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راه پُر پیچ و خم مسکن دولت سیزدهم
برهان محمودی  اگرچه عــزم دولت در اجرای 
وعده ســاخت ۴ میلیون مســکن جزم است، اما 
در اجرای آن برخی چالش هــا و موانع پیش روی 

وزارت راه و شهرسازی قرار دارد.
 محوری ترین وعده حجت الاســام سید ابراهیم 
رئیســی در مســیر پاســتور، اگر چه در هنگامه 
انتخابات، مطرح کردن آن »آسان نمود اول«، اما 
در مسیر یک ســاله پر فراز و نشیب اجرا، با دست 
اندازها و مانعی روبه رو شــده و »افتاد مشکل ها« 
که اگر ایــن چالش ها در فرصت محــدود دولت 
سیزدهم هموار نشــوند، ممکن است سرنوشتی 
مشــابه طرح ۱۵ ساله مســکن مهر در انتظار آن 
باشد که هنوز هم گفته می شود بیش از ۲۰۰ هزار 

واحد مسکن مهر، تکمیل نشده باقی مانده است.
با این حال نهضت ملی مسکن که با خود پشتوانه 
قانون جهش تولید مســکن را نیــز دارد و دولت 
بارها تأکید کرده که راهی جــز موفقیت نباید در 
انتظارش نیست، اگرچه نشانه هایی از روند خوب 
اجرای آن دیده می شــود، اما هنوز ایجاد کارگاه 
بزرگ خانه سازی در کشــور برای مردم ملموس 

نیست.
با این حال بسیاری از کارشناسان اقتصاد مسکن 
معتقدند بدیهی اســت شــعار دولت در خصوص 
ســاخت ۴ میلیون مســکن در ۴ ســال دولت 
ســیزدهم با توجه به عقب افتادگی ای که پیش 
از این دولــت و به دلیل کاهلی هــای دولت قبلی 
در بخش مســکن داریم، به یک شعار محوری در 
بخش اقتصادی تبدیل شــود؛ اما قطعــاً به دلیل 
از دســت رفتن برخــی زیرســاخت های فنی و 
فرهنگی ساخت و ســاز انبوه در سال های اخیر، 

اجرای آن با موانعی روبه رو خواهد بود.

مانع نخست: تأمین زمین مسکونی
بر اســاس قانون جهــش تولید مســکن مصوب 
شــهریور ۱۴۰۰، دســتگاه های دولتی مکلف به 
واگذاری اراضــی مازاد در اختیــار خود خصوصاً 
اراضی بــا کاربــری مســکونی بــه وزارت راه و 
شهرســازی برای اجــرای قانون جهــش تولید 
مســکن یا طرح های حمایتی دولت در خصوص 
توسعه ساخت و ســاز مســکونی از جمله طرح 

نهضت ملی مسکن دولت سیزدهم هستند.
اما بر اســاس آنچه معاون ســازمان ملی زمین و 
مسکن اعام کرده، کمتر از ۱۰ درصد از اراضی ۷ 
هزار هکتاری مسکونی مازاد دستگاه های اجرایی 

به وزارت راه و شهرسازی منتقل شده است.
از ســوی دیگر، آنچــه مانع افزایش مســاحت 
زمین های آماده ســاخت و ساز اســت، »خام« 
بودن این اراضی اســت و امکان اجرای پروژه های 
مســکونی بر روی این اراضی تنها در صورتی که 

آماده ســازی زمین انجام شــده باشــد، وجود 
خواهد داشــت.کمبود زمین در شهرهای بزرگ 
و کانشــهرها یا اســتان های شــمالی از دیگر 
چالش هــای وزارت راه و شهرســازی در تأمین 

زمین است.
در تهران به دستور رئیس جمهور شهرداری وارد 
موضوع ساخت مسکن شده و قرار است از اراضی 
در اختیار خود به ساخت و ساز مسکن اختصاص 
دهــد؛ در برخی کانشــهرها نیــز متقاضیان به 
شهرهای جدید حومه ای یا شــهرهای آن استان 

که به مرکز استان نزدیک است، هدایت شده اند.
تغییر کاربــری برخــی اراضی دولتــی واقع در 
محدودیه یاحریم شــهرهای بزرگ نیز از مجرای 
شــورای عالی شهرســازی پیگیری می شود؛ اما 
با این حــال کمبود زمین از موانــع جدی اجرای 

قانون جهش تولید مسکن است.
ســازمان ملی زمین و مســکن می گوید در همه 
۱۳۱۲ شهری که قرار اســت نهضت ملی مسکن 
اجرا شود، زمین تأمین شده اما همچنان به سقف 
زمین مورد نیاز بــرای ســاخت ۴ میلیون واحد 

مسکونی نرسیده است.

مانع دوم؛ تأمین مالی پروژه های مسکونی 
نهضت خانه سازی

کارشناسان اقتصادی دومین مانع اجرایی شدن 
وعده مسکنی دولت ســیزدهم را تأمین مالی آن 
عنوان می کنند؛ مانعی کــه در ظاهر راهکارهای 
متعددی قانــون جهش تولید مصوب شــهریور 
۱۴۰۰ و همچنین ۲ قانون ســاماندهی و حمایت 
از عرضه مســکن مصوب اردیبهشــت ۱۳۸۷ و 
قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی و حمایت 
از تولید و عرضه مســکن مصوب اسفند ۱۳۸۹ و 
اباغی فروردین ۱۳۹۰ برای تأمین مالی ساخت 
و ساز مســکن خصوصاً با روش تسهیات بانکی 
پیش پای دولــت قرار داده، امــا در عمل به دلیل 
اســتنکاف بانک هــا از اجرای قانــون و مصوبات 
شــورای پول و اعتبار، به چالش اصلــی دولت و 
متقاضیان ســاخت و ساز مســکن تبدیل شده 

است.
طرح مسکن مهر را دولت یازدهم با خط اعتباری 
۵۰ هزار میلیــارد تومانــی اجرا کــرد که گفته 
می شود به رشــد نقدینگی و افزایش تورم انجام 
شد؛ اما دولت سیزدهم خواهان اجرای تخصیص 
۲۰ درصد تسهیات خود به بخش تولید مسکن 

هستند.
ضمن اینکه نباید از برخــی تاش های انحرافی 
در مســیر اجرای این قانون از سوی بانک ها غافل 
شــد و در صورتی که بانک ها وارد حوزه پرداخت 
تسهیات ساخت و ساز شــدند، باید از هدایت آن 

به احداث ساختمان های تجاری جلوگیری کرد؛ 
بلکه بر مسکن سازی با تسهیات بانکی خصوصاً 

مساکن مصرفی و نه سرمایه ای تأکید کرد.
آخریــن آمــار اعامــی از ســوی وزارت راه و 
شهرسازی در خصوص اعطای تسهیات از سوی 
بانک ها به پروژه های مسکونی، موفقیت کمتر از ۲ 
درصدی تاش وزارت راه و شهرسازی برای جلب 
موافقت وام دهی بانک به نهضت ملی مسکن بوده 
است که رقم بســیار پایین و حتی شاید به معنی 

»تقریبا هیچ« بودن نتایج این تاش هاست.
ضمن اینکه ۸۰ درصد از ایــن ۲ درصدی که رقم 
وام های ساخت مســکن بوده را فقط یک بانک و 
آن هم بانــک تخصصی بخش مســکن پرداخت 
کرده است و ســایر بانک ها عماً توفیقی در این 

خصوص نداشته اند.

 مانع سوم؛ ضعف تیم مدیریتی نهضت
 ملی مسکن

اگر ســومین چالش مســیر توفیق اجرای قانون 
جهش تولید مسکن را مدیریت اجرای آن بدانیم، 
باید گفــت: در این خصوص قانــون جهش تولید 
مســکن با احیای شــورای عالی مسکن سعی در 
متمکر کــردن مدیریــت آن در رأس هرم دولت 
داشت اما در یک سال اخیر تنها ۳ جلسه از شورای 
عالی مسکن به ریاست رئیس جمهور برگزار شده 
است؛ این در حالی اســت که در آخرین نشست 
شورای عالی مسکن، مقرر شــد نشست های آن 
هر دو هفته یک بار باشــد که حتی همین مصوبه 
هم از زمان آخرین نشست آن در ابتدای تابستان 

امسال تا کنون، اجرایی نشده است.
برخی کارشناســان اقتصــادی هــم معتقدند 
مدیریت اصلی پروژه مسکنی دولت سیزدهم که 
به نظر می رسد معاونت مسکن و ساختمان وزارت 
راه و شهرسازی باشــد، در اجرای آن ضعف هایی 

داشته باشد.
فرشید ایاتی کارشــناس اقتصاد مسکن در این 
زمینه گفت: تیم فعلی مدیریت معاونت مســکن 
وزارت راه و شهرســازی در یک ســاله اخیر و سه 
ســاله دولت قبل ناکارآمدی خــود را در اجرای 
طرح اقدام ملی دولــت دوازدهم و نیز نهضت ملی 

مسکن دولت سیزدهم عیان کرده است.
حتی برخی کارشناسان بر این اعتقادند انتقاداتی 
که رئیس جمهور در آخرین نشســت نهضت ملی 
مسکن نســبت به اجرای وعده مســکنی دولت 
سیزدهم مطرح کرد، متوجه تیم مدیریتی پروژه 
نهضت ملی مسکن در یکی از معاونت های وزارت 

راه و شهرسازی است.
شورای عالی مســکن قرار بود نهادی برای جمع 
آوری سایر دستگاه های مرتبط با ساخت و ساز و 

انبوه سازی مسکن است؛ مسکن مهر نشان داد که 
برای موفقیت در اجرای طرح های حمایتی دولت 
از تولید مســکن، باید همه دســتگاه ها و وزارت 
خانه هــای مرتبط با بخش مســکن مانند وزارت 
کشــور، وزارت نیرو، وزارت نفــت، بانک مرکزی 
و… برای تأمین زیرســاخت های آب، برق، گاز و 
هماهنگ کردن ظرفیت شهرداری ها در راستای 
تسریع و تســهیل صدور پروانه های ساختمانی 

پای کار بیایند.
ایجاد این هماهنگی فرابخشــی جز با دســتور و 
پیگیری های شــخص رئیس جمهــور به صورت 
منظم و هفتگی یا دو هفتــه یک بار ایجاد نخواهد 
شد؛ تاش های یک سویه وزارت راه و شهرسازی 
بدون پشتوانه شــورای عالی مســکن با ضریب 

موفقیت کمتری مواجه می شود.
بر اساس آنچه تا کنون از اظهارات به دست آمده، 
رقمی بین ۲۰۰ تا ۳۰۰ میلیون تومان احتمالاً تا 
پایان اجرای پروژه های مسکونی دولت سیزدهم 

از متقاضیان به عنوان آورده مطالبه می شود.
تا کنــون در ۳ مرحله در برخی شــهرها تقاضای 
واریز آورده ۴۰ میلیون تومانی از سوی ادارات کل 
راه و شهرســازی اســتان ها به متقاضیان پیامک 
شده است که بالغ بر ۱۲۰ میلیون تومان می شود؛ 
به نظر می رسد این مبالغ در چند مرحله دیگر نیز 
از متقاضیان نهضت ملی مسکن مطالبه شود؛ هر 
چند که برخی مســئولان وزارت راه و شهرسازی 
می گویند مرحله ســوم، مرحله پایانی است اما به 
نظر می رسد با تورمی که در نهاده های ساختمانی 
وجــود دارد و مرکــز آمــار، تــورم نهاده هــای 
ســاختمانی بهار امســال را بیــش از ۴۰ درصد 
اعام کرده بود، احتمالاً روند »آورده سِــتانی« از 

متقاضیان ادامه دار خواهد بود.

از سوی دیگر بر اساس اباغیه ای که بانک مرکزی 
به بانک های عامل اعطای تســهیات ذیل قانون 
جهش تولید مسکن ارسال کرده، چنین برداشت 
می شود که اعطای تســهیات منوط به تکمیل 

آورده های متقاضیان باشد.
این در حالی است که پیشتر محمود محمودزاده 
معــاون وزیــر راه و شهرســازی در یــک برنامه 
تلویزیونــی بــر مقدم بــودن تســهیات بانکی 
برای توســعه ساخت و ســازهای مســکونی بر 
آورده متقاضیان تأکید داشــت و اعام کرد ابتدا 
تســهیات بانکی به پروژه ها تزریق می شود و اگر 
کمبودی در منابع و اعتبــارات ادامه پروژه دیده 
شــد، به افزایش رقم آورده های متقاضیان روی 

می آوریم.
همچنین رســتم قاســمی وزیر راه و شهرسازی 
اخیراً با اشــاره بــه تورمــی کــه در نهاده های 
ساختمانی ایجاد شــده، در یک برنامه تلویزیونی 
از ارائه درخواســت افزایش سقف تسهیات ذیل 
قانون جهش تولید مسکن به ۷۰۰ میلیون تومان 
در تهــران، ۶۵۰ میلیون تومان در کانشــهرها، 
۶۰۰ میلیون تومان در شهرهای بالای ۲۰۰ هزار 
نفر و ۵۵۰ میلیون تومان در سایر مناطق شهری 
به شــورای پول و اعتبار خبر داده بود که نشــان 
می دهد وزارت راه و شهرســازی بر اولویت تأمین 
مالی پروژه نهضت ملی مسکن از محل تسهیات 
بانکی به جای جمــع آوری آورده های متقاضیان 

تأکید دارد.
کارشناســان اقتصادی معتقدند تأکید بر جمع 
آوری آورده هــای متقاضیان یا باید بــه فرآیند 
انتهایی پروژه و در صورت اتمام تسهیات بانکی، 
منتقل شــود یا اینکه اگر قرار باشــد همزمان با 
اعطای وام بانکــی، از متقاضیان نیز آورده مطالبه 

شود، به صورت پلکانی و با ارقام در توان پرداخت 
خانوارها باشد و به پروژه ها تزریق کند.

پیشنهادهایی برای رفع موانع تولید مسکن
کارشناســان اقتصاد مسکن پیشــنهاد می کنند 
برای افزایش ضریــب موفقیت طرح مســکنی 
دولت ســیزدهم و حذف مانع بزرگ »زمین« اولاً 
اراضی دولتی به صورت اجاره ۹۹ ساله در اختیار 
متقاضیان قرار گیرد.پیشــنهادی که شــخص 
رئیس جمهور نیــز در دیداری که مــرداد ماه از 
وزارت راه و شهرســازی داشت، مطرح و بر اجرای 

آن تا پایان شهریور تأکید کرد.
در این روش، متقاضی می تواند با منابع مالی خود 
و به صورت تدریجی واحد مســکونی مورد نظر را 
احداث کند؛ روشــی که به نظر می رسد از تمرکز 
دولت بر ســاخت ۴ میلیون مسکن از سوی دولت 
ظرف ۴ سال، موفق تر باشد. البته آماده سازی آن 

بر عهده دولت است.
پیشنهاد دیگر را شهرسازان مطرح می کنند و آن 
توسعه افقی شــهرها در طرح نهضت ملی مسکن 

به جای توسعه عمودی است.
رستم قاسمی وزیر راه و شهرســازی نیز بارها بر 
ســاخت و ســاز واحدهای نهضت ملی مســکن 
حداکثر تــا ۳ طبقه و با اولویت ویایی ســازی با 
متراژ بالا در شهرهایی که زمین به میزان کافی در 
اختیار وزارت راه و شهرســازی است، تأکید کرده 
است.به گفته وزیر راه و شهرســازی، این وزارت 
خانه به دنبال شهرســازی است نه مسکن سازی؛ 
وی تجربه ناموفق عمودی ســازی در مسکن مهر 
در شــهرهایی که اصاً نیازی به بلندمرتبه سازی 
نبوده را از تجربیات پیش روی اجرای نهضت ملی 

مسکن عنوان می کند.
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معاونوزیراقتصادخبرداد
عبور نقدینگی از ۵۱۰۰ هزار میلیارد تومان

شــاخص های بانکی در خردادماه امسال نشــان می دهد نقدینگی از ۵۱۰۰ 
همت عبور کرده اســت.عباس حســینی معاون بانک و بیمه و شرکت های 
دولتی وزارت اقتصاد در نشســت خود با خبرنگاران گفــت: در حوزه هدایت 
نقدینگی و مشــکات وصول مطالبات مواردی وجود دارد که این موضوعات 
برای وزارت اقتصاد نیز حائز اهمیت اســت به طوریکه ۳ حوزه مهم سیاست 
گذاری بــرای وزارت اقتصــاد در حوزه بانک ها شــامل شــفافیت، عدالت و 

گسترش آن و حمایت از تولید تبیین شده است.
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چرا بانک مرکزی به دنبال ریال دیجیتال است
محمد شهابی پول دیجیتال پدیــده ای است که با ظهور فناوری های 

جدید در حوزه پولی و بانکی مورد توجه بانک های مرکزی قرار گرفت.
پول دیجیتال پدیده ای اســت که با ظهور فناوری های جدید در حوزه 
پولی و بانکی مورد توجه بانک های مرکزی قرار گرفت. این نوع پول در 
کنار پول نقد فیزیکی و ذخایری کــه بانک ها در بانک مرکزی نگهداری 
می کنند به عنوان شکل ســوم پول بانک مرکزی به صورت دیجیتال، 

منتشر و بدهی مستقیم بانک مرکزی محسوب می شود.
ســال ۲۰۰۹ بود که با ظهــور بیت کویــن انقابی در حــوزه رمزینه 
دارایی ها و اســتفاده از ایده و فناوری پول های غیرمتمرکز ایجاد شد. 
رمزینه دارایی ها که توســط نهادهای دولتی خلق نشده بودند نماینده 
یک موجودیت بر بســتری دیجیتال، غیرمتمرکز و شفاف هستند که 
از اصول رمزنگاری برای قوام خود بهره می برنــد. رمز ارز می تواند یک 
ارزش مجازی یا واقعــی را نمایندگی کند و از ایــن رو، یک نوع دارایی 
مالی دیجیتال است که می تواند تحت شرایطی برخی کارکردهای پول 

را نیز داشته باشد.
بانک های مرکزی نیز برای دســتیابی به منافع حاصل از این تغییرات 
و افزایش کارایی سیســتم های پرداخــت به این ســمت رو آوردند و 
تحقیقات در این زمینه از ســال ۲۰۱۴ و از سوی بانک مرکزی انگلیس 
آغاز شــد. در حال حاضر طبق آخرین گزارش بانک تســویه بین الملل 
بر اســاس یک نظرســنجی در ســال ۲۰۲۱، ۸۶ درصد از بانک های 
مرکزی به طور فعال در حــال تحقیق درباره رمز پــول بانک مرکزی، 
۶۰ درصد در حــال آزمایش این فناوری و ۱۴ درصد در حال اســتقرار 
پروژه های آزمایشــی معین در این حوزه می باشــند.این نوع پول برای 
بانک های مرکزی امتیازاتی دارد؛ انتشار این نوع پول، امکان خلق پول 
را از بین می برد. همچنین زمینه های ایجاد و گسترش پایه های اقتصاد 
دیجیتال و بهره مندی از ســایر مزایای آن، اعم از کاهش هزینه تولید و 
انتشار اسکناس و مسکوک، کاهش هزینه تراکنش های بانکی، افزایش 
دقت طرح هــای حمایت از اقشــار آســیب پذیر و بخش های مختلف 
اقتصادی، افزایش شــفافیت در مبادلات و در نتیجه بهبود نظارت های 
مرتبط را برای بانک های مرکزی فراهم می کند.ظهور این نوع دارایی در 
بستر فن آوری دفتر کل توزیع شده صورت گرفت. این فن آوری، اساساً 
یک پایگاه داده است که مبتنی بر مفهوم تمرکز زدایی، بین رایانه های 
مختلف به اشتراک گذاشته می شود و یک محیط غیر متمرکز را به جای 
یک نهاد متمرکز ایجاد می کند. طراحی چنین ساختاری موجب قطع 
وابستگی کاربران به نهاد مرکزی متولی پایگاه داده می شود. این مفهوم 
کلی موجب توسعه فن آوری های دیگری شــد که فن آوری باکچین، 
از معروف ترین آن هاست. باکچین روشــی برای ذخیره سازی و تأیید 
تعامات به روش غیرمتمرکز اســت که بازیگران آن به سوابق تعامات 

دسترسی کامل دارند ولی امکان تغییر آنها را ندارند.
در حالی که راهکارهای غیرمتمرکــز پرداخت در دنیا در حال فراگیرتر 
شدن هســتند؛ در طول چند سال گذشــته راهکارهای نیمه متمرکز 
به عنوان نسل جدیدی از محصولات مبتنی بر زنجیره بلوک موردتوجه 
بســیاری قرار گرفته اند که از مهمترین آنها می تــوان به زنجیره بلوک 
سازمانی و پول دیجیتال بانک مرکزی اشاره کرد. فعالان حوزه زنجیره 
بلوک نیمه متمرکز بر این باور هســتند که می توان با محدودســازی 
برخــی از ویژگی هــای زنجیره بلوک، مقــداری تمرکزگرایــی را نیز 
در محصــولات آن گنجاند. درواقع هــدف کلی زنجیــره بلوک های 
نیمه متمرکز، بهره مندی حداکثــری از امتیازات مهم فن آوری زنجیره 
بلوک با درجه ای از تمرکزگرایی کنترل شده است. در این بستر امکان 
معرفی پول دیجیتال بانک مرکزی به عنوان پول الکترونیکی انحصاری 
و منتشره توسط بانک مرکزی فراهم می شــود که از آن می توان برای 
مبادلات بدون واسطه اســتفاده کرد.بانک مرکزی جمهوری اسامی 
ایران نیز مانند ســایر بانک های مرکزی دنیا در این مســیر وارد شده و 
پدیده پول دیجیتال بانک مرکزی که »ریال دیجیتال« نام گرفته را به 
عنوان یکی از راهکارهای ارائه شده نیمه متمرکز زنجیره بلوکی معرفی 
کرده است. توســعه »ریال دیجیتال« می تواند گامی بلند در راستای 

بهره مندی از منافع فن آوری زنجیره بلوک در حوزه پرداخت باشد.
ریال دیجیتال در واقع اسکناسی است که به صورت الکترونیکی توسط 
بانک مرکزی منتشر می شــود و مانند انواع پول در کشور می توان از آن 

برای خرید کالا و خدمات، انتقال پول و … استفاده کرد.
با راه اندازی ریال دیجیتال بانک مرکــزی، عموم مردم قادر خواهند بود 
تا از طریق تبدیل اســکناس ها و یا سپرده هایشــان نزد بانک ها به ریال 
دیجیتال، مقادیر مشــخصی پــول دیجیتال دریافــت و در کیف پول 
الکترونیکی خود نگهداری کنند. کاربــران پس از دریافت و نصب کیف 
پول ریال دیجیتال می توانند نســبت به ارســال و دریافــت امن آن به 
صورت فرد به فرد اقدام کنند.ریال دیجیتال بانک مرکزی پس از انتشار 
و عرضه، همتای اسکناس خواهد بود و امکان خرید، انتقال و … را دارد. 
همچنین از آنجا که ماهیت آن، عیناً همان ریال جاری کشــور است، لذا 
هر واحد ریال دیجیتال معادل یک ریال ارزش گذاری می شــود.از فواید 
این نوع پول برای مشــتریان می توان به انتقال آنی وجــوه بدون نیاز به 
عملیات تسویه، دریافت آنی وجوه در کیف تجاری و کارمزد بسیار کمتر 
در نقل و انتقالات عادی وجوه اشــاره کرد. حتی انتقال ریال دیجیتال از 
یک کیف ریال دیجیتال شــخصی به کیف ریال دیجیتال شخصی دیگر 
بدون ارائه سایر خدمات، مستلزم پرداخت کارمزد نمی باشد. همچنین 
امکان تبدیل یک به یک ریال دیجیتال به ســایر انواع پول رایج کشور از 
جمله اسکناس وجود دارد.مقررات انتشار ریال دیجیتال بانک مرکزی 
در دی ماه ۱۴۰۰ توسط شــورای پول و اعتبار تصویب شد و اجرای این 

طرح به صورت آزمایشی از شهریور ماه آغاز می شود.

درجلسهشورایهماهنگیاقتصادیسرانقوا
مشوق هایی برای حفظ و توسعه اشتغال در کشور 

تصویب شد
طبق مصوبه شــورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا، کارفرمایانی 
که کارگران شــاغل خود را افزایش دهند از بخشــودگی جرایم بدهی 
به ســازمان تأمین اجتماعی برخوردار خواهند شــد. به موجب مصوبه 
جلســه شــورای عالی هماهنگی اقتصادی که با حضور سران سه قوه و 
دیگر اعضا برگزار شــد، کارفرمایانی که کارگران شاغل خود را افزایش 
دهند از بخشودگی جرایم بدهی به سازمان تأمین اجتماعی برخوردار 
خواهند شــد.در این جلســه همچنین گزارشی از ســوی وزارت امور 
اقتصادی و دارایی گزارشــی درباره اجرای قانون ساماندهی مودیان و 
پایانه های فروشگاهی ارائه شد که بر اساس آن با تاش مجدانه سازمان 

امور مالیاتی کشور این سامانه هم اکنون آماده بهره برداری است.
اعضای شــورای عالی هماهنگی اقتصادی ســران قوا نیز با پیشــنهاد 
اجــرای تدریجی اشــتراک مودیان بــرای صدور صورتحســاب های 
الکترونیکــی و ارائــه تمهیدات و تســهیات لازم بــرای رفع دغدغه 
مودیان موافقت کرد که بخشــودگی جرایم تأخیــر در پرداخت را نیز 
شامل می شــود.در این جلسه رئیس مجلس شــورای اسامی اصاح 
نظام مالیاتی کشــور را یکی از مهم ترین و اساسی ترین کارهای دولت 
سیزدهم دانســت و گفت: این اقدام ارزشــمند از خدمات کم نظیر در 
دوران پس از انقاب اســامی و گامی در جهت انضبــاط مالی و تحقق 
نظام مالیاتی عادلانه به شمار می آید.شورای عالی هماهنگی اقتصادی 
همچنین موضوع تغییر کاربری غیر مجاز در اراضی زراعی و باغ ها را بر 
اساس گزارش دادستان کل کشور بررسی و روش مند کردن قواعدی را 

برای جلوگیری از رانت خواری و مقابله با سودجویان به تصویب رساند.

یادداشت

تریبون

رئیس مجلس شــورای اســامی گفت: دستاوردهای 
غرور آفرین صنعت دفاعی کشــور نمادی از شکســت 
سیاست های تحریمی دشــمنان ایران اسامی بوده و 

توان دفاعی ما بومی است.
محمدباقر قالیباف در نطق پیش از دستور جلسه علنی 
مجلس شورای اســامی اظهار داشت: فرا رسیدن روز 
جهانی مسجد را گرامی می دارم. مسجد در دین اسام، 

انسان ساز و جامعه پرداز است.
وی بیان کــرد: اجتماع مؤمنان به خودی خود منشــأ 
خیر اســت و مســجد مکانی اســت که در آن اجتماع 
مؤمنان بر محور دعا و نماز شــکل می گیرد. جامعه از 
طریق همین اجتماع ســازنده مؤمنــان به طور مداوم 
اصاح می شــود و از انحراف ناشــی از تفرقه در جامعه 

اسامی مصون می ماند.
رئیس مجلس شــورای اســامی تصریح کرد: اگر ما 
مسجد را به عنوان مقر فرماندهی اجتماعی و فرهنگی 

در جامعه اســامی و نماد ظهور مردم باوری 
در نظام اسامی تعریف کنیم، ضروری است 
تا در جهت گیری های خود نســبت به نقش 
مســجد در مدیریت فرهنگی جامعه تجدید 
نظر اساسی کنیم.قالیباف تاکید کرد: تقلیل 
مســجد به مکانی برای عبادت و تهی کردن 
این مکان مقدس از نقش اجتماعی آن، ظلم 

به آموزه های پیامبر اســام )ص( اســت که حکومت 
اسامی را بر محور مسجد اداره می کردند.

وی متذکر شد: در سال های مبارزات انقابی، مساجد 
نقشی محوری در بســیج مردم علیه رژیم شاهنشاهی 
ایفا کردند و در سال های دفاع مقدس نیز مساجد نقش 

محوری در بسیج نیروها علیه دشمن داشتند.
رئیس مجلس شورای اســامی بیان کرد: امروز هم با 
توجه به تغییر مأموریت ها و ظهــور جبهه های جدید 
مبارزه، نیازمند بازتعریف نقش مســاجد هســتیم و 

باید در این مســیر از تجربه مساجدی که در 
سراسر کشور توانسته اند محور حرکت های 
جهادی، تربیتی، محرومیت زدایی، خیریه، 
توانمندسازی و سایر فعالیت های اجتماعی 

قرار گیرند، به بهترین شکل استفاده کنیم.
قالیباف در ادامه گفت: پیشاپیش فرا رسیدن 
روز صنایع دفاعی کشــور را بــه ملت ایران، 
تمام مجاهدان سرافرازان نیروهای مسلح به خصوص 
متخصصــان وزارت دفاع و ســایر تاش گــران حوزه 
صنایع دفاعی تبریک می گویم و یاد و خاطره شهدای 

گرانقدر صنعت دفاعی کشور را گرامی می دارم.
رئیس مجلس شــورای اســامی تاکید کرد: قابلیت 
بازدارندگی و توان دفاعی کشــورمان بومی و جوشیده 
از فکر و توان ایرانی است و هیچ قدرتی نمی تواند مانع از 
افزایش مستمر قدرت بازدارندگی ایران و تقویت توان 

دفاعی کشور شود.

وی ادامه داد: دستاوردهای غرورآفرین صنعت دفاعی 
کشــور عاوه بر آنکه نمادی از شکست سیاست های 
تحریمی دشمنان ایران اسامی است، به روشنی نشان 
می دهد اگر به جوانان متخصص کشــور اعتماد کنیم، 
می توانیم بر مشــکات فائق آییم و قله های پیشرفت 

را فتح کنیم.
قالیباف با بیــان اینکه صنعت دفاعی کشــور در حال 
حاضر سه ویژگی مهم و راهبردی را با هم ترکیب کرده 
اســت، تصریح کرد: اول اینکه به یک صنعت پیشران 
تبدیل شده که همزمان با خود سایر رشته های علمی 
به ویژه فنی و مهندسی را توســعه می دهد. دوم اینکه 
با تأمین نیازمندی های نیروهای مسلح و ایجاد برتری 
فناورانه نقش مهمی در قدرت دفاعــی و بازدارندگی 
کشــور ایفا می کند و ســومین ویژگی آن است که با 
گشودن باب صادرات دفاعی در آینده نزدیک به مکمل 

مهمی برای اقتصاد کشور تبدیل خواهد شد.

مجلس

خریدار  سخنگوی شورای نگهبان گفت: 
سیاســت های کلی انتخابات حدود شــش 
سال است که توسط رهبری اباغ شده  و این 
سیاست ها آسیب شناسی و راهکارهای ارائه 

شده نظام انتخابات کشور است.
هادی طحان نظیف ســخنگوی شــورای 
نگهبان مهمان بیســت و ســومین نشست 
ســالانه اتحادیــه انجمن های اســامی 

دانشجویان مستقل بود.
وی در این نشســت ضمن تشــکر از دعوت 
و تســلیت ایام محرم در ایــن برنامه گفت: 
همانطور که عزاداری محــرم و صفر نقش 
تعیین کننده ای در انقاب داشــته، عامل 
حرکت رو به جلوی انقاب در مسیر تحقق 
آرمان هــای متعالــی این انقاب اســت و 
تاش های ناکام دشمن برای کمرنگ کردن 
شعائر اســامی در جامعه به این دلیل است 
که می دانند تا زمانی که این شــعائر دینی 
در جامعه تکریم می شــود و عظمت دارد، 
نمی توانند جامعه را از مسیر درست منحرف 
کنند. حماسه امام حســین)ع( یک مکتب 
تربیتی اســت که برای ابعاد مختلف زندگی 
انســان درس دارد و این ایام فرصتی است 
برای تدبر تا ایــن درس ها مبنای عمل ما در 

زندگی باشد.
طحان نظیف در خصوص ســابقه تاریخی 
شــورای نگهبان گفــت: در طــول تاریخ 
حاکمــان زیــادی مدعــی بوده انــد که 
حکومت شــان، حکومت اســامی است و 
علت آن نیز خواسته و آرزوی تاریخی مردم 
جوامع اســامی از جمله مردم مســلمان 
ایران بوده اســت هر چند که این خواســته 
بحق تا پیــروزی انقاب اســامی برآورده  

نشده بود.
وی افزود: سابقه شــورای نگهبان تا حدی 

به قبــل از انقاب و به عصر مشــروطیت بر 
می گــردد؛ در واقع اصــل دوم متمم قانون 
اساسی مشــروطه چنین ســاختاری را در 
این باره پیش بینی کــرده بود ولی به دلایل 
مختلف از جمله این که شــاه و روشنفکران 
اراده این کار را نداشتند و همچنین اختاف 
علما عما اجرایی نشــد. اما بعد از پیروزی 
انقاب اســامی وقتی به قانون اساســی 
نگاه می کنیم متوجه می شــویم که شورای 
نگهبان یکی از نهادهایی اســت که مسائل 
مربوط به آن گاهی بصورت جزئی در قانون 

اساسی مطرح شده است.
ســخنگوی شــورای نگهبان پس از قرائت 
بخشی از وظایف شــورای نگهبان از قانون 
اساسی ادامه داد: بر اســاس اصل ۹۳ قانون 
اساســی، مجلس شورای اســامی بدون 
شــورای نگهبان بی اعتبار اســت مگر در 
اعتبارنامه نمایندگان و انتخاب حقوقدانان 
شــورای نگهبان. بر اســاس قانون، شورای 
نگهبان چند وظیفــه دارد از جمله نظارت 
بر مصوبات مجلس که خاف قانون اساسی 
نباشــد و در حدود شرع باشــد. همچنین 
می توان به نظــارت بر انتخابــات مجلس 
شورای اســامی، مجلس خبرگان، ریاست 
جمهوری، همه پرســی و همچنین تفسیر 
قانون اساسی اشاره کرد. برای ما مهم است 
متنی که به عنوان قانون تصویب می شود با 
ابهام مواجه نباشد و قابلیت اجرا داشته باشد 

لذا متون قانونی باید شفاف باشد.
طحان نظیف در پاســخ به ســوال»یکی از 
علل مشــکات عدم تغییر و تحول در نوع 
نگاه مســئولین اســت که جلوه هایی از آن 
در شورای نگهبان دیده  شــده است مانند 
معافیت از ســربازی پســرانی کــه کفالت 
مادر را دارند و آیا شــورای نگهبان نسبت به 

افزایش طاق صوری حاصــل از این قانون 
آگاه هســت؟« عنوان کرد: شورای نگهبان 
رویه مند عمل می کنــد و در آن مباحث به 
صورت علمی و کارشناســی پیش می رود و 
نظر شخصی اعضا از جهت خوب و بد بودن 
مصوبه دخیل نیســت بلکه متن باید با شرع 
و قانون اساسی مطابقت داشــته باشد و در 
مواردی که در این چارچوب نباشــد اعام 
مغایرت می گردد. در شــورای نگهبان آنچه 
حاکم اســت فضای تخصصی است و بعد از 

بحث و استدلال رای گیری می شود.
همچنین وی در پاســخ به »عــدم توجه به 
افکار عمومی در شــورای نگهبــان و عدم 
تبیین تصمیمــات« گفت: طبــق قانون، 
شــورای نگهبان وظیفه تطبیق بــا قانون 
اساسی و شــرع را دارد. هر آنچه در قانون به 
عنوان وظیفه برای ما در نظر گرفته شــده 
موظف بــه انجام آن هســتیم و نمی توانیم 
به وظایف شــورای نگهبان چیــزی اضافه 
کنیم چرا که بر خاف قانون اســت اما بنده 
هم مثل شــما معتقدم در حوزه مصوبات و 
مباحث تخصصی شــورا باید بیشتر با مردم 

گفت وگو کنیم. 
در این راســتا مشــروح مذاکرات شورای 

نگهبان و گزارش اســتدلال های شــورای 
نگهبان به صورت داوطلبانــه و بدون هیچ 

الزام قانونی در حال انتشار است.
ســخنگوی شــورای نگهبان ادامــه داد: 
در رابطه بــا انتخابات نیز همــان گونه که 
بارها گفته شــده موارد به اشــخاص گفته 
می شود اما شورا از انتشــار عمومی مسائل 
کاندیدها از نظر شــرعی و قانونی منع شده 
و ما خودمان را پایبند به قانون می دانیم اما 
این نکته درست است که روایت اولِ مسائل 
مربوط به شــورای نگهبان را بایــد خود ما 
داشته باشیم. البته نباید شورای نگهبان را 
محدود به انتخابات کرد چرا که این شــورا 

وظایف مهم دیگری هم بر عهده دارد.
طحان نظیف خاطر نشــان کرد: هر نهادی 
وظیفه اش را طبق قانون انجام می دهد و ما 
قانون نمی نویسیم بلکه نسبت به مصوبات، 
نظارت و بررســی می کنیم. مــا در مراحل 
اولیه تدوین قانون در مجلس حضور نداریم 

و باید در چهارچوب قانون پیش رفت.
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوال 
»با توجه به اینکه از اباغ سیاست های کلی 
انتخابات شش سال می گذرد و رهبری هم 
چندین بار بر این مســئله تاکید داشــتند 
هنوز پیگیری نشده؟« گفت: سیاست های 
کلی انتخابات حدود شش ســال است که 
توسط رهبری اباغ شــده  و این سیاست ها 
آسیب شناسی و راهکارهای ارائه شده نظام 
انتخابات کشور اســت و این مسئله مطالبه 
ما هم اســت. ما نمی توانیم قانون بنویسیم 
اما می توانیــم مطالبه کنیــم. البته مصوبه 
ســاماندهی ثبت نام های ریاست جمهوری 
ســال گذشــته در مجلس تصویب شــد 
ولی هیئت عالــی نظارت مصوبــه را مغایر 
سیاســت های کلی نظام دانست در نتیجه 

برای اینکه این ســاماندهی صورت بگیرد، 
شــورای نگهبان مصوبه قبلی خود را اصاح 
کرد. گاهی هــم برخی مقــررات تصویب 

می شود ولی متاسفانه اجرا نمی شود.
طحــان نظیف دربــاره ی مســئله »اصل 
۲۷ قانون اساســی )تشــکیل اجتماعات و 
راهپیمایی ها، بدون حمل ســاح، به شرط 
آن که مخل به مبانی اســام نباشــد آزاد 
اســت( گاهی با بحران روبه رو می شویم که 
مســیر تحقق مســتقیم مطالبات مردمی 
تغییــر می کند نظر شــما در رابطــه با این 
مســئله چیست؟« پاســخ داد: ما نسبت به 
این اصل، قانون داریم البته یکبار ســال ها 
قبل توسط وزیر کشور هم از شورای نگهبان 
درخواست تفسیر شد و با توجه به آیین نامه 
داخلی تنها رهبری، روســای قوا و اعضای 
شــورا می توانند درخواســت تفسیر قانون 
اساسی داشته باشــند، شــورا در این باره  

تفسیری ارائه  نکرد.
وی در پاســخ به ابهام عدم وجود چارچوب 
برای ثبت نام اولیه انتخابات ها و هم چنین 
معیارهای ســنجش کاندیداهــا گفت: در 
بحث اوصاف ریاســت جمهوری، چارچوب 
و شرایط مشــخص کردیم برای مثال ثبت 
نام یــک حداقل و حداکثر ســن یا حداقل 
مدرک و حداقل سابقه نوشــته و اباغ شد 
اما دولت وقت این مصوبه اجــرا نکرد ولی 
با این حــال این مصوبــه در فضای عمومی 
تاثیرات مثبتی داشــت و ثبــت نامها یک 
سوم بار قبل شد البته در شورای نگهبان هم 
صرفا افرادی که شرایط ثبت نام را داشتند، 

بررسی شدند.
سخنگوی شــورای نگهبان در پایان تاکید 
کرد: ما بر اساس قانون عمل می کنیم، البته 

همه می دانیم که قانون نیاز به اصاح دارد.

قالیباف در نطق پیش از دستور:دستاوردهای صنعت دفاعی کشور نمادی از شکست تحریم است

خریدار  آیت الله رئیســی با بیان اینکه با 
رویکرد عزتمندانه، بخــش قابل توجهی از 
مطالبات خود از برخی کشــورها را دریافت 
کرده ایم، تصریح کــرد: در هیچ مذاکراتی 
از حقوق ملت کوتــاه نخواهیم آمد و زندگی 
مردم را به هیچ عامــل بیرونی گره نخواهیم 

زد.
 آیت الله سیدابراهیم رئیسی در هجدهمین 
اجاس روز جهانی مســجد که در سازمان 
فرهنگ و ارتباطات اســامی برگزار شــد، 
گفــت: امپراطوری رســانه ای امــروز ابزار 
دشــمن برای القای یــاس در جامعه و در 
صدد دور کــردن مردم از دیــن، ارزش ها و 
آرمان های انقاب و نظام جمهوری اسامی 
است. در سوی مقابل اما رهبر معظم انقاب 
پرچم امیدآفرینی را برافراشــته و مساجد 
نیز به عنوان کانون هــای امیدآفرینی نقش 
بسیار مهمی در بســط گفتمان رهبری در 

جامعه دارند.
رئیســی با تاکید بر ضرورت پاسخ بهنگام و 
متقن به شــبهات در جامعه، خاطرنشــان 
کرد: شــما ائمه محترم جماعات می توانید 
در مساجد عاوه بر اقامه نماز و نشر معارف 
دینی، شبهات ایجاد شده برای مردم را رفع 
و گره های ذهنی جامعه را باز کنید، چرا که 
اگر شبهات و القائات دشمن در ذهن مردم 
بی پاسخ بماند، ســرمایه اجتماعی و اعتماد 

عمومی به مرور دچار فرسایش می شود.
رئیس جمهــور در ادامه ســخنان خود به 
فعالیت هــا و اقدامات دولت در یک ســال 
گذشــته در زمینه مهــار کرونا، توســعه 
سیاســت همســایگی، ایجاد تــوزان در 
سیاست خارجی، افزایش تجارت خارجی، 
ارتقای ذخایر اســتراتژیک کالای اساسی 
و همزمان تاش بــرای خودکفایی و تنوع 

مبادی ورود کالاهای اساســی اشــاره کرد 
و گفت: دولــت با همراهی مردم توانســت 
گام بلندی را در صیانت از جان و ســامت 
مردم بردارد و همزمان بدون اســتقراض از 
بانک مرکزی یا خلق پول، توســعه اقتصاد 
ملی و افزایش ســرمایه گذاری در پروژهای 
کان ملی را دنبال نماید.رئیس جمهور در 
بخش دیگری از سخنانش مهم ترین مؤلفه 
قــدرت جمهوری اســامی را حضور مردم 
در عرصه ها و صحنه های مختلف دانســت 
و اذعان داشــت: بحمدالله کشــور ما دارای 
قــدرت متکی به آحاد مردم اســت و تاش 
دولت مردمی بر این اســاس استوار بوده که 
از چنین قدرتی به خوبی برای تامین منافع 
ملت بهره بگیرد.رئیــس جمهور با تأکید بر 

اینکه با وجود تحریم ها و تهدیدها دولت کار 
را با جدیت ادامه خواهد داد، افزود: با اعتقاد 
و اطاع دقیق از ظرفیت هــا و توانمندی ها 
می گویم که آینده برای کشور روشن است. 
امروز جنگ، جنگ اراده هاست و ملت ایران 
اراده کرده است بر دشمنان خود فائق آید و 
قطعاً خدای متعال هم کمک حال و یاریگر 

ملت ایران خواهد بود.
رئیس جمهــور با بیــان اینکه بــا رویکرد 
عزتمندانــه دولــت مردمی، بخــش قابل 
توجهی از مطالبات خود از برخی کشــورها 
را دریافت کرده ایم، تصریــح کرد: در هیچ 
نشســت و مذاکراتی از حقــوق ملت کوتاه 
نخواهیم آمد، دولت تاش برای پیشــرفت 
کشور و رفع مشکات را با قوت ادامه خواهد 

داد. ما زندگی مردم را به هیچ عامل بیرونی 
گــره نخواهیــم زد و مجدانــه پیگیر رفع 

مشکات کشور و مردم خواهیم بود.
 رئیســی در بخش دیگری از سخنانش ائمه 
جماعات را به تحکیــم بیش از پیش ارتباط 
با اقشــار مختلف مردم توصیه کرد و گفت: 
ارتباط وثیق بــا مردم جــزء مبانی انقاب 
و نظام جمهوری اســامی اســت. حضور 
در میان و شــنیدن بی واســطه سخنان و 
دغدغه های آنان توفیقی برای همه ماست. 
بارها گفته ام آنهایی که ما را به واسطه حضور 
در میان مردم در ســفرهای استانی مامت 
می کنند، لذت در کنــار مردم بودن را درک 
نکرده اند.رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت 
استمرار ســفرهای اســتانی دولت، افزود: 

ســفرهای اســتانی را حتما ادامه خواهیم 
داد و دور دوم این ســفرها به فاصله کوتاهی 
آغاز خواهد شــد. از مردم و با مردم هستیم 
و خواهیم بود و بــه لطف خدا و بــا اتکاء به 
شــعار ما می توانیم، مشــکات کشور حل 
خواهد شد.رئیسی در ابتدای سخنان خود 
در جمع ائمه جماعات کشــور در تشــریح 
اهمیت جایگاه مســاجد در جامعه، تصریح 
کرد: برای انسان هایی که به هر دلیلی دچار 
آســیب و اضطراب های اجتماعی شده اند، 
مســجد به عنوان محلی برای آرامش آنها و 

ملجأ ناامیدان است.
رئیســی با بیان اینکه امام جماعت مسجد 
صرفاً پیش نماز مــردم نیســت، بلکه امام 
مسجد و پیشــرو در حل مشــکات مردم 
است، افزود: بسیاری از گره ها و کدورت های 
آحاد مردم به دســت ائمه جماعات مساجد 
باز می شــود. همچنین نقش مساجد و ائمه 
جماعات در ایجاد آرامــش اجتماعی و رفع 
نیاز خانواده های نیازمنــد در دوران کرونا 

نقشی بی بدیل و بسیار اثرگذار بود.
رئیس جمهور همچنین کارکرد مســاجد 
در حــوزه معرفت افزایــی و بصیرت افزایی 
را مورد اشــاره قــرار داد و گفت: مســاجد 
در کنار جایگاه عبادی، همــواره به عنوان 
ســنگر و جایگاهی برای مقاومت فرهنگی 
و نیز دشمن شناســی و دشمن ستیزی نیز 

نقش آفرین و الهام بخش بوده اند.
رئیسی گفت: خاستگاه شــهدای ما و محل 
پرورش و تربیت رزمندگان و سرداران ما چه 
در دفاع مقدس و چه در دفــاع از حرم اهل 
بیت)ع( مساجد بوده است که این جایگاه با 
اهمیت همواره باید از سوی ائمه جماعات، 
آحاد مردم و دولتمردان برجســته و بزرگ 

شمرده شود.
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وزیراقتصادمطرحکرد
مرجعیت آموزش اقتصاد را از دست داده ایم

وزیر اقتصاد و دارایی گفت: مسئله محور نبودن آموزش های اقتصادی 
ما موجب شده دانش آموزان از مراکز دیگری خارج از آموزش و پرورش 

نیازهای خود را برطرف کنند.
سید احســان خاندوزی، در سی و ششــمین اجاس مدیران و رؤسای 
آموزش و پرورش کشــور با بیــان اینکــه از وزیر آمــوزش و پرورش 
می خواهــم فرصت هایی را برای آشــنایی معلمان و دانــش آموزان با 
موضوع سواد اقتصادی داشــته باشــیم، گفت: اگر در گام دوم انقاب 
اســامی بنا داریم به ســوی ۷ آرمان حرکــت کنیم و بــا وجود تمام 
کارشکنی ها بنای آن را داریم که مسیر بلندمدتی را علیرغم سختی ها و 

موانع و دشمنی ها طی کنیم؛ مسیر سازی به زحمت شما بازمی گردد.
وی افزود: ما در تربیت افرادی که به مســائل امروز جامعه با نگاهی که 
مدنظر ماســت، نگاه کنند؛ موفق نبودیم.خاندوزی با اشاره به اهمیت 
مسئله محوری برای حل مشکات فعلی کشور گفت: در نظام آموزش 
فعلی مسائلی برای تعلیم و تربیت وجود دارد که از نسل های قبل برای 
ما برنامه ریزی شــده اســت؛ در حالی که دانش آموز، امروز برای حل 
چالش های پیش رویــش و برنامه های بعد از فراغتــش و برنامه هایی 
که در شهر و کشــورش وجود دارد؛ نه توان تحلیل درستی از وضعیت 
اقتصادی دارند و نه چشم اندازی برای راه حل چالش ها بع همراه دارد؛ 
حتی دانش آموزان ما این قدرت را ندارند که در جهت حل مشــکات 
اقتصادی خانواده، محل، و شــهر خود نقش آفرین باشــند.وی افزود: 
مســئله محور نبودن آموزش های اقتصادی ما موجب شــده است که 
دانش آموزان از مراکز دیگری خــارج از آموزش و پرورش نیازهای خود 

را برطرف کنند؛ در این زمینه ما مرجعیت آموزشی را از دست داده ایم.
وزیر اقتصاد و دارایــی افزود: به دلیل اینکه آموزش مســائل اقتصادی 
از مراجع رسمی به مراکز غیررسمی منتقل شــده است؛ افراد دیگری 
برای جوانان و نوجوانان ما تصمیم می گیرنــد و نوجوانان ما برای اینکه 
اســتقال مالی خود را پیدا کنند گاهی ســرمایه خانواده خود را تباه 
می کنند.وی اظهار کرد: مــا در وزارت اقتصاد و دارایــی توانایی این را 
داریم که مراکــزی را معرفی کنیم که بینش و مهــارت نوجوانان را در 
حوزه ســواد اقتصادی و ســواد مالی کمک کنیم. امیــدوارم بتوانیم 
کارگاه های حل مسئله اقتصادی داشته باشیم و المپیادهای گوناگونی 
را با این فضا ایجاد کنیم. می توانیــم بینش لازم را برای حل چالش های 
اقتصادی به نوجوانان بدهیم.خاندوزی با اشاره به تعامات دو وزارتخانه 
اقتصادی دارایــی و آموزش و پــرورش گفت: با همکاری کــه با بانک 
مرکزی داشته ایم کمک کرده ایم مسئله بغرنج بانک سرمایه که نزدیک 
بود نامناسبی برسد حل و فصل کنیم تا بانک سرمایه مجدداً احیا شود و 

مراحل اجرای این زمینه آغاز شده است.
وی با بیان اینکه گــردش مالی وزارت آموزش و پرورش رســوبی را در 
بانک ها ایجاد کرده اســت، گفت: برای اســتفاده از اعتبارات بیشــتر 
فرهنگیان شــبکه بانکی کشــور مکلف اســت از این منابع و امکانات 
استفاده کند.خاندوزی خاطر نشــان کرد: یکی از اتفاقات خوبی که در 
این زمینه رخ داده موضوع بیمه فرهنگیان اســت. بــرای اینکه وزارت 
آموزش و پرورش همچنان فعال و پرثمر به کار خود ادامه دهد هر کاری 

از دستمان بربیاد؛ انجام خواهیم داد.

رئیسکلسازمانامورمالیاتی:
هر ایرانی یک کد اقتصادی دریافت می کند

رئیس کل سازمان امور مالیاتی با اشاره به اینکه یکی دیگر از برنامه های 
آتی نظام مالیاتی ایجاد کد اقتصادی برای هر ایرانی است، گفت: مالیات 

داروی تلخ درمان مشکات اقتصادی است.
 

داود منظور، رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور، در نشستی که 
با حضور بابــک نگاهداری، رئیس مرکز پژوهش های مجلس شــورای 
اســامی و جمعی از مدیران و کارشناســان دو مجموعه برگزار شــد، 
تصریح کرد: در چارچوب رویکرد تحول آفرینی، اســتفاده حداکثری 
از داده ها و ســامانه ها برای انجام راهبردهای نظام مالیاتی در دســتور 
کار قرار گرفته و ضمن تشــکیل کارگروه حکمرانی داده ها و استفاده از 
نظرات اندیشــمندان و خبرگان داخل و خارج از سازمان، تاش شده تا 
نقشه راه استفاده از داده  ها برای شناســایی و مقابله بهتر با فرار مالیاتی 
میسر گردد.منظور در این نشســت، مبارزه با فرار مالیاتی را از اولویت 
های اصلی ســازمان امور مالیاتی عنوان کرد و گفت: یکی از مشکات 
در این زمینه، ضعف اطاعات و به عبارتی کثیف بودن داده ها به معنای 
ناقص بودن، اشــتباه یا به موقع ارسال نشــدن اطاعات می باشد که 
در این راســتا، به دنبال طراحی وب ســرویس هایی هستیم که بتواند 
اطاعات بروز و سالم را از ســازمان ها و مراکز دارای اطاعات اقتصادی 
دریافت کند.معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه براســاس 
ریل گذاری جدید، برخــی از رویه های گذشــته تغییر کــرده افزود: 
برنامه های جدیدی در حال تدوین و تبیین اســت و بایــد به گونه ای 
عمل شود که اولاً، زمینه شناســایی فعالان اقتصادی که تاکنون مودی 
نبوده اند، فراهم شــود. ثانیاً، کتمان درآمدها برای هیچ فعال اقتصادی 
میسر نباشد تا گام های اساســی در حوزه تحول نظام مالیاتی مبتنی بر 
اطاعات دقیق اقتصادی و ایجاد پروفایل اقتصــادی فعالان بر مبنای 
هویت اقتصادی به منظور شفاف ســازی اطاعــات اقتصادی و امکان 

رصد و بررسی و ثبت تعامات اقتصادی برداشته شود.
وی یکی دیگر از برنامه هــای آتی نظام مالیاتــی را ایجاد کد اقتصادی 
برای هر ایرانی برشمرد و گفت: این اقدام، نه تنها باعث تحول جدی در 
حوزه مالیات ستانی می  شود بلکه این اتفاق، جلوی بسیاری از مشکات 
حوزه های مختلف اقتصــادی و فرار مالیاتی مانند ثبت شــرکت های 

صوری، فاکتور فروشی، سند سازی ها و... را مسدود می کند.
رئیس کل ســازمان امــور مالیاتی کشــور در ادامه به اجــرای قانون 
پایانه های فروشگاهی نیز اشــاره کرد و گفت: تحقق قانون پایانه های 
فروشگاهی و ســامانه مودیان، نه تنها موجب رشــد چشمگیر وصولی 
مالیات بر ارزش افزوده و شفاف سازی این امر می شود، بلکه گام بزرگی 

در جهت رفع چالش های مالیاتی و مبارزه با فرار مالیاتی می باشد.
منظور در ادامه، مالیات را داروی درمان اصلی اقتصاد کشــور دانســت 
و گفت: تحولات نظــام مالیاتی می تواند هدف گــذاری کان رهایی از 
وابســتگی به درآمدهای نفتی را محقق ســاخته و با تامین هزینه های 
دولــت، درآمدهای نفتی صــرف عمران بیشــتر و آبادانــی و تقویت 
زیرساخت های کشــور شــود.بابک  نگاهداری، رئیس مرکز پژوهش 
های مجلس شورای اسامی نیز در این نشست، ضمن تقدیر از اقدامات 
بسیار موثر سازمان امور مالیاتی در دوره حدود یکسال گذشته، از اعام 
آمادگی کامل این مرکز برای کمک به استمرار و گسترش تحولات نظام 
مالیاتی خبر داد و گفت: کارشناسان مرکز پژوهش   های مجلس شورای 
اسامی با روحیه جهادی و عدالت خواهی آمادگی کامل برای همکاری 
کامل جهت تحقق اهداف و برنامه های ارزشــمند سازمان امور مالیاتی 

در حوزه های تقنینی و حوزه های نظارتی دارند.

بازار

 مدیرکل دفتر حقوقی و قراردادهای مالیاتی ســازمان 
امــور مالیاتی از رشــد ۱۱۶ درصدی مالیــات ابرازی 
پزشــکان، دندانپزشــکان و داروخانه ها در سالجاری 
با اشــراف اطاعاتی و حاکمیت داده در ســازمان امور 

مالیاتی خبر داد.
 حســین تاجمیر ریاحی با بیان اینکه افزایش مالیات 
پرداختی پزشکان با توجه به اشــراف اطاعاتی نظام 
مالیاتی بر فعالان اقتصادی و حاکمیت داده در سازمان 
امــور مالیاتی در ســال ۱۴۰۱ رخ داده اســت، گفت: 
نظام مالیاتی با کنترل اطاعــات و داده ها مانند میزان 
بیمه نامه ها، نقــل و انتقالات دارایی هــا، قراردادهای 
پیمانکاری در خصوص مالیات مودیان مختلف بررسی 

کارشناسی و تصمیم گیری می نماید.
وی بیان داشــت: در مجموع مالیات ابرازی پزشکان، 
دندان پزشــکان و داروخانه ها به طور متوسط در سال 
۱۴۰۰، در بخــش اظهارنامه ۱۱۶ درصــد و در بخش 
تبصره ماده صد، ۹۷ درصد نســبت به سال قبل رشد 

داشته است.

تاجمیر ریاحــی ادامه داد: مالیــات ابرازی 
هر پزشــک در اظهارنامه مالیاتــی به طور 
متوســط ۹۲ درصد و در تبصره ماده صد ۹۵ 
درصد رشــد، مالیات ابرازی هر دندانپزشک 
در اظهارنامه مالیاتی به طور متوســط ۱۲۷ 
درصد و در تبصره ماده صد ۱۰۶ درصد رشد 
و مالیات ابرازی هر داروخانــه در اظهارنامه 

مالیاتی به طور متوســط ۱۵۵ درصد و در تبصره ماده 
صد ۹۳ درصد رشد داشته است.

مدیرکل دفتر حقوقی و قراردادهای مالیاتی ســازمان 
امور مالیاتی کشــور با بیان اینکه، بر اســاس قوانین و 
مقررات موضوعه فرار مالیاتی، جــرم بوده و مرتکبین 
آن تحت تعقیــب قضایی قرار خواهنــد گرفت، اظهار 
داشت: ســازمان امور مالیاتی مکلف به اجرای قانون و 
ملزم به پیگیری مطالبات مردمی در اخذ مالیات حقه از 

تمام اصناف و تشکل ها است.
وی  با بیان اینکه میزان ابراز مالیات نســبت به ســال 
قبل دوبرابر شــده گفت: این موضوع نشان دهنده این 

اســت که حاکمیت داده در نظام مالیاتی رو 
به افزایش اســت و ســازمان امور مالیاتی با 
هوشمندسازی کامل می تواند حجم داده ها 
را نسبت به فعالان اقتصادی کشور به سطح 

قابل قبولی افزایش دهد.
تاجمیر ریاحی با تأکید بر اینکه سازمان امور 
مالیاتی بــا افرادی که تکالیــف قانونی خود 
را انجام نمی دهند و با فرار مالیاتی به اقتصاد کشــور و 
رفاه مردم لطمه وارد می کنند برخورد جدی می کند، 
گفت: نظام مالیاتی مکلف بــه اجرای قانون و موظف به 
پیگیری مطالبات مردمی در اخذ مالیات حقه دولت و 

ملت از کلیه مودیان مالیاتی و اصناف و تشکل ها است.
وی با اشــاره ضمانت های اجرا کــه قانون گذار برای 
عدم اجرای قانــون از ناحیه مکلفین و مشــمولین در 
نظر گرفته است از جمله اخذ جرائم مالیاتی، تعطیلی 
محل کســب و معرفی متخلفین بــه مراجع قضایی، 
اظهار امیدواری کرد: کلیه مشــمولین  قانون با اجرای 
صحیح و به موقع قوانین، مشــمول ضمانت اجراهای 

فوق نشوند.وی با بیان اینکه مخفی کردن دستگاه های 
کارت خوان در هنگام مراجعه مردم به بعضی از اصناف 
مشکات عدیده ای را برای شهروندان ایجاد می نماید 
که عاوه بر خــاف اخاق حرفه ای بــودن این اقدام 
می تواند مشــمول ضمانت اجراهای متعدد نیز شود، 
تصریح کرد: ســازمان امور مالیاتی کشور برابر قوانین 
موضوعه با متخلفیــن که با اقدامات خــود موجبات 
تضییع حقوق بیت المال را فراهــم می کنند برخورد 

خواهد کرد.
مدیــرکل دفتــر حقوقــی و قراردادهــای مالیاتی با 
بیان اینکه ســازمان امور مالیاتی ســعی کرده اســت 
ضمانت های اجرای قانــون و تبعات عدم انجام تکالیف 
و جرایم احتمالی را به شیوه های مختلف برای مودیان 
مالیاتی و مردم تشــریح نماید افزود: اقدامات رسانه ای 
خوبی در این زمینه انجام شده است، اما میزان موفقیت 
ایــن تاش ها به میــزان الزام بــه تعهــدات همه ما و 
همراهی مودیان مالیاتی به اجــرای تکالیف و عمل به 

قانون وابسته است.

مالیات

محمدحســین مقــدم  شــاخص های 
بانکی در خردادماه امســال نشان می دهد 

نقدینگی از ۵۱۰۰ همت عبور کرده است.
عباس حســینی معــاون بانــک و بیمه و 
شــرکت های دولتــی وزارت اقتصــاد در 
نشســت خود با خبرنگاران گفت: در حوزه 
هدایــت نقدینگــی و مشــکات وصول 
مطالبات مــواردی وجــود دارد کــه این 
موضوعات بــرای وزارت اقتصــاد نیز حائز 
اهمیت اســت بــه طوریکه ۳ حــوزه مهم 
سیاســت گذاری بــرای وزارت اقتصاد در 
حوزه بانک ها شــامل شــفافیت، عدالت و 
گســترش آن و حمایت از تولید تبیین شده 

است.
وی ادامه داد: مجموع تســهیات شــبکه 
بانکی باید در راستای حمایت از تولید باشد 
به گونه ای که جوابگوی رفع نیاز مردم باشد.

نقدینگی از 5100 همت عبور کرد
به گفته حســینی شــاخص های بانکی در 
خردادماه امسال نشــان می دهد نقدینگی 
از ۵۱۰۰ همت عبور کرده است. همچنین 
۵۸۰۰ همت مانده کل ســپرده بانکی است 
که ۵۰۰۰ همــت آن ریالی اســت و مابقی 
ارزی است و ۴۴۰۰ همت مانده تسهیاتی 
اســت که تا پایــان خرداد پرداخت شــده 
و ۸۳.۲ درصد از مانده ســپرده ها به عنوان 
تسهیات خرد به مردم پرداخت شده است.

معــاون وزیــر اقتصــاد ادامــه داد: مانده 
تسهیات غیر جاری بانکی نیز حدود ۳۶۲ 
همت اســت که ۸.۱ درصد تسهیات غیر 

جاری به کل تسهیات بانکی است.
وی با اشــاره به مصرف تسهیات پرداختی 
گفت: متوسط خرج شــدن این تسهیات 
به گونه ای اســت که حدود ۵ درصد از کل 
تســهیات پرداختــی کشــور در بخش 
کشــاورزی ،۳۳ درصد در صنعت ،۵ درصد 
در ســاختمان و ۱۰ درصــد در بخــش 
بازرگانــی و الباقی در بخــش خدمات که 
حــدود ۳۳ درصــد اســت .۱۱ درصد نیز 
مربوط به خانوارهاســت که تسهیات خرد 

می گیرند.
حسینی ادامه داد: طی دو ماهه امسال ۳۷۷ 
همت تسهیات از ســوی بانک ها پرداخت 
شده که مدت مشابه پارســال ۲۷۴ همت 
بوده که نزدیک ۴۰ درصد رشــد پرداخت 
تســهیات بانکی دیده می شود. همچنین 
۱۰۵ درصد ســپرده های قرض الحسنه در 
۲ ماهه امسال به عنوان تسهیات تخصیص 

داده شده است.
این مقام مســئول اظهار کرد: اقداماتی در 
راستای شفافیت برای نخستین بار در دولت 
سیزدهم انجام شد که از جمله آنها شفافیت 
صورت های مالی و عملکرد شــرکت ها بوده 
که برای نخســتین بار شــاهد انتشار این 

گزارش ها بودیم.

وزارت اقتصاد شفافیت در نظام بانکی 
را کلید زد

وی ادامه داد: طی مکاتباتــی که در برج ۸ 
پارسال با بانک ها انجام شد، انتشار لیست ابر 
بدهکاران را درخواســت کردیم به طوریکه 
با توجه به مشــکات قوانین موجود تاش 
بســیاری برای تنظیم و انتشار گزارش های 
مالی بانک های دولتی انجام شد و بانک های 

دولتی مکلف به اطاع رسانی شدند.
حســینی تصریح کرد: در ادامــه این روند، 
بانک مرکزی نیز پای کار آمد و گزارش های 
ســه ماهه فهرست تســهیات و بدهکاران 
بانک ها بر اســاس قانون منتشر کرد به این 
صورت که بانک ها اطاعات خود را به بانک 
مرکزی ارائــه می دهند و پس از بررســی و 

مغایرت سنجی، این اطاعات منتشر شد.
وی اظهــار کــرد: همیــن بحث انتشــار 
شــامل  بانک هــا  مالــی  گزارش هــای 

شرکت های دولتی نیز می شود چراکه بیش 
از ۶۰ درصد از منابع بودجه کشور را به خود 

اختصاص می دهند.
معاون وزیــر اقتصاد خاطرنشــان کرد: در 
بانک ها هیچ گاه یک نســخه از قــرارداد به 
مشــتری داده نمی شــد اما بــا تکلیف این 
مقررات به بانک ها مقرر شــد یک نســخه 
از قراردادهــای بانکــی در قالب قــرارداد 

الکترونیکی به مشتری ارائه شود.
به گفتــه این مقام مســئول با آغــاز هفته 
دولت، صورت های مالی حسابرســی شده 
بانک هــای دولتی در راســتای شــفافیت 

صورت های مالی منتشر خواهد شد.
وی با اشــاره به تســویه بدهی کارخانه ها 
گفت: تا پایان ســال ۱۴۰۰ امکان تســویه 
بدهــی کارخانجات اســتمهال شــد و در 
عین حال بــرای خانوارهای آســیب دیده 
از کرونــا تســهیات ۱۰ میلیــون تومانی 
تخصیــص یافت که مــورد اســتقبال قرار 
گرفت همچنیــن در بــرج ۸ مکاتباتی که 
با شــبکه بانکــی و وزارت صمــت صورت 
گرفت درخواست شــد به هیچ وجه فرایند 
تملیک واحدهای تولیدی انجام نشــود که 
با همراهی دستگاه ها در راستای حمایت از 

تولید انجام شد.

پرداخت متوسط 35 میلیون تومانی 
تسهیلات بدون ضامن

حســینی ادامه داد: جلســه ای برای اولین 
بار در ۲۸ دی ماه پارســال با حضور رئیس 
جمهــور با حضــور مدیران شــبکه بانکی 
برگزار شد که در آن بحث تسهیل پرداخت 
تســهیات خرد مورد توجه قرار گرفت که 
در کمتر از دو روز بعد از این دســتور رئیس 
جمهور در وزارت اقتصاد عملیاتی شــد و تا 
دو هفته قبل از بابت تســهیات خرد ۵۹۴ 
هزار و ۸۷۱ نفر از این تســهیات استفاده 
کرده اند که نزدیک به ۲۱ همت اســت. به 
طوریکه ســرانه پرداخت این تسهیات نیز 
بطور متوسط ۳۵ میلیون تومان است. روند 
اعطای تســهیات به ســمتی حرکت کرد 
که موضوع تضامیــن بر اســاس ابزارهای 
مختلفــی بتواند جایگزیــن ضامن کارمند 

رسمی باشد.
وی با اشــاره به موضوع تســهیات ازدواج 
گفــت: از روز اولی که قانون تصویب شــده 
تا به امــروز، کل تســهیات ازدواج نزدیک 
به ۱۴ میلیون نفر بوده اســت کــه در قالب 
۲۵۸ همــت وام قرض الحســنه تخصیص 
یافته است که ۳۷۳ هزار و ۹۱۷ نفر به مبلغ 
بیش از ۵۱ همت از ابتدای امسال تا به امروز 
از طریق شــبکه بانکی تسهیات وام ازدواج 

دریافت کرده اند.
وی ادامه داد: تمام کســانی کــه برای وام 
ازدواج ثبــت نام کرده انــد و پرونده آنها در 

بانک های تحــت پوشــش وزارت اقتصاد 
هســتند و آماده پرداخت اســت، در هفته 
دولت این وام بطور کامــل پرداخت خواهد 

شد.
حســینی همچنین با اشــاره به وام فرزند 
آوری گفت: تا ۲۹ مرداد بالغ ۳۷۳،۴۱۸ نفر 
وام قرض الحســنه فرزند آوری نیز دریافت 
کرده اند کــه رقمش در حــدود ۱۱ همت 

است.
معاون وزیر اقتصاد گفــت: در زمینه فروش 
اموال مــازاد بانک ها از نیمه دوم پارســال 
حــدود ۳,۳۰۰ میلیــارد تومان ســهام و 
۳,۴۰۰ میلیــارد تومان اموال مــازاد و در 
مجمــوع ۶,۷۰۰ میلیارد تومــان از اموال 
بانک ها واگذار شــده اســت. در یکســاله 
دولت ایــن عدد بــه ۸،۲۰۰ میلیارد تومان 
افزایش پیدا کرده که بــا تثبیت مدیریت ها 
و مصوبات مجامع بانک هــا می توان انتظار 
داشت تا پایان امسال حجم واگذاری اموال 

مازاد بانک ها افزایش یابد.

منع بانک ها از سفته بازی
وی اظهار کرد: مجموعه ای از سیاســت ها 
و راهبردها در وزارت اقتصاد برای شــبکه 
بانکی از جمله هدایت منابع، انضباط مالی، 
سیاســت خود تنظیمی و توجه به مباحث 
فناورانه در شــبکه بانکــی تدوین و تبیین 

شد.
حسینی با اشاره به ممانعت از ورود بانک ها 
به فعالیت های ســفته گرایانــه خبر داد و 
گفت: در عیــن حال وصــول مطالبات آنها 
نیز با شــاخص های اندازه گیری در وزارت 
اقتصاد نیز تدوین و اباغ شده است؛ در بحث 
سفته و برات الکترونیکی در شبکه بانکی نیز 
اقدام های مؤثری صــورت گرفت که مردم 
را نسبت به تأمین ســفته کاغذی از بیرون 
شــعبه بانکی و مخارج بیهوده بی نیاز کرده 
است و به اندازه مبلغ مورد درخواست برای 

ضمانت، سفته صادر می شود.
وی ادامــه داد: صنــدوق بیمــه حــوادث 
ســاختمان و حوادث طبیعی نیز در وزارت 
اقتصاد تعیین تکلیف و مقررات و ســاختار 
ســازمانی آن تدوین و تبیین شــده است؛ 
در صنعت بیمه در پایان ســال ۱۴۰۰ کاً 
۳۴ شرکت بیمه ای فعال و ۱۳۹۵ شعبه در 
سراسر کشــور وجود داشت که ۱۱۵ همت 

حق بیمه صادر شده است.
حسینی با اشاره به ســرانه حق بیمه گفت: 
در سال ۱۴۰۰ این ســرانه به یک میلیون و 
۳۵۴ هزار تومان افزایش پیدا کرده است که 
این رقم در ســال ۹۹ مبلغ ۷۵۰ هزار تومان 

بوده است.

بهبود 2 پله ای رتبه بیمه ایران
وی ادامه داد: با این شرایط رتبه بیمه ایران 

در منطقه از ۵ به ۳ ارتقا پیدا کرده است.
معــاون وزیــر اقتصــاد گفــت: ۶۵ همت 
خســارت از ســوی بیمه پرداخت شده به 
طوریکه ضریب خســارت در صنعت بیمه 
۵۶.۴ درصد است؛ در بیمه نامه های زندگی 
۱۸ هزار میلیارد تومان صادر شده که رشد 
۴۵ درصدی دارد همچنین سهم بیمه های 
زندگی ۱۵ درصد اســت که باید به بیش از 

۲۰ درصد افزایش یابد.
حسینی گفت: ســهم حق بیمه های صادره 
به تولید ناخالص داخلی کشور حدود ۱.۸۷ 
درصد است که باید به ۷ درصد افزایش یابد.

وی با اشاره به پوشــش بیمه زائران اربعین 
گفت: نرخ پوشــش حق بیمه بــرای زائران 
اربعین ۱۸٫۵۰۰ تومان تعیین شــده است 
که بدون تغییر نســبت به حدود ســه سال 

قبل است.
حسینی با اشــاره به بهبود نســبی کفایت 
ســرمایه بانک ها از طریق افزایش سرمایه 
۳۵ همتی برای بانک هــای دولتی گفت: از 
طریق تبصره ۱۸ بودجه امســال واگذاری 
سهام و سهم الشــرکه بانک ها این افزایش 
کفایت ســرمایه انجام خواهد شد به عنوان 
مثال در بانک قرض الحســنه مهــر ایران 
افزایش سرمایه به ۵ همت انجام شده است و 
در پست بانک نیز افزایش سرمایه ۳۰ تا ۴۰ 

درصدی را امسال خواهیم داشت.
وی گفت: بهبود نسبت کفایت سرمایه برای 
بهبود اصاح ساختار بانک ها دنبال می شود 
بطوریکــه از محل نقــدی و هــم از محل 
واگذاری سهام و سهم الشــرکه کم نظیر و 

منحصر به فرد است.
معاون وزیر اقتصــاد ادامــه داد: در زمینه 
ناترازی بانک ها نیز در صورت همکاری بازار 
ســرمایه می توان تحولی مناسب در زمینه 
واگذاری اموال بانک ها خواهیم داشــت از 
جمله واگذاری پتروشیمی شازند از طریق 
گروه ســرمایه گــذاری بانک ملــی دنبال 
می شود همچنین ۱۲ پیشــنهاد برای حل 
مشــکل ناترازی بانک ها ارائه شده از جمله 
وصول مطالبات بانک هــا از دولت در کنار 

اموال مازاد آنهاست.
به گفته حســینی یکی دیگر از اقدام های 
اصاحی کــه دنبــال می شــود موضوع 
اصاح قوانین بانکی اســت.بطور مثال در 
بانک توسعه صادرات ایران با مجموعه ای 
از قوانیــن صحبت می کنیم که بر ســایر 
حوزه هــای تجــارت نیز تســری دارد اما 
قوانین بانکی این مــوارد را از هم تفکیک 
نمی کند لــذا مقرر شــد اقدامــات برای 
تفکیــک قوانین موجود میــان بانک های 
تخصصی، تجاری و قرض الحســنه و غیره 
انجام شــود.این وضعیــت در بانک قرض 
الحسنه مهر باعث شده تا ســقف وام این 

بانک تا ۵ برابر افرایش یابد.

طراحی سامانه ای برای انتشار اطلاعات 
شرکت های دولتی

حسینی گفت: ســامانه ای طراحی شده که 
تمام اطاعات شرکت های دولتی و وابسته 
به نهادهای عمومی در آن ارائه شــده است 
به طوری که جمع آوری صورت های مالی، 
هیأت مدیره ها و گزارش عملکردی آنها در 
آن ســامانه امکان بارگذاری داشته و امکان 
گزارشگیری خواهد داشــت. در کدال نیز 
بطور عمومی، صورت مالی ۲۹۸ شــرکت 
دولتی و در سال ۹۹ به ۲۳۱ شرکت افزایش 
یافت و ســال قبل برای اولین بار اطاعات 
۱۳۲ شــرکت مربوط به نهادهای عمومی 
منتشر شــد و الان هم ۱۶۵ صورت مالی بر 
روی سامانه بارگذاری شــده که همزمان با 
هفته دولت، در اولیــن روز دولت در کدال 

منتشر خواهیم کرد.
حســینی افزود: مقرر شــد تمام بانک های 
دولتی تابعه وزارت اقتصاد یک میز خدمت 
در هفته دولت داشته باشند. در دو هفته ایام 
بزرگداشــت دولت، مقرر شده رئیس شعبه 
در محل میز خدمت مســتقر و پاسخگوی 
مردم باشــد از طرفــی تمام کســانی که 
بدهکار شبکه بانکی هستند اگر اصل و فرع 
تســهیات معوقه را در این مدت پرداخت 
کنند، از بخشــش جرایم برخوردار خواهند 

شد.
وی گفت: برای حمایت از بیماران پروانه ای 
نیز در نظر داریم در شبکه بانکی تسهیات 
مناسبی تخصیص داده شود تا از این طریق 

به درمان این بیماران کمک شود.
این مقام مســئول با اشاره به مناسبت هفته 
دولت گفت: در هفته دولــت اگر برای اخذ 
بیمه نامه یکساله شخص ثالث مراجعه شود 
جرایم قبلی ناشــی از عدم اخذ بیمه الزامی 
بیمه مذکور بخشــیده می شــود همچنین 
بیمه ایران نیز به عنوان بزرگترین شــرکت 
بیمه ای کشور خدماتی را در هفته دولت از 
جمله بیمه نامه عمر بــا ۳۰ درصد تخفیف، 
بیمه نامــه حوادث انفرادی بــا تخفیف ۲۵ 
درصد و بیمه نامه رشــته اموال ۲۰ درصد 

و غیره ارائه خواهد داد.
وی اظهار کرد: مانده تســهیات پرداخت 
شده به دانش بنیان ها در اردیبهشت امسال 
۷۱ همت بــوده که با رشــد ۱۰۰ درصدی 

نسبت به مدت مشابه سال قبل است.
معــاون بانک و بیمه و شــرکت های دولتی 
وزیر اقتصاد در برابر پرســش خبرنگارمهر 
پیرامون اینکه آیا بانک ها از نرخ ترجیحی در 
سپرده ها استفاده می کنند؟ گفت:به گفته 
حسینی هرگونه نرخ سود سپرده بانکی و یا 
بین بانکی و ارزی در مواجه با بازار ســرمایه 
می بایست به تناسب هرکدام بررسی کرد و 
هم اکنون نهاد ناظر بانکی مدت هاست نرخ 
سود بین بانکی را کمتر از ۲۱ درصد هدایت 

و کنترل می کند.
در شــبکه بانکی نیز بررســی صورت های 
مالی و نرخ تمام شــده پول نشــان می دهد 
هم اکنون با نرخ کمتــر از ۱۸ درصد دنبال 

می شود.
وی در پاســخ این پرســش مهــر که چه 
سیاســتی برای ارتقای سطح رضایتمندی 
بیمه گذاران از شــرکت های بیمــه گر در 
موعد دریافت خســارت تبیین شده، عنوان 
کرد: وزارت اقتصاد از تســریع و تســهیل و 
بهبود سطح رضایتمندی مردم در خدمات 
بیمه ای بطــور کامل حمایت می شــود در 
مجمع سندیکای بیمه گران نیز اعام کرده 
ایم که صنعــت بیمه بتواند مردمی شــود.

بطوریکــه از فعالان صنعت بیمه خواســته 
شده در جهت مردمی کردن و افزایش سطح 
رضایتمندی و تســریع در پرداخت به موقع 
وجوه خسارت از طریق اعمال اصاحات در 
آئین نامه بیمه، گام برداند که هم اکنون این 

اصاحات در حال بررسی و تدوین است.

وخانه ها رشد ۱۱۶ درصدی مالیات ابرازی پزشکان، دندانپزشکان و دار
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وزیرصنعت،معدنوتجارتتاکیدکرد
ورت رسیدگی سریع به گزارش تحقیق   ضر

و تفحص شرکت فولاد مبارکه
 وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشــاره به مواردی که در گزارش تحقیق 
و تفحص شرکت فولاد مبارکه از سال ۱۳۹۷ تا اوایل سال ۱۴۰۰ اعام 
شده اســت، گفت: باید در اســرع وقت به این موضوع رسیدگی شده و 
با متخلفان برخورد شود.ســید رضا فاطمی امین بــا تاکید بر اهمیت و 
ضرورت پیشگیری از فســاد، اظهار کرد: مواردی که در گزارش تحقیق 
و تفحص شرکت فولاد مبارکه از ســال ۱۳۹۷ تا اوایل سال ۱۴۰۰ بیان 

شده است باید در اسرع وقت رسیدگی شده و با متخلفان برخورد شود.
وی افزود: در ابتدای شــروع بــه کار دولت ســیزدهم، گزارش هایی از 
عملکردهای نادرست در شرکت فولاد مبارکه دریافت شد که بافاصله 
اقدامات لازم برای تغییر مدیرعامل این شرکت در مهرماه سال ۱۴۰۰ 
انجام شــد و با تغییرات مدیریتی در این شــرکت، اصــاح مقررات و 

فرایندها آغاز شده است.
فاطمی امیــن گفت: بــرای پیشــگیری از تخلفات، عــاوه بر اصاح 
سازوکارهای داخلی شرکت ها در چارچوب ارتقای حاکمیت شرکتی، 
محیط کســب وکار نیز باید اصاح شود تا بسترهای فســادآلود از بین 
بروند که در این زمینه نیز اقدامات خوبی در طول یک ســال گذشــته 
انجام شده است، به عنوان نمونه، با عرضه محصولات فولادی در بورس 
کالا شــفافیت معامات افزایش یافت و با فعال شدن روش هایی مانند 
عرضه تلفیقی، سهمیه بندی برای خرید محصولات فولادی حذف شد، 
بدین ترتیب قیمت ها در بازار متعادل شــدند و امکان تخلف در تعیین 

سهمیه و سهمیه فروشی به طور کامل از بین رفت.
وزیر صمت اعام کرد: این گزارش به دقت بررســی خواهد شد و ضمن 
انجام اقدامات قانونی لازم، با شناسایی ساز و کارهای معیوب، اقدامات 

پیشگیرانه شناسایی و اجرایی می شوند.

سخنگویصمت:
وهای تولیدی در بورس  عرضه ۲۰ درصد خودر

کالا جمع بندی نشده است
اخیرا مباحثی در خصوص تصمیم وزارت صمت برای عرضه ۲۰ درصد 
تیراژ تولید خودرو در بورس کالا مطرح شــده که سخنگوی وزارتخانه، 
تاکید کرد هنوز در مورد این مساله جمع بندی نهایی انجام نشده است.

 اواخر تیر ماه سال جاری و پس از کش و قوس های فراوان بین سازمان 
بــورس و وزارت صمت، بالاخــره توافق نهایی برای عرضــه خودرو در 
بورس انجام و روز چهارشنبه ۲۶ مرداد ماه ۶۰۰ دستگاه خودرو از یک 
شرکت خصوصی در بورس کالا عرضه شــد.وضعیت عرضه به گونه ای 
رقم خورد که اگرچه قیمت خودروها ۲۵ درصد بالاتر از قیمت کارخانه 

ثبت شدند اما حدود ۴۰ درصد پایین تر از قیمت بازار معامله شدند.
با توجه به فراینــد عرضه و معامله بــا قیمتی پایین تــر از قیمت بازار، 
کارشناســان تاکید کردند که در صورت تداوم عرضه خودرو در بورس 
احتمال کم شدن فاصله بین قیمت بازار و کارخانه خودرو وجود دارد و 

می تواند اهرم کمکی برای تعادل بخشی به بازار باشد.

نکته قابل توجه در خصوص عرضه خودرو در بورس این اســت که بنا به 
تاکید متولیان و کارشناســان و البته نمایندگان مجلس این سیاست 
زمانی می تواند به اهداف خود برســد که شــاهد عرضــه تقریباً کامل 
خودروها به بورس باشــیم به این معنا که عرضه پاســخگوی تقاضای 
بازار باشد.با این حال اخیراً محســن علیزاده عضو کمیسیون اقتصادی 
مجلس، گفته اســت که »وزارت صمت تنها با عرضــه ۲۰ درصد تیراژ 
تولید خودرو در بــورس کالا موافقت کرده در حالی که اگر قرار اســت 
شــفافیت اتفاق بیفتد باید عرضه خودرو در بورس متناسب با تقاضای 

بازار صورت گیرد.«
برای پیگیری این اظهارنظر، موضوع را از امید قالیباف سخنگوی وزارت 
صمت جویا شــدیم. آنطور که قالیباف به مهر گفت »در مذاکرات انجام 
شده بین وزارت صمت و سازمان بورس، شروطی برای عرضه خودرو در 
بورس از جمله عرضه ۲۰ درصد تیراژ تولید خودرو در بورس کالا مطرح 

شده اما هنوز هیچ گونه جمع بندی در این رابطه انجام نشده است.«
وی همچنین تاکید کرد که در حا حاضر بــرای عرضه خودرو در بورس 

این مساله اعمال نمی شود.

عضوهیاتمدیرهانجمنهمگنقطعهسازی:
بازارهای خارجی را به راحتی واگذار نکنیم

 عضو هیات مدیره انجمــن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه ســازان 
خــودرو کشــور معتقــد اســت: هرچنــد در ســال های گذشــته 
سرمایه گذاری های درستی از سوی کشــورمان در زمینه خودرویی در 
دیگر کشــورها اتفاق افتاده، اما برخی مشکات ســبب از دست رفتن 

بازارها به نفع دیگر کشورها شده است.
»ســید حســین بحرینیان« صنعتگر قطعه  ساز با اشــاره به در پیش 
بودن نمایشگاه »اتومبیلیتی« روســیه اظهار داشت: سابقه همکاری 
شرکت های ایرانی با روس ها به همکاری با شرکت »آواز« )UAZ( این 
کشور برمی گردد که پس از تحریم روسیه توسط غرب، بار دیگر به سراغ 
شــرکت های ایرانی آمده اند.وی، چین و ترکیه را رقیب اصلی ایرانی ها 
در بازار روسیه برشــمرد که باید با ارائه خدمات مناسب به مشتریان و 

همچنین قیمت دهی مناسب، بتوانند به فتح این بازار بپردازند.
بحرینیان تاکید کرد: موفقیــت در بازارهای صادراتــی نیازمند صبر 
زیاد، نا امید نشدن و تمرکز بر بازار اســت.وی یادآور شد: در سال های 
گذشته، صنعت خودروسازی کشورمان نتوانسته آن طور که باید خود 
را با فناوری روز جهــان منطبق کند و حتی شــاهد تغییرات پی در پی 
مدیران عامل شــرکت های خودروســازی بودیم و این عــدم ثبات در 

تصمیم گیری ها منجر به اتاف سرمایه ها خواهد شد.
این مقام صنفــی ابــراز امیدواری کــرد:  در زمینه اقتصادی شــاهد 
تصمیم سازی های مناسب باشیم تا همچنان که در زمینه خودروسازی 
در عراق و سوریه به درستی ســرمایه گذاری کردیم، اما منتج به نتایج 

خوبی نیز شود.
وی یادآور شــد: امروز سه ســازمان توســعه تجارت، توسعه صادرات 
و صنایع کوچــک به ارائه مشــوق هایی بــرای حضور شــرکت ها در 
نمایشگاه ها می پردازند، اما هیچ وقت یک مدیریت واحد برای صادرات 
را شاهد نبودیم.بحرینیان ادامه داد: این مساله و سایر مسائل سبب شده 
تا بازارهایی که به زحمت در آنها رســوخ کردیم، بــه راحتی در اختیار 
کشــورهایی همچون ترکیه قرار بگیرد.نمایشگاه اتومبیلیتی روسیه از 
۳۱ مرداد تا سوم شــهریورماه ۱۴۰۱ )برابر با ۲۲ تا ۲۵ اوت ۲۰۲۲( با 
حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت کشورمان در محل نمایشگاه های 
بین المللی مسکو )Expo Center( با حضور حدود ۶۰۰  شرکت از ۱۸ 

کشور و در ۳۰ هزار متر فضای نمایشگاهی برگزار می شود.

تولید

مدیرکل مرکز اصناف وزارت صمت گفت: ۳ 
وام ۳۰، ۵۰ و ۱۰۰ میلیون تومانی ســه ساله 
با ســود ۱۸ درصد برای خرید لوازم خانگی 
پرداخت می شــود که نیاز به چــک ندارد و 
فقط یک ضامن می خواهد.محمدحســین 
قمری در خصــوص جزئیات خریــد لوازم 
خانگی از ســایت وزارت صمت، اظهار کرد: 

طبق آخرین آمــار از ۲۴۱ تولیدکننده لوازم 
خانگی هم اکنون ۸۰ تولیدکننده و ۵ بانک 
شامل بانک گردشــگری، بانک آینده، بانک 
پارســیان، بانک تجارت و بانک رفاه حاضر 
به همکاری شــده اند.مدیرکل مرکز اصناف 
وزارت صمت افــزود: وام خرید لوازم خانگی 
از ســایت وزارت صمت شــامل ۳ وام ۳۰، 

۵۰ و ۱۰۰ میلیون تومانی اســت که نیاز به 
چک نــدارد و فقط به یک ضامــن نیاز دارد. 
این وام سه ســاله با ســود ۱۸ درصد است.

وی ادامه داد: فرآینــد وام دهی در ۵ بانک با 
هم متفاوت اســت و پس از اعتبارسنجی وام 
تعلق می گیرد. این فرآیند به صورت آناین 
انجام می شــود و حضوری نیست.مدیرکل 

مرکز اصناف وزارت صمــت گفت: زوج های 
جوان با مراجعه به سامانه طرح توان خرید به 
آدرس www.tavankharid.ir می توانند 
با مراجعه به عامان فــروش محصولات که 
سامانه جهاد کالاســت به صورت مستقیم 
از تولیدکنندگان لــوازم خانگی، به صورت 

اقساطی جهیزیه دریافت کنند.

لوازم خانگی

سمیه رسولی  معاون طرح و برنامه وزارت 
صمت در دولــت دوازدهم ضمن تشــریح 
ضرورت هــای تشــکیل وزارت بازرگانی، 
تاکید کرد که باید با ابزار صادرات، تحرک در 

تولید و اشتغال را سامان دهیم.
 در ادامه صحبت هــای زرندی در خصوص 
ضرورت تأســیس وزارت صنایع و معادن و 
فناوری هــای پیشــرفته و وزارت بازرگانی 

نوین و گمرکات آمده است.

 چرا نیاز به وزارت صنایع و معادن
 و فناوری های پیشرفته داریم؟

سعید زرندی گفت: اصاح نظام حکمرانی 
صنعتی با هدف متناسب ســازی ابعاد آن و 
جلوگیــری از تداخل و تشــابه مأموریت ها 
و دوبــاره کاری، موضوعی اســت که مورد 
توجه کشــورهای مختلف بوده اســت. به 
عبارت دیگر یکــی از الزامات تحقق اهداف 
چشم انداز و برنامه های توســعه کشورها، 

اصاًح نظام های حکمرانی صنعتی است.
وی افــزود: بــرای طراحی و اصــاح نظام 
حکمرانــی صنعتی موضوعاتــی همچون 
افزایش پیچیدگی اقتصاد، ارتقای نوآوری، 
توسعه تحقیق و توســعه، تمرکز بر صنایع 
رقابت پذیر، افزایش بهره وری، شبکه سازی 
و توانمند ســازی بنگاه ها، شــغل آفرینی 
صنعتی، انتقال فنــاوری، تمرکز بر صنایع 
فناور، افزایش سرمایه گذاری های صنعتی، 
تنــوع در صــادرات محصــولات صنعتی، 
گســترش بنگاه های خدماتی پشــتیبان 
تولید، توســعه و تکمیل حلقه های جدید 

ارزش آفرین و… است.
معاون ســابق طرح و برنامــه وزارت صمت 
ادامــه داد: بــر همیــن مبنا سیاســت و 
اولویت های صنعتی و نقش دولت در صنعت 
و موضــوع میزان و نحوه دخالــت دولت در 
صنعــت حائز اهمیــت بوده و کشــورهای 
مختلف، بر مبنــای سیاســت و نظام های 
حکمرانی بخش صنعت ساختارهای خاص 

خود را طراحی کرده اند.
وی ادامه داد: با بررســی ساختار کشورهای 
پیشــرو، نوظهور و در حال توسعه مشخص 
می شــود که هر یک بر مبنای سطح توسعه 
صنعتی، جایگاه فعلی و چشم انداز و اهداف 
آینده شأن به طراحی ساختارهای متناسب 
خود پرداخته اند. تعدادی از آنها ســاختار 
یکپارچه صنعت و تجــارت را دارند و برخی 
وزارتخانه هــای تفکیک شــده را دارند. اما 
همه این کشــورهای دارای وزارتخانه های 
تجمیع شده یا تفکیک شده، توجه ویژه ای 

به تجارت خارجی خود دارند.
زرندی تصریح کرد: بر همین مبنا و وضعیت 
کشور پیشنهاد می شــود که وزارت صنایع 
و معادن و فناوری های پیشــرفته راهبری 
حوزه های تولید صنعتی را در مســیر تغییر 
ساختار تولید به ســمت تولیدات با فناوری 

بالا و پیچیده را بر عهده داشته باشد

وظیفــه وزارت صنایع و معــادن راهبری 
حوزه های تولید صنعتی را در مســیر تغییر 
ساختار تولید به ســمت تولیدات با فناوری 

بالا و پیچیده باشد.
معاون ســابق طرح و برنامــه وزارت صمت 
ادامه داد: واقعیت آن اســت کــه دنیا وارد 
انقاب چهارم صنعتی شده و ضرورت دارد 
ارتقا فناوری و ورود بــه عرصه های جدید و 

فناورانه در این وزارتخانه پیگیری شود.
وی تاکید کــرد: لازم اســت در عمل و اجرا 
مقوله فنــاوری از طــرف وزارتخانه ذینفع 
که با شرکت ها و تشکل های بزرگ فعالیت 
دارد پیگیری شود و ارتباط گسترده ای را با 

بخش های علمی و دانشگاهی برقرار کند.
زرندی در ادامه با اشــاره به ضرورت احیای 
وزارت بازرگانی، گفــت: ۱۵ هدف و راهبرد 
مدنظر است که هر کدام به تنهایی ضرورت 
تغییر و تفکیــک وزارت صمت را بیشــتر 

نمایان می کند.
وی اظهــار کــرد: مــورد نخســت اینکه 
سیاســت های تجــاری از اهمیــت ویژه 
برخوردار بوده و باید به نحوی طراحی و اجرا 
شوند که عامل رشــد اقتصادی و تحرک در 

کل اقتصاد کشور را به ارمغان آورد.
زرندی ادامــه داد: همچنین بــرای حضور 
در ســطح جهانی باید دارای بینش، برنامه 
و عمل جســورانه بوده و روز به روز ســهم 
صادرات را در تولید ناخالص کشور بالا ببریم 
و برای کشورهای مختلف و بازارهای هدف 

اقدام هوشمندانه داشته باشیم.

وی افزود: باید بــرای کلیه کالاها و خدمات 
دارای مزیت برنامه بلندمدت داشته باشیم .

باید با ابزار صادرات، تحرک در تولید 
و اشتغال را سامان دهیم

با ابزار صادرات، تحرک در تولید و اشتغال را 

سامان دهیم. همچنین به خلق مزیت های 
جدیــد و رقابتی پرداخته و اســتعدادهای 

کشور را در مسیر درست رهنمون کنیم.
معاون ســابق طرح و برنامــه وزارت صمت 
گفت: لازم است که دیپلماسی تجاری را در 
دستور کار داشته و تحرک جدی را در خلق 
رویدادهای تجــاری، مذاکرات بین المللی، 
تفاهم های منطقه ای، تفاهم های دو و چند 
جانبه، تنظیم موافقت نامه هــا و قراردادها 

و… به عنوان راهبردی مستمر پی بگیریم.
وی ادامــه داد: مــورد بعدی اینکــه باید 
مدیریــت واردات بــرای کلیــه کالاهــا و 
خدمات کشور را در دســتور کار داشته و به 
طور هوشــمندانه بخش هــای پرمزیت را 
در بازار داخلی حمایــت عالمانه کرده و راه 
کالاها و خدمات پرمزیت را برای حضور در 

کشورهای دیگر باز کنیم.
زرندی افــزود: باید با اتخاذ سیاســت های 
جامع رقابــت پذیــری اقتصاد کشــور را 
ارتقا داده و حمایت های تعرفــه ای، ایجاد 
محدودیت ها و… را به طور دقیق ســامان 

دهیم.
وی ادامه داد: همچنین از ســرمایه گذاری 
خارجــی بــرای ارتقــا بهــره وری، ارتقا 
کیفیت، ارتقا صادرات، کمــک به بازاریابی 
بین المللــی، ارتقا پیچیدگــی اقتصادی، 
تکمیــل زنجیره هــای ارزش و… با هدف 
حضور قدرتمنــد در صحنــه جهانی بهره 

ببریم.
زرندی اضافه کرد: بایــد پلیس اقتصادی یا 
گمرک را به عنوان عامل اعمال سیاست ها 
برای مدیریــت صحیح تجــارت و تحرک 
اقتصادی مد نظر قــرار دهیم و از نگاه صرف 

درآمدی به عوارض گمرکی پرهیز کنیم.
معاون ســابق طرح و برنامــه وزارت صمت 
گفت: مورد بعدی اینکه لازم است مدیریت 
علل وقوع قاچاق را مد نظر داشته و صرفاً به 

معلول نپردازیم ومبارزه با قاچاق را از سطح 
صرفاً امنیتــی دور برده و آن را به ســطح و 
شکل تجاری و اقتصادی و اجتماعی تسری 

دهیم.
مبارزه با قاچاق را از ســطح صرفــاً امنیتی 
دور برده و آن را به ســطح و شکل تجاری و 

اقتصادی و اجتماعی تسری دهیم.
وی افزود: باید تجارت خارجی را عامل ارتقا 
کیفیت، ایجاد تولیدات بــا معیار جهدانی و 
ابزار چابکی اقتصاد و پرهیز از انحصارگری 
کرده و مصرف کنندگان داخلی را مجبور به 
مصرف کالاهای کــم کیفیت و گران قیمت 

نکنیم و رفاه آنها را ارتقا دهیم.
زرندی تصریح کرد: مورد بعدی اینکه رفتار 
واردکنندگان و صادرکنندگان را با ترتیبات 
مقرراتی و آموزشــی و مهارتی متناسب با 
چهره و جایگاه ایران اصاح کــرده و آنها را 

متشکل کنیم.
وی افزود: همچنین باید توســعه اصناف و 
اصاح رفتارهای صنفــی و برقراری اخاق 
تجاری ســالم را در ســطح بازار گسترش 

دهیم.
زرندی ادامه داد: لازم اســت تعــادل بازار 
و اســتفاده همزمــان از تولیــدات داخلی 
و تــدارک نیازهــای وارداتی را بــرای رفع 
کمبودهای مــردم و کاهش تــورم و نقش 

آفرینی در ثبات اقتصادی دنبال کنیم.
وی افــزود: همچنین باید ثبــات در قواعد 
و مقــررات و بهره گیری از نظــام تعرفه ای 
هوشمند را به طور مستمر برای هماهنگی 
با نظام تجاری بین المللــی و با هدف تأمین 
رشــد اقتصادی و گســترش صــادرات و 

مدیریت واردات پی بگیریم.
معاون ســابق طرح و برنامــه وزارت صمت 
اظهار کرد: مورد آخر هم اینکه باید رشــد 
صادرات محصولات با ارزش افــزوده بالا و 
افزایش سهم آنها از صادرات کشور با هدف 

پیچیده تــر کردن اقتصــاد و محصولات به 
طور مداوم در دستور کار داشته باشیم.

باید ساختارسازی کنیم
وی در ادامه به الزامات و ساختار پیشنهادی 
تشــکیل وزارت بازرگانی نوین و گمرکات 
و وزارت صنایــع و معــادن و فناوری های 
پیشرفته اشــاره کرد و گفت: ساختار اداری 
و تشکیاتی باید متناســب با سطح توسعه 
اقتصاد، میــزان دخالت دولــت، موقعیت 
جغرافیایی کشــور، جمعیت، گســتردگی 
سرزمین، ســهم بخش ها در اقتصاد، سطح 
تولید، بلوغ تشکل ها، انتظارات جامعه و … 

باشد.
زرنــدی افــزود: بنابراین ضمــن ضرورت 
مطالعه الگوی ســایر کشورها باید متناسب 
با وضعیــت کشــورمان و نیازهــای خود 

ساختارسازی کنیم.
وی اضافــه کرد: بــه دلایل پیــش گفته، 
ایجــاد وزارت بازرگانی نویــن و گمرکات 
امری ضروری بوده و لازم اســت در طراحی 
آن متناســب با شــرایط فعلــی و اهداف 
آتی طراحی شــود و اولویت های کشــور را 
پوشــش دهد؛ به طوری که در زمینه های 
تأمیــن، توزیــع، نظــارت و تعــادل بازار، 
اصناف، مدیریت واردات، توسعه صادرات، 
دیپلماســی تجاری، یکپارچگــی فرایند 
تجــاری، تســهیل در تجــارت خارجی بر 
مبنای شــاخص های بین المللی، برگزاری 
رویدادهــای تجــاری، تأمیــن نیازهای 
وارداتی، حضور در بازارهــای بین المللی، 
افزایش رقابت پذیری، حفظ حقوق مصرف 
کنندگان، حذف انحصــارات، بهره مندی 
از ســرمایه گذاری خارجی و… هوشمند، 

چابک، قدرتمند و پاسخگو باشد.
معاون ســابق طرح و برنامــه وزارت صمت 
اظهــار کــرد: وزارت بازرگانــی نویــن و 
گمرکات متشکل از سازمان توسعه تجارت، 
نمایشــگاه ها، گمرک، امور رایزنان تجاری، 
امــور الحاق بــه ســازمان های منطقه ای، 
سازمان ســرمایه گذاری خارجی، شرکت 
بازرگانی دولتــی، اصناف بــوده و فرآیند 
تجــارت خارجــی و بازرگانــی داخلی را 

سیاست گذاری، اجرا و مدیریت کند.
زرندی گفــت: همچنیــن وزارت صنایع و 
معادن و فناوری های پیشــرفته با رویکرد 
تولید مبتنی بر ارزش افزوده بالا با مأموریت 
نقــش آفرینی صنعــت ایــران در اقتصاد 
جهانی از طریــق تغییر ســاختار تولید به 
سمت محصولات پیچیده تشکیل می شود. 
با این ســازمان عاوه بر تغییرات در حوزه 
ســتادی برای دســتیابی به صــادرات با 
ارزش افزوده بالا در ســازمان های تابعه نیز 

تغییرات اساسی اعمال می شود.
وی تاکید کــرد: مهمتریــن جهت گیری 
تشکیل سازمان توســعه فناوری و کسب و 

کارها است.

خریدار  آمــار عملکرد خودروســازان 
بزرگ طــی چهار ماهــه ابتدایی امســال 
نشــان می دهد که ایران خودرو، ســایپا و 
پارس خودرو به عنوان زیر مجموعه ســایپا، 
در مجمــوع بالغ بــر ۳۱۱ هزار دســتگاه 
خودرو تولید کرده اند؛ از سوی دیگر میزان 
فروش آن ها نیز از ۳۴۷ هزار دســتگاه فراتر 
رفته است که نشــان از ناقص های گذشته 
و جمع شــدن خودروهای ناقص کف دارد. 
بررسی صورت های مالی اعام شده توسط 
ایران خودرو، سایپا و پارس خودرو )به عنوان 
زیر مجموعه سایپا( به سازمان بورس نشان 
می دهد که طی چهار ماهه نخســت امسال 
میزان تولید خودرو در کشــور توســط این 
خودروســازان به ۳۱۱ هزار و ۲۳۸ دستگاه 
رســیده و برای ۳۴۷ هزار و ۱۹۷ دســتگاه 

خودرو فاکتور مالی ثبت شده است.

ایران خودرو 1۶۹ هزار و ۹۶۹ 
دستگاه تولید و 1۷8 هزار و 82۹ 

دستگاه فروخت
طی چهــار ماهه اول ســال جــاری گروه 
صنعتی ایران خــودرو ۱۶۹ هــزار و ۹۶۹ 

دســتگاه تولید و ۱۷۸ هزار و ۸۲۹ دستگاه 
فروخته اســت. این افزون شدن آمار فروش 
به نسبت آمار تولید نشــان می دهد که این 
خودروســاز خودروهای ناقــص تولیدی تا 
پایان سال ۱۴۰۰ را تکمیل و طی این مدت 

تجاری سازی کرده است.
از مجمــوع تولیدهــای گــروه صنعتــی 
ایران خودرو طی مدت مذکــور ۱۰۶ هزار 
و ۴۱۰ دســتگاه از محصولات خانواده پژو 
تولید و ۱۱۳ هــزار و ۱۲۳ دســتگاه از این 
خودرو فروخته شده است.ایران خودرو ۲۳ 
هزار و ۳۸۶ دســتگاه از محصولات خانواده 
ســمند در چهارماهه ابتدایی ۱۴۰۱ تولید 
کرده و برای ۱۷ هزار و ۷۱۱ دســتگاه از این 

محصولات فاکتور فروش صادر کرده است.
همچنین در ایــن مدت، ۲۰ هــزار و ۶۱۲ 
دســتگاه دنا، ۹۸۸۱ دســتگاه رانا و ۴۱۹۷ 
دستگاه تارا در این شــرکت تولید شده که 
به ترتیب ۲۲ هزار و ۵۰۱ دســتگاه دنا، ۱۷ 
هزار و ۴۰۷ دســتگاه رانا و ۳۷۴۶  دستگاه 
تارا به فروش رســیده است.ایران خودرو در 
محصولات مونتاژی نیز از ابتدای امســال تا 
پایان تیرماه، ۵۴۶۸ دســتگاه هایما تولید 

کــرده اســت و ۴۳۳۳ دســتگاه فاکتور و 
تجاری ســازی کرده فروخته است. ضمن 
اینکه این گروه صنعتــی در آمار تولید خود 
در این مدت به تولید ۱۵ دســتگاه از سایر 
محصــولات ایران خودرو اشــاره کرده که 

هشت دستگاه آن را فروخته است.

سایپا 102 هزار و 5۹5 دستگاه تولید و 
125 هزار و 50۹ دستگاه فروخت

در گروه خودروســازی ســایپا نیز در  چهار 
ماهه ابتدایی ســال جاری، ۱۰۲ هزار و ۵۹۵ 
دستگاه خودرو تولید شده که از این میزان به 

ترتیب ۸۲ هزار و ۴۵۶ دســتگاه خودروهای 
خانواده X۲۰۰ )تیبا، ســاینا و کوییک(، ۱۲ 
هزار و ۳۵۶ دستگاه ســهم وانت های سایپا، 
۷۶۹۳ دستگاه سهم شــاهین و ۹۰ دستگاه 
ســایر محصولات این شــرکت بوده است.از 
ابتدای فروردین ۱۴۰۱ تا پایان تیرماه، گروه 
خودروسازی سایپا ۱۲۵ هزار و ۵۰۹ دستگاه 
خودرو تجاری ســازی کرده اســت که از این 
محصولات فروخته شــده ۱۰۴ هزار و ۵۰۳ 
دستگاه تیبا، ساینا و کوییک است.همچنین 
در این مدت، برای ۷۵۲۰ دســتگاه شاهین، 
۱۳ هزار و ۴۸۴ دســتگاه وانت و دو دستگاه 
از دیگر محصولات ســایپا صورت مالی ثبت 

شده است.

پارس خودرو 38 هزار و ۶۷4 دستگاه 
تولید و 42 هزار و 85۹ دستگاه فروخت

شرکت پارس خودرو به عنوان زیر مجموعه 
گروه ســایپا نیــز در مجموع چهــار ماهه 
نخســت امســال، ۳۸ هزار و ۶۷۴ دستگاه 
خودرو تولید شــده و برای ۴۲ هزار و ۸۵۹ 

دستگاه، فاکتور فروش صادر شده است.  
از تعداد خودروهــای تولیدی پارس خودرو 

در این مدت ۲۰ هزار و ۵۱۷ دســتگاه سهم 
محصولات گــروه Q۲۰۰ بوده و فروش ۲۴ 

هزار و ۷۰۲ دستگاهی را ثبت کرده است.
همچنین در مدت مذکــور ۱۶هزار و ۸۹۱ 
دســتگاه کوییک معمولی دنــده ای، ۱۹۴ 
دستگاه کوییک S )تولید سه ماهه( و ۶۷۳ 
دستگاه کوییک اتوماتیک پاس تولید شده 
است. به  ترتیب برای دقیقا ۱۶  هزار و ۸۹۱ 
دســتگاه از محصولات کوییــک معمولی 
دنده ای، ۱۹۴ دســتگاه کوییــک S و برای 
۶۷۳ دســتگاه کوییــک اتوماتیک پاس 

فاکتور مالی ثبت شده است.
پارس خودرو همچنین تولید و فروش ۳۹۹ 
دستگاه خودرو ســاینا را در عملکرد چهار 

ماهه خود در سال ۱۴۰۱ ثبت کرده است.
لازم به تاکید مجدد اســت که در بسیاری 
از محصــولات، آمار فروش بیــش از میزان 
تولید ثبت شده اســت و خودروسازان بیش 
از میزان تولید یــک محصول از آن محصول 
فروخته اند؛ این موضوع به ســبب تکمیل و 
تجاری ســازی خودروهای تولیدی پیش از 
این اســت که طی این  چهار ماهه تکمیل و 

عرضه شده است.

جزئیات خرید لوازم خانگی از سایت صمت



۹۲درصدصنایعیکثانیهمحدودیتبرقنداشتند

رشد تولید صنایع در سایه تامین برق

انرژی
روزنامهاقتصادیصبحایران

صفحه 5
شماره11۲5 31مرداد1401 www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدوشنبه

وزیرنیرو:
 آورده ۳۵۰ میلیون مترمکعبی سیلاب ها 

در پشت سدها ذخیره شده است
وزیر نیرو، گفت: مجموع آورده ســیاب های ذخیره ســازی شده در 
پشت سدها حدود ۳۵۰ میلیون متر مکعب بوده و معادل این میزان نیز 

در آب بندهای وزارت نیرو ذخیره سازی شده است.
 علی اکبر محرابیــان وزیر نیرو در گفت وگو با خانــه ملت، در خصوص 
آورده آب ناشی از سیاب های اخیر و ذخیره سازی آن در پشت سدها، 
گفت: مجموع آورده ســیاب های ذخیره سازی شــده در پشت سدها 
حــدود ۳۵۰ میلیون متر مکعب بــوده و معادل این میــزان نیز در آب 

بندهای وزارت نیرو ذخیره سازی شده است.

عضو کابینه دولت سیزدهم با اشــاره به اینکه حجم قابل توجهی از آب 
ناشی از سیاب های اخیر در پشــت سیل بندها و تغذیه مصنوعی هایی 
که توســط وزارت جهاد کشــاورزی مدیریت می شــوند، ذخیره شده 
است، عنوان کرد: در تالاب های کشور بخشی از سیاب ها ذخیره شده 

و در مناطق ساحلی نیز حجمی از آن به دریا ریخته شده است.
محرابیان، ادامه داد: عمده بارش های اخیر از طریق نفوذ به لایه ها وارد 

سفره های زیرزمینی شده است.

فرصتجدیدبرایتوسعهمیدانگازیآرش
 ایران به کویت گاز صادر می کند؟

سفیر اسبق ایران در اردن گفت: توســعه میدان آرش تابع پارامترهای 
خاصی اســت و یکی از پارامترهای اساسی توافق ســه جانبه است اما 
دو کشــور کویت و عربســتان اقدام به بهره برداری کردند و در آخرین 

اجاس مشترک که فروردین ۱۴۰۱ برگزار شد، ایران حضور نداشت.
مجتبی فردوسی پور، درباره امکان گســترش همکاری ایران با کویت 
در حوزه انرژی با توجه به نزدیک شــدن روابط سیاسی دو کشور اظهار 
داشت: اخیرا بعد از مدتی که سطح مناســبات دو کشور کارداری بود؛ 
کویت به اعزام ســفیر به ایران اقدام کرده و ســفیر این کشور رونوشت 
اســتوارنامه خود را به وزیــر امورخارجه ایران تقدیم کــرده و این گام 
مثبتی در کنار رفع سوءتفاهمات موجود در مناســبات ایران و کویت 
خواهد بود. چنانچه بــه توافق خوب مرضی الطرفین برای مناســبات 
با عربستان برســیم و بتوانیم مناســبات دو کشــور را در سطح روابط 
دیپلماتیک بازتعریف کنیم زمینه دســتیابی به یــک توافق در حوزه 
فات قاره آرش هــم می تواند یک خروجی برای بهبــود روابط ایران با 
کشورهای کویت و عربستان ســعودی باشــد.وی با بیان اینکه حوزه 
گازی آرش در ســال ۱۳۴۶ کشف شــده و ایران بهره برداری از آن را از 
سال ۱۳۹۱ آغاز کرده و دو کشور کویت و عربستان از سال ۱۳۵۳ اقدام 
به بهره برداری را آغاز کرده اند، افزود: میــدان فات قاره ای آرش؛ بین 
ایران، کویت و عربستان مشترک است، ۴۰ درصد از این سهم در حوزه 
جانمایی میدان گازی ایران قرار می گیرد و مابقی در منطقه بیطرف دو 
کشور کویت و عربستان اســت و طبیعتا باید بر اساس شرایط و قوانین 
فات قاره و میادین مشترک لرزه نگاری و حفاری چاه ها صورت گرفته 

و سهم هر کشور تعیین تکلیف شود.
ســفیر اســبق ایران در اردن تصریح کــرد: طبیعتا از بــدو انقاب در 
شــرایطی که مناســبات ایران با این دو کشــور خوب و همــوار بوده 
مذاکرات سه جانبه داشــتیم اما تا به امروز  توافق مشترکی نائل نشده 
است، در هر حال توســعه میدان آرش تابع پارامترهای خاصی است و 
یکی از پارامترهای اساســی توافق سه جانبه اســت اما دو کشور کویت 
و عربســتان اقدام به بهره برداری کردند و در آخرین اجاس مشترک  
که فروردین ۱۴۰۱ برگزار شــد ایران حضور نداشت و دو کشور توافق 

بهره برداری از حوزه مشترک را با طرف شل آغاز کردند. 

وی ادامه داد: طبیعی اســت یکی از موضوعات ایران برای بهره برداری 
از ایــن حــوزه ســرمایه گذاری خارجی اســت، البته مــا توانمندی 
بهره برداری را داشــته و داریم، در اوایل دهه ۹۰ پــروژه را کلید زدیم 
ســکوهای حفاری میــدان گازی آرش در دســتور کار قــرار گرفت، 
ســکوها طراحی و آماده نصب بود اما با ســفر امیر کویت بــه ایران در 
ســال ۱۳۹۳ فعالیت حفاری ایران متوقف شــد و تغییر سازه داده شد 
و در جای دیگری از آن بهره برداری شــد، اکنون دوباره بنا بر این است 
که کار حفــاری و بهره برداری را آغاز کنیم،  ســخنگوی وزارت خارجه 
هم در اعام موضعی در فروردین ۱۴۰۱ مشــارکت کویت و عربستان 
بدون دعوت از ایران را محق نداســتند و هرگونه فعالیت در این حوزه را 
منوط به دســتیابی به تفاهم ۳جانبه مشترک کردند، اکنون آنچه حائز 
اهمیت است اینکه باید با بهبود مناســبات و روابط زمینه بهره برداری 
کمیته ســه جانبه و حل اخاف بین سه کشور به دســتاورد مشترکی 
برای حفاری و بهره بــرداری برسیم.فردوســی پور تاکید کرد: هرگونه 
بهره برداری منوط به بهبود مناســبات سه کشور اســت و در گام دوم 
منوط به برگزاری کمیته فنی تحدید حدود فات قاره و اقدام مشترک 

برای بهره برداری از این حوزه خواهد بود. 
وی درباره امکان تامین نیاز گازی کویت از ســوی ایران گفت: در حال 
حاضر برآورد نیاز کویــت بالغ بر ۶ میلیون متر مکعب گاز اســت که ۳ 
میلیون از قطر تامین و ۳ میلیون متر مکعــب دیگر نیز برای تولید برق 
نیروگاهی نیاز دارد، طبیعتــا این ظرفیت وجود دارد کــه بین ایران و 
کویت همکاری مشترک انرژی صورت بگیرد و کویت بتواند از ظرفیت 
گازی ایران اســتفاده کند چراکه کویت درصد کمی از نیــاز خود را از 
منابع گازی و  نفتی خود تامین می کند و بخش بزرگی از نیاز خود را وارد 
می کند، بنابراین ظرفیت همکاری بین دو کشور وجود دارد، مشروط به 
اینکه کویت بتواند رویکرد مســتقلی در حوزه مناسبات اقتصادی خود 
با ایران داشته باشد،سفیر اسبق ایران در کویت ابراز امیدواری کرد که 
با بهبود روابط ایران و عربستان مشــکات برطرف شود و ایران و کویت 
بتوانند سهم قابل توجهی از مناســبات انرژی تنظیم کنند.وی یادآور 
شد: ایران از جمله کشورهای دارای منابع بالای گازی است و در منطقه 
کشور دیگری جز قطر و ترکمنســتان که قادر به تولید و صادرات منابع 
گازی باشــد، وجود ندارد طبیعتا ایران می تواند پایه خوبی برای توسعه 

مناسبات گازی با کشورهای منطقه از جمله کویت باشد.

و نیر

آمارهای منتشرشده از سوی مؤسسه ابتکار داده های 
نفتی )جودی( نشان می دهد که تولید و صادرات نفت 
خام عربستان در ماه ژوئن ۲۰۲۲ با افزایش همراه بوده 

است.
 مؤسسه جودی به تازگی اعام کرد که افزون بر افزایش 
صادرات نفت خام عربســتان در ماه ژوئن، تولید نفت 
خام این کشــور هم در دوره مورد بررســی به بالاترین 

سطح بیش از دو سال گذشته رسید.
صادرات روزانه نفت خام عربســتان در مــاه ژوئن به 
۷ میلیون و ۱۹۶ هزار بشــکه رســید که در مقایسه با 

ماه مه امســال حدود ۲ درصد افزایش نشان 
می دهد، این کشور عضو سازمان کشورهای 
صادرکننده نفت )اوپــک( در ماه مه ۲۰۲۲ 
روزانه ۷ میلیون و ۵۰ هزار بشــکه نفت خام 

روانه بازارهای جهانی کرده بود.
در همین حال، تولید نفت خام عربستان در 
ماه ژوئن امســال به ۱۰ میلیون و ۶۴۶  هزار 

بشــکه و بالاترین سطح طی دو ســال اخیر رسید، در 
حالی که این رقم در ماه ۱۰ میلیون و ۵۳۸ هزار بشکه 

در روز بود.

امین ناصر، مدیرعامل شــرکت ســعودی 
آرامکــو به تازگی اعــام کرده بــود که این 
شــرکت آمادگی دارد در صورت درخواست 
دولت عربســتان، تولید نفت خام خود را به 
حداکثر ظرفیت ۱۲ میلیون بشــکه در روز 

نزدیک کند.
ظرفیــت پالایش نفت خــام عربســتان با 
افزایش روزانــه ۱۰۰ هــزار بشــکه ای در دوره مورد 
بررســی به ۲ میلیون و ۸۴۹ هزار بشــکه رســید که 
بالاترین رکورد برای ماه ژوئن به شمار می آید، در حالی 

که مصرف مســتقیم نفت خام هم در این بازه زمانی با 
افزایش روزانه ۱۰۵ هزار بشــکه ای به ۶۸۷ هزار بشکه 
در روز رســید.داده های منابع تجاری و صنعتی نشان 
می دهد صادرات نفت خام عربســتان بــه هند در ماه 
ژوئیه برای نخســتین بار در پنج ماه گذشته با افزایش 

روبه رو بوده است.
ارقام صادرات ماهانه از ســوی عربستان و دیگر اعضای 
اوپک در اختیار مؤسســه جودی قــرار می گیرد و این 
مؤسســه آمارها را در پایگاه اطاع رسانی خود منتشر 

می کند.

نفت

خریدار  تامین پایــدار بــرق و »برنامه 
مدیریت مصرف« روند تولیــد صنایع را در 

تابستان ۱۴۰۱ صعودی کرد.
به گــزارش پایــگاه اطاع رســانی وزارت 
نیرو، رشــد تولیدات صنایع بورسی پس از 
۲ سال که در تابســتان های متوالی به دلیل 
محدودیت گسترده تأمین برق روند نزولی 
را طی می کرد، تابستان سال ۱۴۰۱ مثبت 
شد. بر اســاس آمار ارائه شــده در آخرین 
گزارش پژوهشــکده پولــی و بانکی بانک 
مرکزی، رشد شاخص صنعتی شرکت های 
بورسی در تیر ۱۴۰۱ نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته به ۶ درصد رسیده است.

جزئیات وضعیت تولید صنایع بورسی 
در تیر 1401

این شــاخص که بــا پایش ۲۸۰ شــرکت 
صنعتی پذیرفته شده در بورس اوراق بهادار 
و فرابورس به دست آمده، بیش از ۵۰ درصد 
تولید کشــور را نمایندگی می کنــد، لذا با 
بررسی آمار این شرکت ها می توان وضعیت 

تولید صنعت کشور را رصد کرد. 
در همین راستا، صنایع کانی های غیرفلزی 
که صنعــت ســیمان به عنــوان یکــی از 
راهبردی ترین صنایع کشــور در این بخش 
قرار دارد، در تیر ۱۴۰۱ نســبت به ســال 
گذشته رشد ۲.۹ درصدی را به ثبت رسانده 
اســت. همچنیــن تولید صنعتــی فلزات 
اساســی از جمله فولاد، مــس و آلومینیوم 
نیز که ۲۰ درصد از صنایع کشــور را به خود 
اختصاص می دهنــد در تیرمــاه ۸ درصد 

افزایش پیدا کرده است. 
در صنایع شــیمیایی نیز که عمــده آنها در 
شهرک های صنعتی متمرکز شده اند، رشد 
۴.۲ درصدی به ثبت رسیده و از سوی دیگر 
در صنعت خودرو و قطعات که بخش عمده 
صنایع خرد کشــور در خارج از شهرک های 
صنعتی در این بخش واقع شده است، ۱۵.۷ 
درصد رشد در آمار تولید صنعتی بورسی به 
ثبت رسیده اســت. در تولید صنایع دارویی 
نیز ۳.۴ درصد در تیر ۱۴۰۱ نســبت به تیر 

۱۴۰۰ افزایش تجربه شده است. 

دلیل رشد تولید صنایع کشور چیست؟
توجه به جزئیات رشــد صنعتی یک مسئله 
را مشخص می کند؛ بسیاری از کارشناسان 
بخش صنعت دلیــل افت تولیــد در فصل 
تابســتان طی سال های گذشــته را مسئله 
تأمین انرژی عنوان کرده اند. دراین ارتباط، 
صادق شمسایی، کارشــناس حوزه صنعت 
در بیان تأثیر تأمین بــرق در تأمین انرژی 
گفت: »تأمین انرژی و خصوصــاً برق برای 
صنایع کشور مشــابه نقش خون در حیات 
انسان اســت و قطعاً محدودیت های تولید 

برق بر تولید اثرگذار است«.
کارشــناس حوزه صنعت ادامه داد: »رشد 
۶ درصدی شــاخص تولید صنایع بورسی 
به عنوان یک شاخص مهم در پایش صنایع 
یعنــی صنعت برق بــه این بخــش مهم از 
اقتصاد در تیر ســال جاری سیگنال مثبت 

را مخابره کرده است«.
باتوجه به جزئیات ثبت شده در روند افزایش 
شاخص تولید صنعتی صنایع بورسی، بهتر 
اســت ســری به بخش تأمین برق بزنیم و 
تأمین برق در ســال جاری را نسبت به سال 

گذشته پایش کنیم. 

۹2 درصد صنایع کشور یک ثانیه 
محدودیت برق نداشتند

 بر اســاس آمار به دســت آمده از واحدهای 
صنعتی ثبت شده در وزارت صنعت، معدن 
و تجارت ۶۳۰ هزار واحــد صنعتی فعال در 

کشور وجود دارد. 
براین اســاس از کل صنایع بزرگ و کوچک 
ثبت شده، از یک واحد ساخت قطعه خودرو 
یا یک واحد تراشکاری کوچک در یک مغازه 
گرفته تا یــک واحد بزرگ تولیــد فولاد در 
کشور، ۵۸۰ هزار واحد اساســاً بدون هیچ 
محدودیتی در فصل گرم ســال نســبت به 

تولید خود ادامه می دهند. 
به معنــای دیگــر ۹۲ درصــد واحدهای 
صنعتی کشــور در فصل گرم ســال بدون 
هیچ محدودیتی در تأمین بــرق و در واقع 

بــدون برنامه مدیریت مصــرف برق، تولید 
داشته اند. 

افزایش 83 درصدی تأمین برق 
شهرک های صنعتی

از ۸ درصد صنایع دیگــر که برنامه مدیریت 
مصرف بــرق دارند، ۴۹ هــزار و ۵۵۸ واحد 
صنعتی در شهرک های صنعتی کشور قرار 
دارند. این واحدهای صنعتی ســال گذشته 
در بازه زمانــی اوج بار به صــورت روزانه از 
ساعت ۱۱ ظهر تا ۹ شب به مدت ۱۰ ساعت 
با محدودیت مصــرف برق مواجــه بودند 
و عماً تولیــد آنها در ۳ماهه اوج بار ســال 
گذشته با محدودیت جدی مواجه شده بود. 
بر این مبنا در سال جاری میزان محدودیت 
ارائه شده به این صنایع ۸۳ درصد نسبت به 

سال گذشته کاهش پیدا کرد. 
مصطفی رجبی مشهدی، سخنگوی صنعت 
برق با اشــاره به برنامه مدیریت مصرف برق 
صنایع واقع در شــهرک های صنعتی گفت: 
»میزان مدیریت مصرف برق صنایع واقع در 
شهرک صنعتی در سال جاری به ۱۲ ساعت 
در هفته کاهش یافته که مطابــق برنامه از 

قبل تعیین شده اعمال می شود«.
دراین رابطه، سید مصطفی ولی پور به عنوان 
یــک تولیدکننــده در شــهرک صنعتی 
شــمس آباد ضمن اشــاره به نتایج برنامه 
وزارت نیــرو بــرای مدیریت مصــرف برق 
صنایع کشــور گفت: »اگر بــا همین روند و 
بدون خاموشــی غیرمترقبه حرکت کنیم، 
می توانم ادعا کنم حداقل در واحد صنعتی 
بنده که اتفاقاً به برق وابســتگی شــدیدی 
دارد، آثار منفی ناشــی از محدودیت تأمین 

انرژی به صفر رسیده است«.

رشد 13 درصدی تأمین برق 
صنایع بزرگ

عاوه بر ۵۸۰ هــزار واحــد صنعتی بدون 
محدودیت و ۴۹ هــزار و ۵۵۸ واحد واقع در 
شــهرک های صنعتی، ۴۴۲ واحد صنعتی 
بزرگ در کشــور شــامل صنایع فولادی، 
ســیمانی، آلومینیوم، مس و ســایر وجود 
دارد که جزو واحدهای بسیار پرمصرف برق 

رده بندی می شوند. 
مرور برنامه مدیریــت مصرف برق این ۴۴۲ 
واحد بــزرگ به نحوی تعیین شــده که هر 
صنعــت مطابــق برنامه هماهنگ شــده با 
بخــش خصوصــی و وزارت صنعت، معدن 
و تجارت یک مــاه از ۳ ماه فصل گــرم را با 
مدیریت مصرف بــرق مواجه شــده و این 
امــکان در نظر گرفته شــده تــا تعمیرات 
تابســتانی در این یک ماه اعمال شــود. در 
همین رابطه یکی از مســائل مهــم در نظر 
گرفته شــده در برنامه ۴۴۲ واحد صنعتی 
بزرگ، توجه ویژه به مسئله مدیریت بازار و 
جلوگیری از کاهش تولید این صنایع است. 

براین اساس، سید رســول خلیفه سلطانی، 
دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد کشــور 
با اشاره به هماهنگی انجام شــده با وزارت 
نیــرو به منظــور مدیریت مصــرف برق و 
مدیریت بازار گفته بــود: »در کارخانه های 
بزرگ فولادی کشــور که بار عمــده تولید 
این محصول را به عهده دارند، با هماهنگی 

وزارت نیرو مقرر شــده اســت محدودیت 
انرژی با بــازه زمانــی تعمیرات اساســی 
یک ماهه تابســتانی منطبق شــود تا از این 
طریــق آثار منفی ســال گذشــته به صفر 
برســد«.همچنین عبدالرضا شیخان، دبیر 
انجمن کارفرمایان صنعت ســیمان با اشاره 
به مســئله تأمین برق فصل تابستان اظهار 
داشــت: »باتوجه به هماهنگی انجام شده با 
دولت و وزارت نیرو، مدیریت بازار در دستور 
کار اســت و بازار این کالای اســتراتژیک با 
هیچ التهابی از سمت عرضه مواجه نخواهد 
شد«.لازم به ذکر اســت در تیر سال جاری 
بر اســاس آخرین آمار مدیریت شبکه برق 
کشــور، صنایع بزرگ بیــش از ۱۳ درصد 
نسبت به سال گذشته از انرژی برق استفاده 

کرده اند. 
باتوجه به مجموع برنامــه مدیریت مصرف 
برق صنایع، شرایط تأمین این حامل انرژی 
با اتکا به رشــد ۶ هزار مگاواتی تولید برق و 
همچنیــن برنامه ســختگیرانه کاهش ۳۰ 
درصدی مصرف برق ادارات به بهترین نحو 
انجام شده و آمار مثبت رشد تولید نیز اخبار 

صنعت برق در این بخش را تأیید می کند.

از عقب ماندگی صنایع صادرات محور 
تا رشد تولید کالای نهایی

بر اســاس گزارش ماهانه تولیدات صنعتی 
پژوهشــکده پولی و بانکــی، در ادامه روند 
صعودی رشــد شــاخص تولیــد صنعتی 
شرکت های بورسی، رشــد این شاخص در 
تیرماه )نسبت به مدت مشــابه سال قبل( 
به ۶ درصد رســیده اســت. رشــد بالای ۴ 
درصدی شاخص تولید صنعت محصولات 
شیمیایی، رشــد ۸ درصدی شاخص تولید 
فلزات اساســی و رشــد بالای ۱۵ درصدی 
در صنعت خودروســازی در تیرماه نشــان 
می دهــد وضعیت تولید در بیشــتر صنایع 

بزرگ در این ماه مطلوب بوده است.
البته موجودی انبــار در صنایع محصولات 
شــیمیایی و فلزات اساســی روند افزایشی 
داشته اســت که نشــان می دهد احتمالاً از 
شــدت رشــد این صنایع در ماه های آتی 
کاسته خواهد شــد. در بین صنایع، صنعت 
محصولات غذایی بیشترین کاهش تولید را 
در این ماه نســبت به مدت مشابه سال قبل 

)۸.۱ درصد( داشته است.
همچنیــن در ایــن گــزارش وضعیــت 
سودآوری شــرکت های بورســی در بهار 
۱۴۰۱ بررسی شــده اســت. براین اساس 
سود اسمی در صنعت محصولات شیمیایی 
و فلزات اساسی که ســال ۱۴۰۰ بالای ۵۰ 
درصد نسبت به سال قبل از آن رشد داشت، 
در ۳ماهه ابتدای ۱۴۰۱ نسبت به بهار سال 
گذشــته تنها حدود ۲۰ درصد رشد داشته 
است که پایین تر از تورم و رشد سود اسمی 

سایر شرکت ها در این مدت بوده است.
همچنین ســود صنعت محصولات غذایی 
که سال ۱۴۰۰ رشدی نداشت، بهار امسال 

بالای ۳۷.۴ درصد رشد داشته است.

صادرات و رشد صنعت
رشد تولید در برخی صنایع به شدت به بازار 
صادراتی وابسته اســت؛ ازاین رو تغییرات 

فرایندها و رویه های صادراتی و گســترده یا 
محدود شدن بازار صادراتی یکی از عواملی 
اســت که بخشــی از تغییــرات را توضیح 
می دهد. به منظور بررســی اثــر صادرات 
بر رشــد تولید، شــرکت ها بر اساس درجه 
صادرات محوری به ۲ گروه تقسیم شده اند 
)ماک در اینجا درصد محصول صادراتی به 
کل فروش در هر شــرکت بوده است(. رشد 

تولید این ۲ گروه مقایسه شده است.
از آبــان  ۱۳۹۶ تا خــرداد ۱۴۰۱ برخاف 
دوره قبلــی رشــد تولید صنایــع صادرات 
محور از رشــد تولید ســایر صنایع پایین تر 
بوده است. اردیبهشت ۱۴۰۱ باوجوداینکه 
رشد شاخص تولید شــرکت های صادرات 
محور شدید منفی بود، رشد شاخص تولید 
شــرکت هایی که کمتــر به صــادرات اتکا 
داشــتند به بیش از ۶ درصد و اختاف رشد 
این ۲ گروه به ۱۰ درصد رســید که نشان از 
این دارد در این ماه شــرکت های صادراتی 
رشد کمتری نســبت به ســایر شرکت ها 
داشــتند. این اختاف در خرداد کمتر شد و 
در تیر رشد تولید هر ۲ گروه تقریباً برابر شد.

واردات و رشد صنعت
چون درجه وابســتگی بــه واردات در بین 
صنایــع و حتــی شــرکت های مختلــف، 
متفاوت اســت، بدیهی اســت که مشکلی 
مانند تحریم کــه واردات را مختل می کند 
روی صنایع وابســته تر اثر بیشــتری دارد. 
برای اینکه اثر واردات بر رشــد تولید صنایع 
مشخص شود، شــرکت ها بر اساس درجه 
وابســتگی بــه واردات - در اینجا نســبت 
نهاده هــای وارداتی به تولید تعریف شــده 
اســت - به ۲ گروه واردات محور شــدید و 
واردات محور کم تقســیم شــده اند و رشد 
تولید در این ۲ گــروه در دوره های مختلف 

با هم مقایسه شده است.
از ســال ۱۳۹۶ به بعد رشد شــرکت های 
واردات محور بالاتر از ســایر شرکت ها بوده 
اســت به طوری که از آبان  تا اسفند ۱۴۰۰ 
در حالی رشد شــرکت های با درجه واردات 
محوری بــالا در بازه مثبت ۲.۶ تــا ۴ بوده، 
رشد ســایر شــرکت ها در بازه منفی ۱.۸  تا 
منفی  ۳.۸ درصد بوده و روند نزولی داشــته 
است.اردیبهشت و خرداد درحالی که رشد 
شرکت های کمتر وابســته به واردات منفی 
بوده، رشد تولید شرکت های واردات محور 
به طور متوســط بالای ۶ درصد بوده است. 
در تیر نیز این الگو تکرار شــد و درحالی که 
گروه شــرکت های کمتر وابسته به واردات 
در این ماه رشــد نزدیک به صفر داشــتند، 
رشد شرکت های واردات محور به بالای ۱۰ 

درصد رسید.

کالاهای واسطه ای، مصرفی و سرمایه ای
تولید صنایع را می توان بر اســاس ماهیت 
و کارکــرد محصولات به ۳ گــروه کالاهای 
مصرفی، واسطه ای و سرمایه ای تقسیم کرد. 
ازآنجایی که عوامل اثرگذار روی این کالاها 
با یکدیگر متفاوت اســت، طبیعی است که 

روندهای متفاوتی داشته باشند.
ایــن  در  تولیــدات  بررســی  ازایــن رو 
طبقه بندی ها می تواند به درک عوامل مؤثر 

بر روند تغییرات تولیــد کمک کند. تصاویر 
۵ و ۶ روند رشــد تولید کالاهــای مصرفی، 
واسطه ای و سرمایه ای را در دوره های اخیر 

نشان می دهد.
بر اســاس این گــزارش، تولیــد صنعتی 
در ســال های ۱۳۹۷ و ۱۳۹۸ بــا کاهــش 
روبه رو شــد و بیشــترین کاهش تولید در 
این دوره مربوط به کالاهای نهایی مصرفی 
و ســرمایه ای بوده اســت و تولید کالاهای 
واســطه ای در این دوره کاهــش به مراتب 
کمتری را تجربه کرده اســت اما از ابتدای 
ســال ۱۳۹۹ وضعیت تغییر کرد به گونه ای 
که از اردیبهشــت ۹۹ تا انتهای سال ۱۴۰۰ 
رشــد تولید کالاهای نهایی اعم از مصرفی و 
سرمایه ای به دلیل محدودیت های وارداتی 
روی این محصــولات )ناشــی از تحریم ها 
و محدودیــت ثبت ســفارش( و همچنین 
رشــد نرخ ارز )که منجر به ارزان تر شــدن 
کالاهای داخلی نسبت به کالاهای وارداتی 
شده اســت(، در بیشــتر دوره ها بیشتر از 
رشد کالاهای واســطه ای بوده است. نکات 
قابل توجه که از مقایسه رشد شاخص تولید 
۳ گروه مصرفی، واســطه ای و سرمایه ای در 
ماه های اخیر به دســت می آید عبارت است 

از: 
رشد تولید کالاهای مصرفی که از نیمه دوم 
سال ۱۳۹۹ تا انتهای ســال ۱۴۰۰ همواره 
مثبت بوده، در ۲ ماه ابتدایی ســال ۱۴۰۱ 
منفی شده اســت. اما در خرداد رشد تولید 
این نوع محصولات مثبت شــده و در تیر به 

رشد حدود ۵ درصد رسیده است. 
رشد تولید کالاهای واسطه ای در نیمه دوم 
ســال قبل بین منفی ۳ تا منفی ۱.۵ درصد 
بوده است. شــاخص تولید این محصولات 
در فروردین بعد از ۱۰ ماه به رشــد مثبت ۴ 
درصد رسید و در ۲ ماه اردیبهشت و خرداد 
نیز رشــد تولید این محصولات مثبت و زیر 
۲.۵ درصد باقی ماند. در تیر نیز رشــد این 

محصولات به حدود ۵ درصد رسید. 
رشد کالاهای ســرمایه ای در ماه های اخیر 
نوسانات قابل توجهی داشته است. در ۳ ماه 
اخیر )اردیبهشــت  تا تیر( باتوجه به مثبت 
بودن رشــد تولید در صنعت ماشین آلات و 
تجهیزات، رشــد تولید کالاهای سرمایه ای 

نیز مثبت و قابل توجه بوده است.
اگرچه ســودآوری در شــرکت ها و صنایع 
مسئله مالی به حســاب می آید ولی باید به 
این نکته توجه کرد که بــرای تداوم تولید و 
پایداری رشــد در صنایع، داشــتن حاشیه 

سود مطمئن از الزامات به شمار می آید.
وضعیت ســودآوری شــرکت های بورسی 
در بازه هــای عملکردی ۶ماهــه، ۹ماهه و 
۱۲ماهه ســال مالی ۱۴۰۰ مورد بررســی 
قرار گرفته است. بر اساس آمار، رشد اسمی 
سود شــرکت ها در ۹ماهه ۱۴۰۰ نسبت به 
مدت مشابه سال قبل ۶۴ درصد بوده است 
اما بر اساس گزارش های ۱۲ ماه سود اسمی 
۴۸۴ شرکت بورسی در سال ۱۴۰۰ حدود 
۴۲.۸ درصد بیشــتر از سال قبل بوده است. 
در ۳ماهه ابتدای سال ۱۴۰۱ نیز رشد سود 
اسمی شرکت ها نسبت به سال قبل به ۴۵.۴ 

درصد رسیده است.
روند سودســازی شــرکت های بورســی 
را می تــوان از طریــق تعداد شــرکت های 
زیان ده نیز دنبال کرد. بر اســاس اطاعات 
در ۹ماهه ۱۴۰۰، ۵۶ شــرکت سود خود را 
منفی گزارش کردند که این آمار نســبت به 
مدت مشابه ســال قبل ۸ واحد بیشتر بوده 
اســت اما بر اســاس گزارش های ۱۲ماهه 
۱۴۰۰ تنها ۳۴ شــرکت زیان ده شناسایی 
می شــوند که نســبت به ســال قبل یک 
واحد کمتر شــده است.بر اســاس گزارش 
سودآوری ۳ماهه ۱۴۰۱ تعداد شرکت های 
زیان ده ۶۸ شــرکت بوده که نسبت به سال 
قبل از نظر تعــداد تغییری نکرده  اســت. 
مانند ســنوات اخیر در بیــن صنایع مهم، 
شرکت های خودروسازی و ساخت قطعات 
بدترین وضعیت را از نظر ســودآوری دارند، 
به صورتی که تنها صنعتی اســت که جمع 
سود خالص شرکت های آن منفی می شود. 
در این صنعت مجموع زیان ایجاد شــده در 
سال مالی ۱۴۰۰ حدود ۳۰ درصد بیشتر از 

سال قبل بوده است.

تولید و صادرات نفت عربستان افزایشی شد
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سازمانوظیفهعمومیاعلامکرد
فراخوان مشمولان پایه خدمتی شهریور ماه ۱۴۰۱

ســازمان وظیفه عمومی فراجــا در اطاعیه ای اعام کرد مشــمولان 
دارای برگ آماده به خدمت شهریور ۱۴۰۱ می بایست در محل و مراکز 

مندرج در برگ معرفی نامه حضور یابند.
 ســازمان وظیفه عمومــی فراجا در اطاعیــه ای اعام کــرد تمامی 
مشــمولانی که برگ آماده به خدمت به تاریخ شهریور ماه سال ۱۴۰۱ 
دریافت کــرده اند، می بایســت با مراجعــه به یکــی از دفاتر خدمات 
الکترونیک انتظامی )پلیس +۱۰(، برگ معرفی نامه مشمولان به مراکز 

آموزش را دریافت و برابر اطاعات مندرج در آن اقدام کنند.
این دسته از مشمولان می بایست روز سه شــنبه یکم شهریور ماه سال 
۱۴۰۱ در ســاعت، محل و مراکزی که در برگ معرفی نامه مشمولان 

اعام شده، حضور یابند و به خدمت دوره ضرورت اعزام شوند.
مشمولان اعزامی می بایســت کارت تزریق واکسیناسیون کووید ۱۹ و 

واکسن مننژیت و دوگانه را در روز اعزام به همراه داشته باشند.
مشــمولان می بایســت اصل مدارک مورد نیاز اعم از بــرگ آماده به 
خدمت، بــرگ محل مراجعــه، بــرگ واکسیناســیون، کارت ملی و 
شناســنامه و مدارک مربوط به شــرایط خاص را به همراه خود داشته 
باشــند.در این اطاعیه آمده اســت عدم حضــور به موقــع در زمان 
و محل های تعیین شــده، غیبت محســوب و برابر ماده ۱۰ و ۵۸ قانون 

خدمت وظیفه عمومی با آنان رفتار خواهد شد.

رئیسشورایشهرتهرانمطرحکرد
 تلاش کمیته نما برای احیای معماری ایرانی 

و اسلامی
رئیس شورای شــهر گفت: کمیته های نما تاش می کنند تا به سمت 
معماری ایرانی و اســامی حرکت کنیم.مهدی چمران در هشــتاد و 
هفتمین جلســه شــورای شــهر ضمن عرض تبریک به مناسبت روز 
مسجد، افزود: شــهر بر پایه مساجد شکل گرفته اســت.وی با اشاره به 
معماری ایرانی و اسامی گفت: متأسفانه روش غربی ها ادامه یافته است 
و کمیته های نما تاش می کنند تا به ســمت معماری ایرانی و اسامی 
حرکت کنیم و کمیته مساجد نیز باید معماری مساجد را مورد بررسی 
قرار دهد.چمران با اشاره به روز صنعت دفاعی گفت: پدافندهای امروز 
ایران پهپادهای آمریکایی را نیز ســاقط می کند و تــوان ما در صنعت 

دفاعی افزایش بسیاری یافته است.

لطیفیخبرداد
 جذب ۲۵ هزار فرهنگـی از طریق 

دانشگاه فرهنگیان
رئیس ســازمان اداری و اســتخدامی کشور گفت: کســی که فضای 
دانشــگاه فرهنگیان را تجربه کرده اســت، قطعاً آمادگی بهتری برای 

معلم شدن دارد.
 میثم  لطیفی در ســی و ششــمین اجاس مدیران و رؤسای آموزش و 
پرورش کشــور با بیان اینکه بیش از دیگر وزرا با وزیر آموزش و پرورش 
در تعامل هســتیم گفت جنس عملکردها و اقدامات وزارت در وزارت 
آموزش و پرورش متفاوت اســت مقداری از تأخیرها و کندی ها بحث 

دانش بنیان بودن آن است نظام اطاعات و داده ها یک جواب گرفتیم.
لطیفی با اشــاره به مشــکات امور اداری گفت: گاهی اوقات به دلیل 
تنوع و عدم یکپارچگی ســامانه ها مشــکاتی پیش میاد که لازم است 

سامانه ها ساماندهی شوند.
رئیس سازمان اداری و استخدامی با اشــاره به اینکه آموزش و پرورش، 
عائله و خانواده زیــادی دارد گفــت: باید کاری کنیم کــه فرهنگیان 

کمترین سختی را در پیگیری امور اداری خود داشته باشند.
وی با بیان اینکه در ســال های دور مدیران مدارس اقتدار قابل توجهی 
داشــتند گفت: مدیران در ســال های دور خودشــان معلمان خود را 
انتخاب و به نوعی تیم خود را می چیدند در حالی که امروز مدیر مدرسه 

اختیاری ندارد و همه چیز از اداره آموزش و پرورش ناشی می شود.
لطیفی با اشــاره به اینکه وزیر آموزش و پرورش انگیزه جهادی داشته و 
جوان گرایی را هم رعایت کرده اســت؛ گفت: دورکاری برای آموزش و 

پرورش دستاوردهایی داشته است.
لطیفی با تاکید بر اینکه از طریق دانشگاه فرهنگیان، جذب ۲۵ هزار نفر 
را در نظر گرفته ایم؛ گفت: کسی که فضای دانشگاه فرهنگیان را تجربه 

کرده است؛ قطعاً آمادگی بهتری برای معلم شدن دارد.

شهر

رییس پلیس پایتخت از کشف ۱۰ میلیون دلار تقلبی 
در تهران خبر داد.

 سردار حسین رحیمی با اشاره به اجرای طرح سه روزه 
سراسری و استانی پلیس برای مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
با اولویت کالای گمرکی، دخانی و ترانزیتی و نظارت و 
واپایش انبارها و محل های دپــوی کالا گفت: با تاش 
ماموران پلیس امنیت اقتصادی برخورد با انواع و اقسام 
جرائم و مفاســد اقتصادی در حوزه مبارزه با قاچاق در 
دستورکار قرار گرفته و تاش های بسیار خوبی نیز در 
این زمینه انجام شده و خوشــبختانه این پلیس تسلط 

ویژه ای در این موارد دارد.
وی ادامه داد: ما در اطــراف و اکناف تهران هزاران انبار 
بزرگ داریم که بخش زیادی از آنها ارتباط مســتقیم با 
پلیس امنیت اقتصادی برقرار کردند. ما در بحث پایش 
انبارها و عرضه کالای قاچاق در ســطح شهر عملیات 

ویژه ای را آغاز کردیم. این عملیات ۷۲ ساعته 
با همکاری وزارت صمت و مقام قضایی انجام 
شــد و در این عملیات ۱۴۰ تیم و ۴۲۰ ماپور 
پلیس در بازدیــدی از ۳۵۲ انبــار و اماکن 
موفق شــدند مقادیر قابل توجهــی از اقام 

احتکاری و قاچاق را کشف کنند.
فرمانده انتظامی تهران بــزرگ با بیان اینکه 

در این عملیات بالغ بــر دو میلیون و ۶۲۱ هزار از انواع و 
اقسام کالای قاچاق کشف و ضبط شد، گفت: ۴۶ متهم 
نیز دســتگیر و ۱۷ واحد صنفی و انبار که اقام داخل 
آن هاست پلمب شــد تا دســتور قضایی برای تعیین 
تکلیف آنها صادر شــود. ارزش اقام مکشــوفه قاچاق 

بالغ بر ۲۰۰ میلیارد تومان بود. 
رحیمی همچنین از برخورد با یک باند بزرگ جعل دلار 
خبر داد و گفت: یک اقدام ارزشمند دیگر پلیس امنیت 

اقتصــادی انهدام یک باند بــزرگ دلارهای 
جعلی اســت. اعضای این باند قصد داشتند 
بالغ بــر ۱۰ میلیون دلار جعلــی را وارد بازار 
کنند که پیش از این اتفاق دلارها کشــف و 
ضبط شــد. همچنین در این خصوص ســه 
نفر نیز دستگیر شــدند که تحقیقات در این 

خصوص ادامه دارد.
وی همچنیــن با بیــان اینکــه در یکــی از انبارهای 
مکشوفه ۲۰۰ هزار قلم لوازم یدکی احتکار شده کشف 
و ضبط شــد، گفت: همچنین در انبــار دیگری انواع و 
اقســام لوازم ضروری و مایحتاج مردم مانند کنســرو 
و ... و در دیگــر انبار نیــز ۳۱۷ هزار لیتــر روغن موتور 
احتکار شده و قاچاق کشف شــد.  همچنین کالاهایی 
مانند لوازم التحریــر، لامپ، کفش، پوشــاک، باتری 
موتورســیکلت و پارچه نیز در این عملیات کشف شد. 

انواع کالای قاچاق مانند لاســتیک و رینگ نیز کشف 
شد که تعداد آن ها به بیش از ۶۴ هزار حلقه لاستیک و 

چهار هزار و ۶۰۴ رینگ می رسید. 
رحیمی افــزود: اقدامات دیگر پلیس کــه با همکاری 
خوب با ســازمان مالیاتی تهران انجام شد سبب شد تا 
فردی که با شناسایی افراد کم بضاعت و پرداخت مبالغ 
ناچیز اقدام به ثبت ۵۰ فقره شــرکت غیرواقعی به نام 
آنان کرده بود، دستگیر شود. در ادامه نیز شرکت های 
کاغذی وی مشــخص و شناسایی شــد. تنها در چهار 
شــرکت این فرد ۶۰۰ میلیــارد تومان فــرار مالیاتی 
گزارش شــده اســت. وی اضافه کرد: ما از ابتدای سال 
۱۳ مرحله طرح مبــارزه بــا دلالان ارزی را به اجرا در 
اوردیم. در این ۱۳ مرحله ۵۵ نفر تا الان دستگیر شدند 
که ارزش ارزهای کشف شــده از آن ها بالغ بر ۲۸ هزار 

میلیارد تومان بوده است. 

عضو شــورای شــهر تهران گفت:در همین ماه شاهد 
نوســازی ۵۵۰ دســتگاه اتوبوس خواهیم بود. پرویز 
سروری عضو شــورای شــهر تهران در تذکر پیش از 
دستور هشتاد و هفتمین جلسه شــورای شهر با اشاره 

به بهره بــرداری از بزرگترین پایانه زیــر زمینی تهران 
گفت: این پروژه ۸۰ درصد پیشــرفت فیزیکی داشته 
و ۱۴ ســال اجرای آن زمان برد که باعث شد تجهیزات 
دچار استهاک شدند اما شهرداری تهران در این دوره 

توانست طرح را به بهره برداری برساند.وی با بیان اینکه 
دغدغه مدیریت شــهری اتمام طرح هــای نیمه تمام 
است گفت: چراکه این سرمایه ها، سرمایه شهری است 
امیدواریم شــاهد تکمیل طرح های نیمه تمام دیگری 

با تاش و کوشــش شهرداری باشیم.ســروری درباره 
نوسازی ۵۵۰ دســتگاه اتوبوس تهران گفت: بارها این 
مســاله را مطرح کردیم که زمان بازگشــایی مدارس، 

تمام ظرفیت مجموعه های آموزشی فعال خواهد شد.

پلیس

شورا

خریدار  رئیس دیــوان عدالــت اداری 
گفت: با تمهیدات جدید زمان رسیدگی به 
پرونده ها از یک سال به ۳ ماه کاهش یافته و 
پرونده های مربوط به حمایت از تولید نیز با 

سرعت بیشتری رسیدگی می شوند.
حجــت الاســام و المســلمین مظفری 
رئیس دیوان عدالت اداری در حریان ســفر 
۲ روزه به اصفهان همراه با معاونان دیوان به 
بررسی مشکات این اســتان پرداخت و در 
ابتدای این ســفر با حضور در دانشگاه علوم 
پزشکی اصفهان در نشست سالانه اتحادیه 
انجمن های اسامی دانشــجویان مستقل 

دانشگاه های سراسر کشور شرکت کرد.

بیش از 185 هزار پرونده در سال 
گذشته مختومه شده است

مظفری در این نشســت با اشــاره به تببین 
وظایــف محوله دیــوان عدالــت اداری به 
دانشــجویان، گفت: دیــوان عدالت اداری 
وظیفه دارد تا شکایات مردم را از بخش های 
دولتی بررســی و در صورت بروز تخلف، از 

ضایع شدن حقوق مردم جلوگیری کند.
وی افزود: در ســال گذشــته بیش از ۱۷۵ 
هزار پرونده وارده به دیــوان عدالت اداری 
بررســی شــده و بیش از ۱۸۵ هزار پرونده 

مختومه شده است.
رئیس دیــوان عدالت اداری بــا بیان اینکه 
دیــوان عدالت اداری در راســتای پیگیری 
حقوق مردم تا اجرای حکم نظارت می کند، 
ادامه داد: قانون برای ما فصل الخطاب است 
و مانند سایر دستگاه های اجرای آن توسط 

دیوان لازم الاجرا است.
مظفری با بیــان اینکه در چند مــاه آینده 
قانون اصاح دیوان عدالت اداری در دستور 
کار مجلس شورا ی اســامی قرار گرفته و 
بعد از رفع ابهامات اجرا خواهد شــد، افزود: 
با اجرای آن قطعاً شــاهد تحول در سرعت 
رسیدگی بیشــتر در این بخش نیز خواهیم 

بود.
وی عنوان کــرد: همچنین بــا راه اندازی  

ســاختاری جدیــد در دیوان و تشــکیل 
معاونت جدیدی به عنــوان معاونت حقوق 
عامه در این حوزه نیز دیــوان عدالت اداری 

نقش فعال و کنشگرانه ای خواهد داشت.
در ادامه نشست رئیس دیوان عدالت اداری 
به ســوالات دانشــجویان حاضر در جلسه 

پاسخ داد.
رئیس دیــوان عدالــت اداری همچنین با 
حضور در برنامه گفت وگــوی ویژه خبری 
شــبکه اصفهان، اظهارکرد: دفتــر دیوان 
عدالــت در اســتان اصفهــان در مجمتع 
قضایی شــهید مطهــری واقع شــده که با 
انجام خدماتی مانند »مشــاوره اولیه، ثبت 
دادخواســت و اجرای احکام« بیش از پیش 

به شهروندان خدمت رسانی می کند.
حجت الاسام والمســلمین مظفری افزود: 
این دفترها همچنین با شناسایی سازمان ها 
و ادارات پر شــکایت، ضمن علت یابی بروز 
تخلفات در ســازمان ها و تذکر به مسئولان 
گام های موثری در پیشگیری از بروز تخلف 

و طرح شکایت های مردمی برداشته اند.
وی با بیان اینکــه دیوان عدالــت اداری 
مرجــع اصلی نظــارت بر دســتگاه های 
اجرایی کشــور و رســیدگی به شکایات 
مردمی در ایــن خصوص اســت، افزود: 
از  می تواننــد  شــهروندان همچنیــن 
مصوبات دستگاه های اجرایی که تضییع 
کننده حقوق عامه است نیز شکایت کنند 
و در صورت اثبات ایــن مورد مصوبه مورد 

شکایت ابطال می شود.
رئیس دیــوان عدالــت اداری ادامــه داد: 
با تمهیــدات جدیــد زمان رســیدگی به 
پرونده ها در شــعب بــدوی و تجدیدنظر از 
یک سال به ۳ ماه کاهش یافته و پرونده های 
مربوط به حمایــت از تولید نیز با ســرعت 

بیشتری رسیدگی می شوند.
حجــت الاســام والمســلمین مظفری 
عنوان کرد: در سامانه ساعد که به تازگی راه 
اندازی شده است نظرات مشورتی مفیدی 

به شهروندان و حقوقدانان ارائه می شود.

رئیــس دیــوان عدالــت اداری همــراه با 
معاونــان در جلســه ماقــات مردمی در 
محل دادگستری شــهر اصفهان به بررسی 
مشــکات و روند رســیدگی به پرونده ها 
پرداختند و دســتورات لازم در این زمینه را 

صادر کردند.
پیش از این ســفر از طریق دفتر نمایندگی 
دیوان عدالت اداری در اســتان برنامه سفر 
اطاع رسانی شــده بود و از ثبت نام افرادی 
که متقاضی دیدار انجام شــده بود و تصویر 
لوایــح و درخواســت ها همزمــان بــرای 
همکاران مســتقر در ســاختمان مرکزی 
دیوان عدالت اداری ارســال و برای پیگیری 
نهایی به معاونت و یا شــعبه مربوطه ارجاع 

شد.
 در این دیدارمردمی که از صبح تا نیمه های 
ظهر ادامه پیدا کرد رئیس و معاونان دیوان 
عدالت اداری به حــدود ۴۰۰ نفر از افرادی 
که برای ماقات مردمی ثبت نام شــده بود 

پاسخ دادند.

150 هزار پرونده در کمیسیون های 
ماده 100 در سطح کشور تشکیل

 شده است
در ادامه این ســفر رئیس و معاونان دیوان 
عدالت اداری با شــهردار و اعضای شورای 

شهر اصفهان دیدار و گفت وگو کردند.
مظفری در این دیدار با اشاره به موضوعات 
مهــم و مصوبات غیــر قانونی که از ســوی 
شوراهای اسامی شهرها تصویب می شود، 
گفت: شهرداری ها نوعا برای درآمدزایی از 
پرداخت جریمه استقبال می کنند که این 
مسأله منجر به ساخت و سازهای غیرمجاز 

شده است.
وی ادامــه داد: دیوان عدالــت اداری به بی 
انضباطی ها در ســاخت و ســازها شهری 
اعتراض دارد و خواســتار تقویت، نظارت و 

کنترل بیشتر ساخت و سازدر شهرها است.
رئیس دیوان عدالــت اداری ادامه داد: یکی 
از مصادیق فرایندهای طولانی کمیســیون 
ماده ۱۰۰ شــهرداری ها اســت که در حال 
حاضر ۱۵۰ هزار پرونده در این کمیسیون ها 
در سطح کشــور تشــکیل شــده که این 
موضوع نشان دهنده یک مشکل در فرآیند 
رســیدگی به پرونده های کمیسیون ماده 
۱۰۰ اســت که با اقتضائات و توانایی های ما 

سازگار نیست.
مظفــری یکــی از محســنات و اختیارات 
خوبی که به شوراهای اسامی شهرها داده 
شــده را پیشــنهاد اصاح و تغییر قوانین و 
توســعه یا تحدید اختیارات دانست و افزود: 
شوراهای اسامی باید ارتباطات تنگاتنگی 
با کمیسیون های شوراهای مجلس شورای 

اسامی داشته باشند.
همچنیــن در ادامه این ســفر هــر یک از 
معاونان دیوان عدالت اداری با توجه به حوزه 
تخصصی خود در نشست تعاملی با مدیران 
دســتگاه های اجرایــی مرتبــط، با هدف 
رســیدن به نقطه نظرات مشــترک برای 
کاهش حداکثری دعــاوی در دیوان عدالت 

اداری به بحث و گفت وگو پرداختند.

کشف ۱۰ میلیون دلار تقلبی در تهران 

وز دیگر نوسازی ۵۵۰ دستگاه اتوبوس تا چند ر

نحوهنمونهگیریازافرادمشکوکبهبیماری

شباهت علائم آبله میمونی و آبله مرغان
خریــدار  رییــس گــروه مدیریــت 
بیماری های قابل انتقال بین انسان و حیوان 
وزارت بهداشــت درباره موارد مشــکوک 
ابتا به آبلــه میمونی که بایــد مورد رصد و 
آزمایش بیشتر قرار گیرند، گفت: آزمایش با 
کیت های تشخیصی آبله میمونی از کسانی 
گرفته می شــود کــه جزو مــوارد محتمل 
بیماری باشــند. موارد مشــکوک شــامل 
کسانی اســت که دارای عائم بالینی تب، 
سردرد شدید، دردهای عضانی، کمردرد، 
ضعف، تورم غدد لنفاوی و بثورات پوســتی 
باشــد.دکتر بهزاد امیری، با تاکید بر اینکه 
درحال حاضر از نظر کیت تشــخیصی آبله 
میمونی در کشور هیچ مشکلی وجود ندارد، 
گفت: پیش بینی لازم جهــت تهیه و تامین 
امکانات تشــخیصی آبله میمونی از جمله 
کیت های تشخیصی از مدت کوتاهی بعد از 
این که سازمان بهداشت جهانی مواردی از 
این بیماری را در سایر کشــورها را گزارش 
داد، در کشــور فراهم شــد. این امکانات در 
حدود ۱۲ قطب دانشــگاهی و آزمایشــگاه 

انستیتو پاستور فراهم است.
وی افزود: در آینــده نزدیک این قطب های 

آزمایشــگاهی افزایــش خواهــد یافت تا 
ان شــاءالله بتوانیم در همه مراکز اســتانی 

امکانات تشخیصی فراهم شود.
او تاکیــد کــرد: آزمایــش بــا کیت های 
تشــخیصی آبله میمونی از کســانی گرفته 
می شــود که جزو موارد محتمــل بیماری 
باشند. موارد مشــکوک شامل کسانی است 
که دارای عائم بالینی تب، ســردرد شدید، 
دردهای عضانی، کمــردرد، ضعف، تورم 
غدد لنفاوی و بثورات پوســتی باشــد. در 
صورتی کــه یــک رابطــه اپیدمیولوژیک 
میان بیمار و بیماری وجود داشــته باشــد 
که یعنــی بیمار با این عائم، مســافرتی به 
خارج از کشور داشته باشد یا تماس با موارد 
محتمل یا قطعی آبله میمونی داشته باشد و 
یا فردی که رابطه جنســی خارج از خانواده 
داشته باشــد، مورد محتمل شمرده شده و 
حتما نمونه آزمایشگاهی از این افراد گرفته 

می شود.
رییس گــروه مدیریــت بیماری های قابل 
انتقال بین انسان و حیوان وزارت بهداشت 
با تاکید بر اهمیت شناسایی شدن این افراد،  
توضیــح داد: گاهی ممکن اســت بثورات 

پوســتی به تعداد محدود در بــدن وجود 
داشته باشــد که آنها هم در نواحی باشد که 
با لباس پوشیده شده باشد یا خود بیمار هم 
از وجود این بثورات آگاه نباشــد که در این 
صورت آگاهی کافی نــدارد تا برای اقدامات 

تشخیصی و درمانی مراجعه کند.
او درباره احتمال تبدیل شدن بیماری آبله 
میمونی بــه پاندمی جهانــی، تصریح کرد: 
با توجه به اینکــه راه انتقــال آبله میمونی 
متفاوت از کرونا است و شــرایط انتقال آن 
به ســهولت کرونا نیســت، اگر این الگوی 
فعلی تغییری نکند، بر اساس اعام سازمان 

بهداشت جهانی شــیوع جهانی بالای این 
بیماری را متصور نیستیم.

امیری با اشــاره به شــباهت عائــم آبله 
میمونی و آبله مرغان، بیان کرد: ۴۰ درصد 
کسانی که آزمایش شدند موارد مبتا به آبله 
مرغان بودنــد. اگر رابطــه اپیدمیولوژیکی 
برای انتقال بیماری وجود نداشــته باشد،  
وجود عائــم بالینی بــه تنهایی بــرای ما 
مشــخص کننده بیمــاری نیســت. آبله 
میمونی برخاف کرونا از طریق هوا منتقل 
نمی شود که قرار باشد تعداد افراد زیادی در 

معرض خطر باشند.
وی با تاکید بر اینکه کسانی که دارای رابطه 
اپیدمیولوژیک برای ابتا به بیماری هستند 
و یا کســانی که عائم بیماری را دارند باید 
به مراکز منتخب بهداشتی درمانی مراجعه 
کننــد، گفت: بــرای اقدامات تشــخیصی 
در حوزه آبله میمونی همــان مراکز جامع 
خدمات ســامت منتخبی که در تشخیص 
کرونا فعــال بودند را در نظــر گرفتیم که با 
مراجعه به این مراکز اقدامات تشــخیصی 
رایگان انجام می شود.وی درباره نحوه نمونه 
گیری از افراد مشــکوک بیماری، بیان کرد: 

اگر هنوز بثورات پوســتی ایجاد نشده باشد 
ولی فرد عائم عمومی مانند تب،  بدن درد یا 
تورم غدد لنفاوی داشته باشد،  نمونه گیری 
مشــابه کرونا از حلق و بینی خواهد بود. از 
زمانی که بثورات پوستی ایجاد شود از محل 

زخم نمونه گیری می شود.
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انتقال داده نمی شــود، اما احتمال انتقال به 
شکل دراپلت یا قطرات تنفسی وجود دارد. 
البته به عنوان مثال در مــورد یک بیمار که 
در بیمارســتان بستری اســت و قرار است 
اقداماتی مانند اینتوبــه )لوله گذاری داخل 
نای(، احیــای قلبــی و ریوی بگیــرد و یا 
اقدامی برایش انجام شود که منجر به تولید 
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انتقال هوابرد یعنی خیلی سریع تر ویروس 
منتقل شود که در واقع شاید افراد ساکن در 

یک اتاق بتوانند مبتا شوند.

آگهی مفقودی
بــرگ ســبز ســواری پراید مــدل ۱۳۸۱رنگ یشــمی متالیــک به شــماره موتور 
۰۰۳۱۸۲۱۲وشاسیS۱4۱۲۲۸۱۷۸۲۱69وشــهربانی ایران ۵4_9۸4م۲۷به نام 
معصومه حسین پور مفقود گردیده واز درجه اعتبار ساقط می باشد.                         یزد

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون
 تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 1۷۸1 1401۶0۳2۹01000 مورخ 1401/05/25 هیات اول دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
شاهرود تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم محسن رکنی پور اردکانی فرزند محمد حسن 
بشماره شناسنامه 414۷ صادره از اردکان در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 5۳1.۳5 متر 
مربع قسمتی از پلاک ۳14۳ اصلی واقع در بخش یک شاهرود خریداری از عارفه شاکر اردکانی محرز 

گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد
تاریخ انتشار نوبت اول : 1401/05/۳1 تاریخ انتشار نوبت دوم : 1401/0۶/15

رونوشت :
 فرمانداری محترم ویژه شهرستان شاهرود - جهت اطلاع

 شهرداری شهرستان شاهرود - جهت اطلاع
حمید رضا حسین پور - سرپرست ثبت اسناد و املاک شهرستان شاهرود
 از طرف رضا طالع زاری

شناسه آگهی : 1367760

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف
 وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی بخش یک شاهرود

برابر رای شماره 1401۶0۳2۹010001۷۸۳ مورخ 1401/05/25 هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
شاهرود تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم اعظم اشرف پور اردکانی فرزند جواد به شماره 
شناسنامه 12۹0 صادره از تهران در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 1۸۳۹.۶۶ متر مربع 
قسمتی از پلاک ۳144 اصلی واقع در بخش یک شاهرود خریداری از اسماعیل شاکر اردکانی محرز 

گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1401/05/۳1 تاریخ انتشار نوبت دوم : 1401/0۶/15

رونوشت : 
 فرمانداری محترم ویژه شهرستان شاهرود - جهت اطلاع

 شهرداری شهرستان شاهرود - جهت اطلاع
حمید رضا حسین پور - سرپرست ثبت اسناد و املاک شهرستان شاهرود 
از طرف رضا طالع زاری

شناسه آگهی : 1367778
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تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
شاهرود تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم محسن رکنی پور اردکانی فرزند محمد حسن 
بشماره شناسنامه 414۷ صادره از اردکان در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 5۳1.۳5 متر 
مربع قسمتی از پلاک ۳14۳ اصلی واقع در بخش یک شاهرود خریداری از عارفه شاکر اردکانی محرز 

گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد
تاریخ انتشار نوبت اول : 1401/05/۳1 تاریخ انتشار نوبت دوم : 1401/0۶/15
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 از طرف رضا طالع زاری
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تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
شاهرود تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم اعظم اشرف پور اردکانی فرزند جواد به شماره 
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گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 
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دکتر علیرضا    شهرکرد - پریســا مصیبی
داوودیان و دکتر مهدی پژوهش عضو هیات علمی 
گروه مهندسی طبیعت دانشکده منابع طبیعی و 
علوم زمین دانشگاه شهرکرد، دکتر روح الله فتاحی 
عضو هیات علمی گروه مهندســی آب دانشکده 
کشاورزی دانشگاه شــهرکرد و دکتر رسول عالی 
پور عضو هیــات علمی گروه مهندســی عمران 
دانشــکده فنی و مهندسی دانشــگاه شهرکرد 
علت کدورت آب چشــمه کوهرنگ را به صورت 

حضوری و میدانی مورد بررسی قرار دادند.
دکتر داوودیان پس از بررســی چشمه کوهرنگ 
گفت: بارش هاي ســیل آســاي وبي سابقه اخیر 
در اســتان که مربوط به جریان هاي موسمي بود، 
ســبب شــد – مجموعه اي از گالري ها و شبکه 
زیرزمیني بالادســت چشــمه که توسط سینک 
هول ها یا فروچاله ها به صورت عمودي به ســطح 
زمین متصل هســتند – مقدار زیادي گل و خاك 
از ارتفاعات بالادست شسته شود و وارد این شبکه 

زیرزمیني شود و باعث کدورت آب شود.
عضو هیات علمی دانشکده منابع طبیعی و علوم 
زمین دانشــگاه شــهرکرد افزود: چشــمه هاي 
کارســتي از یک طرف دبي آبشان بالاست و منبع 
مهم تامین کننده آب در همــه جای دنیا از جمله 
ایران هســتند و از طرف دیگر همه چشمه های 
کارستی این اشکال اساســی را دارند، که هرگونه 
آلودگی که وارد اینها شــود، پالایش و پایش نمی 
شود و مستقیم وارد جریان آب می شود. برخلاف 
بسیاری از چشمه های دیگر، چشمه های کارستی 
هرگونه آلودگی را به بیــرون انتقال می دهند که 
این آلودگی ممکن اســت میکروبی، شیمیایی یا 
مواردی مثل این که منشا آلودگی خاك و رسوب 

وارد شده به چشمه است.
دکتر داوودیــان گفت: این یــک فرآیند طبیعی 
اســت و اتفاق خاص یا غیرطبیعی رخ نداده است 
و کاملا طبیعی اســت و بدون شک چند روز طول 

می کشد تا چشــمه با حالت طبیعی و اولیه خود 
برگردد و الان که هر روز کدورت سنجی انجام می 
شود، مشاهده می شود که سطح کدورت پایینتر و 

پایین تر می آید.
دکتر رســول عالی پور گفت: در گذشته، آماری 
که در زمینه هیدرولوژی و برداشــت کیفیت آب 
چشمه کوهرنگ بود، کدورت تا 1100 ثبت شده 
و این نشــان می دهد که باید با ســرمایه گذاری 
مناســب، اقدامات جدی بــرای تصفیه و کاهش 
کدورت آب چشمه انجام شود. با تغییرات اقلیمی 
،تغییرات آب وهوایی و اختــلاف دمای اقیانوس 
هند و خشکی که وجود داشت، بارش های شدید 
در فصل تابســتان داشــتیم، که بعد از این بارش 
های ســنگین و متعاقب آن حــوادث مختلفی، 
شامل ســیلی که درمناطق مختلف کشور اتفاق 
افتاد، زمین لغزش های مختلــف و پدیده ای که 
به دلایل مختلفی شــامل انحلال خاك سطحی، 
انحلال خاك هایی که داخل حفرات کارسیتی و 
دیگر گزینه های محتمل علمی که می تواند وجود 
داشته باشــد به نوعی در آب های زیر سطحی و بر 
روی این چشــمه با یک زمان بیشتری خودش را 
نشــان داد که با تهیه نقشــه زمین شناسی قابل 

بررسی است.
عضو هیات علمی گروه مهندسی عمران دانشکده 
فنی و مهندسی دانشگاه شهرکرد افزود: کار مهمی 
که برای این چشمه در ادامه باید درنظر گرفته شود 
این است که حتماً باید یک تصفیه خانه با کیفیت 
و با ظرفیت مناسب به منظور کاهش کدورت آب 
احداث شــود.چون آبگیری این قســمت گیت و 
دریچه ندارد و در پایین دست بعد از آن باید گیتی 
مکان یابی کنیم و پلن تصفیه آب مناســبی باید 
طراحی و ساخته شود. چون حتما در ادامه با این 
تغییرات اقلیمی، کدورت هایی که در ســال های 
آینده خواهیم داشت، بیشتر خواهد شد و مشکل 
تامین آب پایدار شــهرها و مناطق مختلفی که در 

پایین دســت وجود دارد، بحرانی تر خواهد شد. 
به منظور کاهش خطرات ایــن زمینه و تامین آب 
پایدار، ضروری است که مکان یابی را انجام دهیم 
و بودجه لازم اختصاص داده شود تا در دراز مدت 

آب پایدار برای مردم تهیه شود.
دکتر فتاحی گفت: ما امروز به حسب ماموریتی که 
به ما واگذار شد به همراه اساتید دیگری از دانشکده 
منابع طبیعی و دانشــکده فنی و مهندسی برای 
بررسی دلایل کدورت چشمه کوهرنگ در اینجا 
حضور پیدا کردیم. برای این منظور به دامنه های 
زردکوه و محل مظهر چشــمه کوهرنگ آمده ایم 
تا علت اینکه آب این چشــمه چرا بــه این حد از 
کدورت رسیده است را مورد بررسی قرار دهیم زیر 

این پدیده جدیدی نیست.
عضو هیات علمی گروه مهندســی آب دانشکده 
کشاورزی دانشــگاه شــهرکرد افزود: بر اساس 
آماری که از ســال ۸۹ تا ۹۷ دارم ، کدورت آب این 
چشمه بین ۵ تا حدود NTU 1100 متغییر بوده 
اســت. در قالب یک طرحی تحت عنوان پدافند 
غیرعامل آب شــرب شــهر کرد، تمهیداتی برای 
جلوگیری از این وضعیــت اضطراری برای تامین 
آب شهرکرد پیش بینی شده بود که متاسفانه آنها 

اجرایی نشده است .
دکتر فتاحــی در ادامه گفت: ایــن حوضه آبریز و 
آبگیر چشــمه با اقدام فیزیکی قابل اصلاح نیست 
و با توجه به اینکه بخش زیادی از آب شــرب شهر 
شهرکرد و روستاهای در مسیر خط انتقال از این 
چشمه تامین می شوند ، قطعاً لازم است که با یک 
سیستم تصفیه پیشــرفته برای شرایطی که آب 
به این درجه غیر قابل قبول از کدورت می رســد، 

کدورت آب را کاهش دهیم .
عضو هیات علمی گروه مهندســی آب دانشکده 
کشاورزی دانشگاه شــهرکرد با اشــاره به اینکه 
برخی می گویند، بــاران هایی که ایــن باراتفاق 
افتاد، نباید اتفاق می افتاد، افزود: در هیدرولوژی ما 

نباید نداریم و در حقیقت دوره بازگشت پدیده ها 
است، اما ممکن است در سال های آینده هم حتی 
پدیده های شدیدتر از این داشته باشیم، بنابراین 
باید تمهیدات لازم را برای گذر از نقاط بحرانی در 
نظر بگیریم. دکتر مهدی پژوهش گفت:عللی که 
برای کدورت آب این چشــمه مطرح اســت، این 
است که در بالای این دامنه ،قسمتی به نام سیرك 
یخچالی که حالت مقعر اســت، وجود دارد که در 
آنجا یخچال ها و یخ ها در اثر بارندگی ای اخیر آب 
شده اند. در اثر آب شــدن یخ، آب شاید مثل یک 
استخری جمع شده و به صورت عمودی وارد درز و 
شکاف ها منتهی به چشمه شده است، بنابراین ما 
انتظار داریم تا آب بتواند از داخل این درز و شکاف 
ها عبور کند و به طور کامل تخلیه شــود، چند روز 

زمان ببرد.
عضو هیات علمی دانشکده منابع طبیعی و علوم 
زمین دانشــگاه شــهرکرد افزود: ما کدورت را در 
صبح ساعت ۷:1۵ اندازه گیری کردیم که تقریباً 
NTU 1۴1بود و بعد مجدد ساعت 11:1۵ اندازه 
گیری کردیم که به 1۳۶ رسید و در ظهر دوباره به 

NTU 1۴1 افزایش پیدا کرده است، این افزایش 
به چه دلیل است؟ طی بررسی های میدانی که از 
عشایر داشتیم مثل اینکه چشــم هایی که اینجا 
قبلًا ظاهر می شــدند و آب داشتند، الان خشک 
شــده اند و یک احتمال وجود دارد کــه این گل 
و لای ها و این جریان آب، ســنگ هــا را در داخل 
این درز و شکاف ها برده و تقریبا تبادل هوا را بین 
داخل زمین با بیــرون کاهــش داده و این بر گاز 
CO2داخل شکاف ها اثر می گزارد و افزایش گاز 
CO2 می تواند سبب حل شدن بیشتر کربنات- 
چون تشکیلات اینجا کربناتی هست – شود و بی 
کربنات کلسیم در آب بیشتر شود و متعاقب حل 
شدن بیشتر کربنات، کدورت آب هم افزایش می 

یابد .
دکتر مهــدی پژوهش گفت: آزمایش ها نشــان 
می دهد کــه کــدورت آب صبح ها کمتــر بوده 
و ظهرها زیاد شده و شــب ها مجدد کاهش پیدا 
کرده اســت و بنابراین میزان کدورت در سه زمان 
در طــول روز تغییر پیدا می کند که این ناشــی از 

اثرگذاری گاز CO2 است.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران

صفحه 7
W   W   W   .   K   H   A   R   I   D   A   A   R   .  I   Rدوشنبه       31 مرد اد  1401    شماره 1125

    بررسی علت کدورت آب چشمه کوهرنگ توسط جمعی
 از اساتید دانشگاه شهرکرد

 شیراز -چراغی   مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب شیراز 
گفت: :با بهره برداری از خط دوم آبرســانی از ســد درود زن به 
شیراز تا پایان امسال یا ابتدای ســال آینده، سه هزار لیتر آب 
بر ثانیه وارد مدار خواهد شد که زمینه ساز تحول در تامین آب 

آشامیدنی این کلان شهر است.
بهمن بهروزی در مراســمی که به منظور تجلیــل از جایگاه 
خبرنگاران و اصحاب رسانه در تالار زنده یاد نمازی آبفا شیراز 
برگزار شــد،به تشــریح پروژه های آبرســانی و فاضلاب در 
کلانشهر شیراز ، صدرا و روســتاهای الحاقی پرداخت و اظهار 
کرد: در راستای توزیع عادلانه آب شرب، سیستم آبرسانی ۴0 

روستا در دهه فجر امسال به بهره برداری خواهد رسید.
مدیرعامل آبفا شــیراز ادامه داد:با بهره بــرداری از خط دوم 
آبرسانی شیراز تا پایان امسال یا ابتدای سال آینده ، ۵00 لیتر 

بر ثانیه نیز آب آشامیدنی برای شهر صدرا تأمین خواهد شد .
وی با بیان اینکه 1۵۸ روســتا که توزیع آب در آن ها به صورت 
تانکری بوده است به شیراز الحاق شــده اند افزود: در راستای 
توزیع عادلانه آب شرب سیستم آبرســانی ۴0 روستا در دهه 
فجر به بهره برداری خواهد رســید. شــیوه تامین آب در شهر 
شــیراز ۷۵ درصد آب زیر زمینی و چاه ها و 2۵ درصد آب های 

سطحی است.  به گفته مدیر عامل آبفا شــیراز با بهره برداری 
از خط دوم آبرســانی شــیراز ۸0 حلقه چاه آب از مدار خارج 
می شــود که علاوه بر صرفه جویی در مصرف برق اســتفاده 
از آب های زیر زمیتی به ۵۵ درصد و آب های ســطحی به ۴۵ 
درصد خواهد رسید. بهروزی ، پیرامون اجرای شبکه فاضلاب 
شهرك های تازه تاسیس اطراف شیراز هم گفت: برای اتصال 
برخی شهرك های مانند چنار راه دار و شهرك گل ها به شبکه 
فاضلاب شهری به 200 کیلومتر شبکه فاضلاب نیاز است که 
عمده آن انجام شده اســت، اما به دلیل محدودیت اعتبارات و 
افزایش قیمت ها نیاز بــه زمان وجود دارد، شــبکه فاضلاب 
شــهرك هایی همچون مهدی آباد و آرین به زودی به مناقصه 
گذاشته می شود. بهروزی در ادامه با بیان اینکه با افزایش یک 
درجه دمای هوا بین10 تا 1۵ لیتر مصرف آب بیشــتر خواهد 
شد، گفت: ۷00 کیلومتر شــبکه پوسیده و مشکل دار در شهر 
شــیراز وجود دارد و در طول دو سال ســالی یکصد کیلومتر 
اصلاح شبکه انجام شــده اســت، چهار هزار و ۵00 کیلومتر 
لوله گذاری در شــیراز و 2 هزار و ۷00 کیلومتر لوله گذاری در 
روستاها انجام شده که به ازای هر مشترك در روستا ۴0 تا ۴۵ 

متر و در شهر به ازای هر مشترك ۶ و نیم تا ۷ متر است.

البرز-مظفری  آیین معارفه سرپرســت امــور پیمان ها و 
قراردادهای شهرداری چهارباغ برگزارشد

 آیین معارفه سرپرســت امور پیمان ها و قراردادهای شهرداری 
چهارباغ با حضور معاون اداری مالی، مشاورین و مسوولین ادارات 

شهرداری در دفتر معاونت برگزارشد. طی حکمی از سوی مهندس 
چگینی سرپرست شهرداری چهارباغ ،مهندس سمیه قلعه اف از 
کارشناسان و مسوولین باسابقه شهرداری به سمت سرپرست امور 
پیمان ها و قراردادهای شهرداری چهارباغ منصوب شد. مهندس 

قلعه اف کارشناس مهندســی معماری، کارشناس ارشد برنامه 
ریزی شهری و دانشجوی دکترای شهرسازی است و تاکنون در 
مسوولیت ها و حوزه های روابط عمومی، شهرسازی، درآمد، امور 

قراردادها، عمرانی و... مشغول به کار بوده است.

فارس

البرز

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب شیراز:

ود زن آب مصرفی شیراز را متحول می کند   آبرسانی خط دوم از سد در

پرست امور پیمان ها و قراردادهای شهرداری چهارباغ         معارفه سر

اهواز-محمد مجد م    رئیس دانشــگاه علوم پزشکی 
اهواز گفت: در پنــج ماه اخیر دریافــت ارگان های پیوندی 
از بیماران مــرگ مغزی، جــان ۴1 هموطن را در اســتان 
خوزستان و اســتان های دیگر نجات داده که امیدواریم این 

فرهنگ الهی و ارزشمند ادامه دار باشد.
 دکتر محمد حسین سرمست رئیس دانشگاه علوم پزشکی 
جندی شــاپور اهواز از چهارمین عمل موفق پیوند قلب در 

استان خوزستان خبر داد.
دکتر سرمســت گفت: ارگان های حیاتی قلب، کلیه و کبد 
مرحوم بیت سیاح که بر اثر حادثه دچار مرگ مغزی شده بود، 
با اقدام خداپسندانه خانواده این مرحوم به بیماران نیازمند 

پیوند زده شد.
رئیس دانشگاه علوم پزشــکی جندی شاپور اهواز با اشاره به 
اینکه این عمل، چهارمین عمل موفقیت آمیز پیوند قلب در 
دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز بود، تصریح کرد: 
حال بیمار دریافت کننده قلب مطلوب و مســاعد بوده و ان 
شــاء الله ظرف روزهای آینده از بیمارستان ترخیص خواهد 

شد.
سرمســت به انجام بیســت مورد اهدای عضو در پنج ماهه 
اول سال جاری در دانشــگاه علوم پزشکی اهواز اشاره کرد و 
افزود: از این تعداد 20 مورد پیوند کلیه، 11 مورد پیوند کبد 
و 2 مورد پیوند قلب در اهواز انجام شــده و مابقی ارگان های 
پیوندی بنا به شرایط اورژانسی به شــهرهای دیگر از جمله 

۴ مورد کبد و 2 مورد کلیه به شــیراز و 2 مورد قلب به تهران 
اعزام و پیوندهای موفق صورت گرفته است.

رئیس دانشگاه علوم پزشــکی اهواز بیان داشت: بطور کلی 
در پنج ماه اخیر دریافت ارگان های پیوندی از بیماران مرگ 
مغزی، جان ۴1 هموطن را در استان خوزستان و استان های 
دیگر نجات داده که امیدواریم این فرهنگ الهی و ارزشمند 

ادامه دار باشد.
سرمست خاطرنشان کرد: شایسته اســت از مردم ایثارگر 
و با سخاوت استان خوزســتان که در فرهنگ حیات بخش 

اهدای عضو مشارکت می کنند، تشکر و قدردانی کنیم.

 قزوین -مریم نقدی متخصصان نیروگاه شهید رجایی با 
هدف بهبود وضعیت روغن واحدهای گازی، اقدام به طراحی و 

ساخت دستگاه تصفیه روغن نمودند.
 بهمن غنوی معــاون تعمیرات و نگهداری نیروگاه ســیکل 
ترکیبی در خصوص ساخت یک دســتگاه تصفیه روغن در 
این نیروگاه گفت: به منظور بهبود شرایط روغن در واحدهای 
گازی، کارکنان امور تعمیرات مکانیک نیروگاه سیکل ترکیبی 
با بهره گیری از دانش و تخصص خود و استفاده از ظرفیت ها 
و امکانات داخلی، نســبت به طراحی و ساخت یک دستگاه 

تصفیه روغن  اقدام نمودند.
غنوی افزود: با توجه بــه گزارش های دریافتــی از وضعیت 
روغن واحدهای گازی و ضرورت حفظ کیفیت این روغن در 
طول زمان بهره برداری از واحدها، طراحی و ساخت دستگاه 
تصفیه روغن در دستور کار قرار گرفت که در ادامه، متخصصان 
تعمیرات مکانیک این نیروگاه پــس از انجام مطالعات لازم و 
بررسی امکانات موجود، یک دستگاه تصفیه روغن را طراحی 
کرده و در کارگاه این نیروگاه با حداقل هزینه، ساخته و تحویل 

حوزه بهره برداری نمودند.
معاون تعمیرات و نگهداری نیروگاه ســیکل ترکیبی شهید 
رجایی در ادامه اظهار داشت: تمامی مراحل طراحی قطعات، 
تراش کاری، جوش کاری و مونتاژ قطعه های این دستگاه، با 
اســتفاده از ظرفیت های موجود در کارگاه نیروگاه ســیکل 
ترکیبی و از سوی متخصصان این نیروگاه انجام شد که پس از 

ساخت و اجرای تست های لازم، دســتگاه تصفیه با نصب بر 
روی تانک اصلی روغن واحد گازی شــماره 2 و برای تصفیه 

دایمی روغن، در اختیار امور بهره برداری قرار گرفت.
گفتنی است فعالیت های ساخت داخل نیروگاه شهید رجایی، 
مبتنی بر رویکرد درون زایی و با هدف کاهش وابســتگی به 
شــرکت های خارجی و به منظور کاهش هزینه های جاری 
انجام می شــود.  با طراحی و ساخت قطعات و تجهیزات مورد 
نیاز واحدهای ســیزده گانه با تکیه بر توانمندی های داخل 
کشور و ممانعت از خرید کالاهای مشــابه خارجی، تاکنون 

معادل میلیون ها ریال صرفه جویی ارزی شده است.

وین قز خوزستان
   انجام چهارمین پیوند موفق قلب

 در دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز
وغن واحدهای گازی     ساخت دستگاه تصفیه ر

وین وگاه شهید رجایی قز  در نیر

مدیرعامل آبفا استان:

ح آب و فاضلاب آذربایجان شرقی   ۴۵ طر
در هفته دولت افتتاح می شود

تبریز-رحیم جباردخت مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب آذربایجان شرقی 
گفت: مدول دوم تصفیــه خانه تبریز به طور آزمایشــی و ۴۵ طرح آب و فاضلاب 

استان با ۹۶۸ میلیارد تومان هزینه همزمان با هفته دولت افتتاح می شود.
محمد خانی در گفت وگویی خبری که در دفتر ایرنا تبریز به انجام رســید، اظهار 
کرد: با راه اندازی فاز اول مدول دوم تصفیه خانه تبریز که فاز مایع این تصفیه خانه 
محسوب می شود سالانه ۵0 میلیون مترمکعب فاضلاب به پیکره دریاچه ارومیه 
رها می شود که از مصوبات سفر رییس جمهوری به آذربایجان شرقی نیز محسوب 

می شود.
وی با بیان اینکه مهمترین طرح آبی که در هفته دولت امســال افتتاح می شود، 
طرح تصفیه خانه تبریز است، افزود: اعتبار هزینه شــده برای فاز اول مدول دوم 
تصفیه خانه فاضلاب تبریز در ۶ سال گذشــته ۴00 میلیارد تومان بوده که اگر به 

قیمت روز محاسبه شود ارزش کنونی این طرح ۸00 میلیارد تومان است.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب آذربایجان شــرقی گفت: افزود: البته ۶ طرح 
تصفیه خانه دارای ردیف ملی شهرستان های هریس، آذرشهر، اسکو- خسروشاه، 

ملکان و مدول سوم تصفیه خانه مراغه نیز در دست اقدام است.
خانی ادامه داد: در داخل شــهر تبریز نیز ۳۴ کیلومتر شبکه فاضلاب افتتاح و ۴0 
کیلومتر نیز به طور همزمان عملیات اجرایی شبکه فاضلاب مربوط به آذربایجان 

شرقی آغاز می شود.
وی همچنین گفت: آبرسانی ۳۴ روســتا و 12 پروژه محرومیت زدایی آبرسانی 

روستایی با 2۷ میلیارد تومان اعتبار نیز در هفته دولت افتتاح می شود.
وی همچنین با اشــاره به اینکه در آذربایجان شــرقی 12 مترمکعب بر ثانیه آب 
تولید می شــود، ادامه داد: 10 حلقه چاه عمیق با 102میلیارد تومان هزینه برای 
تامین آب کلانشهر تبریز با ظرفیت ۳00 لیتر در ثانیه به منابع استحصال آب این 

کلانشهر اضافه می شود.
وی همچنین با اشــاره به وضعیت کاهش بارندگی ها در آذربایجان شرقی گفت: 
در ۷00 روستا مشکل آب و هشت شهر آذربایجان شرقی تهدید تنش آبی داریم 
اما امســال تاکنون به علت برنامه ریزی ها و تمهیدات اندیشــیده شده قطع آب 

نداشتیم.

مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی گلستان:

وستای  ناحیه صنعتی تخصصی مبلمان در ر
عطاآباد شهرستان آق قلا ایجاد می شود

گرگان -مهنازمحمدزمانی مدیر عامل شــرکت شــهرك های صنعتی 
گلستان، گفت: ناحیه صنعتی تخصصی مبلمان در روستای عطاآباد شهرستان 

آق قلا ایجاد می شود.
»رضا شــهمرادی« در نشست خبری با اصحاب رسانه گلســتان که در روستای 
»عطاآبــاد« پایتخت مبل ایران برگزار شــد، اظهار کرد: بــرای ایجاد این ناحیه 
صنعتی تخصصی مبلمان، 1۴ هکتار زمین با ۹ میلیارد تومان خریداری شــده 
است.به گفته وی؛ آماده سازی زیرساخت های راه و برق از نخستین اقدامات مورد 
نیاز این ناحیه اســت برای انتقال خط برق آن ۳ میلیارد تومان اعتبار لازم است.
مدیر عامل شرکت شهرك های صنعتی گلستان با بیان اینکه تأمین نیروی ماهر 
برای کار در صنعت مبل نیازمند آموزش های لازم اســت، تصریح کرد: با انعقاد 
تفاهم نامه ای بــا اداره کل آموزش های فنی و حرفــه ای، کلاس های تخصصی 
مهارت آموزی در رشته های مختلف این صنعت برگزار شده است.وی افزود: برای 
ارتقای سطح دانش، آگاهی و مهارت فعالان صنعت مبل، تورهایی برای بازدید از 
نمایشگاه های داخل و خارج استان برگزار شده است.به گفته وی؛ شرکت شهرك 
های صنعتی استان برای انجام این تورهای بازدید یک میلیارد و ۵0 میلیون تومان 
هزینه کرده است.شــهمرادی از وجود 1۶0 هکتار فضای ســبز در شهرك های 
صنعتی اســتان خبر داد و گفت: در کنار ایجاد و راه اندازی شــهرك ها و نواحی 
صنعتی، ایجاد فضای سبز نیز ضروری اســت.وی ادامه داد: ۵ هکتار فضای سبز 
در نظر گرفته شده در شهرك صنعتی »پنج پیکر« بندرترکمن مجهز به آبیاری 
قطره ای شده است.به گفته وی؛ کاشــت درختان پهن برگ و سوزنی، درختچه 
های زینتی و دائمی و انواع گل ها در فضای ســبز شهرك های صنعتی انجام می 
شود.این مقام مســئول گلســتانی با تأکید بر اینکه خروجی پساب تصفیه خانه 
های شــهرك های صنعتی استان که به زهکشــی و رودخانه وارد می شود مورد 
تأیید محیط زیست بوده، اظهار کرد: یک تصفیه خانه با ظرفیت ۵00 مترمکعب 
ظرفیت در شبانه روز در هفته دولت امسال در شهرك صنعتی آق قلا افتتاح می 
شود.وی افزود: 11 شهرك صنعتی استان مجهز به تصفیه خانه بوده و بیش از ۹0 
درصد واحدهای صنعتی استان متصل به تصفیه خانه هستند.به گفته وی؛ ۶ هزار 
و 2۵0 مترمکعب فاضلاب روزانه شهرك های صنعتی استان تبدیل به آب قابل 

استفاده برای کشاورزی است.

نماینده همدان و فامنین در مجلس :

 بازدید مردم از نمایشگاه، آنان
 را به  پیشرفت صنایع ملی امیدوار می کند

همــدان -ذلیخا کرمی دکتــر حمیدرضــا حاجی بابایی نماینــده مردم 
همدان و فامنین در مجلس شورای اســلامی ضمن بازدید از هفتمین نمایشگاه 
توانمندی های صنایع و خوشه های صنعتی استان همدان، گفت: بازدید چنین 
نمایشــگاهی و دیدن حاصل کار کارآفرینان، نشاط و شــادابی موجود در فضای 
نمایشگاهی، این اشتیاق را ایجاد می کند که مردم استان را به بازدید از آن دعوت 
کند؛ تا مردم با حضور در نمایشگاه و آشــنایی با توانمندی های صنایع در جریان 

پتانسیل های موجود قرار گیرند.
حاجی بابایی افزود: بســیاری از مردم می پندارند در اســتان ما در عرصه صنعت 
اتفاقی رخ نداده است، اما تنها در این نمایشگاه که بخش کوچکی از صنایع استان 
است، حدود 1۳0 واحد شــرکت کرده اند که در این میان 20 واحد دانش بنیان 
هستند. وی افزود: این حجم حضور، نشان از این دارد که گام های بلندی در استان 
برداشته شده و قابل تقدیر اســت. باید کمک کنیم تا این موارد روز به روز افزایش 
یابد. وی با اشاره به شــرایط محل پیشین نمایشــگاه بین المللی همدان از نظر 
وضعیت سالن ها و ترافیک و دسترســی، گفت: فضای کنونی نمایشگاه به خوبی 

بهبود یافته است.
وی ضمن ابراز امیدواری نســبت به اقدامات رو به جلو نظیر پیشرفت نمایشگاه، 
گفت: ســرعت انجام پروژه ها در استان خوب اســت، اما نیاز است که این سرعت 
افزایش یابد و با صلابت از مسیر عبور کنیم. ما به سمت تبدیل شدن به استانی با 

فناوری های برتر و دارای شرکت های متعدد دانش بنیان قدم می گذاریم.
وی تاکید کرد: باید از کارآفرینان پشــتیبانی کرده و راه را برای آنان هموار کنیم. 
مدیران خوبی بر سر کار آمده اند و با صلابت و انسجام و پرقدرت کار را جلو می برند.

شهر سرزمین
روزنامهاقتصادیصبحایران
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ح بخشودگی جریمه تاخیر تادیه دین  آغاز طر
در بانک توسعه تعاون

به مناســبت هفته دولت و هفته تعاون، طرح بخشودگی جریمه تاخیر 
تادیه دین در بانک توسعه تعاون آغاز گردید.

به منظور حمایت از تعاونیهایی کــه در پرداخت بدهی های خود دچار 
مشکل می باشــند بانک توسعه تعاون بخشــودگی ۶ درصدی جریمه 

دیرکرد را اعمال می کند .
بر اســاس این طرح همه بدهکارانی که تا تاریخ ۱۷ شــهریور نسبت به 
پرداخت اقســاط معوق خود به صورت یکجا اقدام نمایند می توانند از 

این بخشودگی استفاده نمایند .
شــایا ن ذکر اســت جهت ســهولت در اجرایی شــدن طرح و تکریم 
مشتریان، اختیار بخشــش به همه کمیته های وصول مطالبات شعب 

سراسر کشور تفویض گردیده است.

 حمایت بانک سامان از ورزشکاران نوجوان 
چاه جمال

 بانک ســامان در راســتای ایفای مســئولیت های اجتماعی خود، از 
ورزشکاران روستای چاه جمال ایرانشهر حمایت کرد.

 به گزارش سامان رسانه، بانک سامان در راستای ایفای مسئولیت های 
اجتماعی خود و با هــدف ترویج ورزش در میان اقشــار مختلف مردم، 
در اقدامی خیرخواهانه از ورزشــکاران نوجوان روســتای چاه جمال 

شهرستان ایرانشهر در استان سیستان و بلوچستان حمایت کرد.
 بر این اساس طی مراســمی که با حضور معتمدین محلی برگزار شد، 
ورزشکاران این روستا که به صورت حرفه ای در رشته دومیدانی فعالیت 
می کنند، اقام اهدایی بانک ســامان شامل کفش مخصوص دومیدانی 
و همچنین البسه استاندارد ورزشــی را از نمایندگان این بانک دریافت 

کردند.
گفتنی است، بانک سامان در ادامه اقدامات خیرخواهانه خود در استان 
سیستان و بلوچســتان، کلنگ ساخت یک مدرســه شش کاسه را در 
روستای آبگاه از توابع شهرستان نیک شــهر به زمین زده که هم ا کنون 

مراحل احداث و تکمیل را پشت سر میگذارد. 
لازم به ذکر اســت که بانک ســامان سال هاســت در حوزه مسئولیت 
اجتماعی با احــداث چندیــن مدرســه در مناطق محــروم، تجهیز 
بیمارســتان ها، کمک به بیمــاران نیازمند، حمایــت از دانش آموزان 
مســتعد نیازمند و کمک در تأمین آب شــرب از طریق دفتر یونسکو، 

اقدامات قابل توجهی انجام داده است.

اقدام موثر بانک سینا در کاهش مطالبات 
مشکوک الوصول

معاون حقوقــی و مطالبات بانک ســینا گفت: با اتخاذ سیاســت های 
مناســب و برنامه ریزی های هدفمند، مطالبات مشکوک الوصول بانک 
سینا با کاهش قابل توجهی روبرو شده اســت.مجتبی دهقاندار افزود: 
این بانک توانســته با اتخاذ سیاست های مناســب و برنامه ریزی های 
هدفمند و کنترل مستمر برنامه ها، ســهم مطالبات مشکوک الوصول 
خود از کل مطالبات غیر جــاری را تا پایان تیرماه ســال جاری به ۳۳ 
درصد برســاند.وی خاطرنشــان کرد: این بانک در شــاخص وصول 
مطالبات، بــا کاهش یک هــزار و ۷۰۲ میلیارد ریالــی مانده مطالبات 

مشکوک الوصول معادل ۳۲ درصد رشد منفی را تجربه کرده است.
به گفتــه معــاون حقوقــی و مطالبات بانک ســینا، ســهم مطالبات 
مشــکوک الوصول از کل مطالبات غیر جاری این بانک تا پایان ســال 
گذشــته ۶۵ درصد بوده که درپایان تیرماه امســال با ســیر نزولی به 
۳۳ درصد رســیده و بر این اساس بانک ســینا با اتکا به منابع مالی آزاد 
شــده خود توانسته است تســهیات بیشــتری پرداخت کند و زمینه 
بهره مندی تعداد بیشــتری از مشتریان از تســهیات قرض الحسنه و 

خدمات عام المنفعه را فراهم آورد.
وی اظهار داشت: مطالبات مشــکوک الوصول شامل تمامی اصل و سود 
تسهیاتی اســت که بیش از ۱۸ ماه از سررسید و یا تاریخ قطع پرداخت 
اقساط آن ها سپری شــده و مشــتری هنوز اقدام به بازپرداخت بدهی 

خود نکرده است.
دهقانــدار همچنین تصریح کــرد: نســبت مطالبات بانک ســینا به 
تسهیات )نرخ ریســک اعتباری( در انتهای ســال ۱۴۰۰ معادل ۲،۵ 

درصد بوده است.

نشست تخصصی مشتریان بانك صنعت و معدن 
استان خراسان رضوی با کارگزاری این بانك

اولین نشست تخصصی مشــتریان بانک صنعت و معدن با مدیر استانی 
این بانک و واحد کالایی کارگزاری آن در آخرین هفته مرداد ماه ســال 
جاری با هدف ایجاد تعامل و همکاری دو ســویه و گسترش روابط بین 

مجموعه ها برگزار شد.
به گزارش روابــط عمومی بانک صنعت و معدن، در این نشســت مدیر 
بانک صنعت و معدن اســتان خراســان رضوی به همراه معاونین وی، 
مدیر عامل شرکت صانع مشهد، مدیر عامل کارخانه فرش نگین مشهد، 
مدیر عامل شرکت شــکوه نور خراسان، مدیران شــرکت های بورسی 
الکتریک شرق، فرابورسی الیاف مصنوعی، پارت سازان، نیان الکتریک، 
گروه مالی قطعات خودرو پیوند و مدیران شــرکت پارت پاپیروس نیز 

حضور داشتند.
در این دیدار مقرر گردید، از این پس به منظور بسط همکاری و پیشبرد 
هر چه بیشتر اهداف طرفین، قراردادها و معامات کالایی با کارگزاری 
بانک صنعت و معدن رونق بیشــتری پیــدا کرده و هر گونــه ابهام در 
خصوص نحوه عملکرد و نوع همکاری، از ســوی شعبه مشهد برطرف و 
همکاران کارگزاری بانک صنعت و معدن در لحظه پاســخگوی تمامی 

سوالات و مرتفع ساختن تمامی مشکات احتمالی باشند.
همچنین مقرر شــد، از این پس دوره های آموزشــی بورس کالا برای 
همکاران بانک و مشــتریان کارگزاری که در مشهد با شعبه کارگزاری 

بانک صنعت و معدن همکاری دارند، برگزار گردد.
همچنین کارگزاری بانک صنعت و معدن اعــام آمادگی خود را برای 
ارائه هــر گونه خدمات در زمینه بورس کالا به مشــتریان، شــرکت ها 
و افراد حاضر در جلســه اعام نموده و با توجه به اســتقبال و اشــتیاق 
مشتریان و مدیران بانکی مقرر شــد از این پس کارگزاری با هدف شرح 
و ارائه خدمات خــود در بخش های مختلف در اســتان هایی که دارای 
شــعبه می باشــد، حضور پر رنگ تری پیدا کرده و تعامــات خود را با 

همکاران بانکی استان ها مستحکم تر نماید.

درراستایترویجسنتحسنهازدواجانجامشد
اعطای بیش از 3250 فقره، بالغ بر 4320 میلیارد 

وجین ریال وام به ز
بانک آینده در عمل به مســئولیت اجتماعی خود و ترویج سنت حسنه 
ازدواج، در تیرماه امســال بیش از ۱،۶۴۲ میلیارد ریال در قالب۱۲۳۰ 

فقره وام ازدواج به متقاضیان پرداخت کرد.
هم چنین، در بــازه زمانی چهارماهه ابتدای امســال، تعــداد ۳،۲۵۲ 
فقره وام ازدواج بــا مجموع بالغ بــر ۴،۳۲۰ میلیارد ریــال به جوانان 
عزیز هم وطن پرداخت شده اســت.در حال حاضر نیز، بیش از ۳،۳۰۰  

متقاضی در نوبت دریافت وام قرض الحسنه ازدواج بانک آینده هستند.

بخشودگی 100 درصدی جرائم دیرکرد بیمه 
شخص ثالث

 تمامی دارندگان وسایل نقلیه موتوری زمینی 
از ۲۹ مرداد تا ۱۱ شهریور سالجاری می توانند 
با خرید بیمه نامه شــخص ثالث؛ از بخشودگی 

۱۰۰ درصدی جرائم دیرکرد برخوردار شوند.
به گزارش روابط عمومــی بیمه میهن، صنعت 
بیمه به مناســبت هفته دولت، بــرای تمامی 
دارندگان وســایل نقلیه موتوری زمینی که از 
۲۹ مرداد تا ۱۱ شهریور نســبت به خرید بیمه نامه شخص ثالث اقدام 

کنند، بخشودگی ۱۰۰ درصدی جرائم دیرکرد در نظر گرفته است.
این بخشــودگی در خصوص جریمــه بند »ب« مــاده ۲۴ قانون بیمه 
اجباری شــخص ثالــث انجام می شــود و دارنــدگان وســایل نقلیه 
موتورسیکلت و ماشــین آلات کشــاورزی در صورت خرید بیمه نامه 

یکساله از پرداخت جریمه، معاف خواهند شد.
در ماده ۲۴ قانون بیمه اجباری شــخص ثالث آمده اســت که مبلغی 
معادل حداکثر یک سال حق بیمه اجباری از دارندگان وسیله نقلیه ای 

که از انجام بیمه موضوع این قانون خودداری کنند، وصول می شود.  

 همایش فصلی مدیران شرکت بیمه دی
 برگزار شد

 همایش فصلــی مدیران بیمــه دی با حضور 
مدیرعامل، قائم مقام، معاونین، مدیران ستاد 
و شعب سراسر کشــور با عنوان »منحنی دوم؛ 
ارزش آفرینی پایدار« به میزبانی شــعبه تبریز 

در استان آذربایجان شرقی برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی؛ محمدرضا کشــاورز 
مدیرعامل بیمــه دی هدف از برگــزاری این 
همایش را تبیین هرچه بهتر اســتراتژی های نوین شرکت قلمداد و آن 
را حاصل ماه هــا کار مطالعاتی و به مثابه نقشــه ی راهی برای جهش به 
آینده ای روشن دانســت. وی در ادامه، با بیان هفت نکته کلیدی جهت 
نیل به موفقیت های آتی، یعنی؛ شــناخت واقعیت موجود، چشم انداز، 
ریسک استراتژیک، تیم همکاران، توجه به مشــتری، نقش مدیران و 
دلبستگی و تعصب ســازمانی را، از مواردی برشــمرد که می توانند در 

اجرایی نمودن استراتژی های شرکت، مهم و مؤثر باشند.
محمدرضا کشــاورز با بیــان این نکته کــه رضایتمندی مشــتریان 
و مطلوب نمودن تجربه ی ایشــان با بیمه دی، از اهداف این شــرکت 
در ســال ۱۴۰۱ اســت، گفت؛ در این راستا تقویت شــبکه ی فروش 
و ارائه ی خدمات فن آورانه دیجیتالی از برنامه هایی اســت که در سند 
استراتژیک شرکت بدان اشاره شــده و تحقق آن اهتمام تمامی ارکان 
شرکت را طلب می کند. مدیرعامل شــرکت بیمه دی همچنی افزود؛ 
توسعه ی کسب و کار بیمه ای در فضای دیجیتال، عاملی تعیین کننده 
و اثربخش در افزایش سطح رضایتمندی مشتریان است و از همین رو،  
بیمه دی با ارائه ی اپلیکیشــن دِی دار تاش نموده تا صدرنشینی خود 
در خاقیت هــای فن آورانه  و خدمت دهی دیجیتالــی را حفظ نموده و 

بهترین تجربه از عملیات بیمه گری را برای مشتریان  خود رقم بزند.
این همایش با برگزاری نشســت های علمی و تخصصی و تبادل دانش و 

مهارت میان  معاونین و مدیران شرکت بیمه دی همراه بود.

بااعلامبیمهمرکزی
بیمه پارسیان همچنان در سطح اول توانگری 

مالی صنعت بیمه قرار دارد
 با اعام بیمه مرکزی جمهوری اسامی ایران، 
شرکت بیمه پارسیان در سال۱۴۰۱ همچنان 

در سطح اول توانگری مالی قرار دارد.
به گزارش روابــط عمومی بیمه پارســیان؛ با 
توجه به اعام نســبت توانگری مالی شــرکت 
های فعــال در صنعت بیمه کشــور در ســال 
جاری، بیمه پارســیان توانســت همانند سال 
های اخیر جایگاه خود در ســطح اول توانگری مالی در صنعت بیمه را 

حفظ نماید.
براساس متن تایید بیمه مرکزی جمهوری اســامی ایران؛ در اجرای 
ماده ۶ نحوه محاســبه و نظارت بر توانگری مالی موسســات بیمه برای 
بیمه پارســیان با توجه به صورت های مالی ســال ۱۴۰۰ و همچنین 
محاســبات و تعدیات جدید، این شــرکت همچنان در ســطح اول 

توانگری مالی صنعت بیمه کشور به کار خود ادامه می دهد.
گفتنی است توانگری مالی شــرکت های بیمه ای در ایران در ۵ سطح، 
توســط بیمه مرکزی جمهوری اســامی ایران تعیین و اعام می شود 
و ســطح یک توانگری مالی به عنوان عالی ترین سطح به شرکت هایی 
تعلق می گیرد که بــرای ایفای تعهدات خود در مقابــل بیمه گزاران از 
توانایی کافی برخوردارند. در همین راســتا بیمه مرکزی همواره به این 
نکته تاکید دارد که بیمه گزاران در انتخاب بیمه گر خود این مورد را به 

دقت بررسی و مدنظر داشته باشند.
بیمه پارسیـان همواره در فعالیت بیمه گری خود با اتکا به برنامه ریزی 
مدون، سعی در حفظ سبد پرتفوی مناســب، رشد فروش و توجه ویژه 
به مدیریت ریسک حرفه ای داشــته تا همچنان با حفظ جایگاه خود به 
عنوان یک شــرکت توانمند و حرفه ای در صنعت بیمه کشور در رشد و 
ارتقاء شــرکت و ارایه خدمات هرچه بهتر به بیمه گزاران خود حرکت 

نماید.

درسفریکروزهمدیرعاملموسسهاعتباریمللبهمازندرانمطرحشد
 در خدمت رسانی به مشتریان کوشا باشید

 مدیرعامل موسســه اعتباری ملــل ضمن قدردانــی از تاش بی وقفه 
همکاران، اســتان مازندران را به دلیل دارا بودن بنــادر فعال تجاری و 
ظرفیت های گردشگری ،کشاورزی و صنعتی مســتعد رشد و توسعه 
سهم بازار دانســت و در این زمینه گفت: مســئولین و کارکنان شعب 
موقعیت و ظرفیت منطقه جغرافیایی محدوده شعبه را شناسایی کنند 
وبا برنامه ریزی دقیق و موثر نســبت به جذب مشــتریان خرد و کان 

عمل نمایند.
 حجت الســام جوادی ضمن بیان حدیثی ازامام علی)ع( بیان داشت: 
به عهد ها و پیمان های خود وفادار باشــید و به تعهدی که به مشتریان 
عزیزمیدهید پایبند باشــید و برای مشــتریان و رونق کسب و کار آنها 
مشاوری امین باشید وبا معرفی خدمات و تسهیات موسسه مشتریان 
را یــاری نمایید وی خاطرنشــان کرد: هدف و اولویت اصلی موسســه 
ارائه خدمات نوین و توجه ویژه به اصل مشــتری مداری می باشد و می 
بایســت فعالیت ها و رویکردها در جهت کاهش مشکات این عزیزان 
باشد. ایشان با تأکید به پرداخت تســهیات در امر اشتغالزایی تصریح 
کرد :از هیچ کمک و مساعدتی در زمینه حمایت از بنگاه های اقتصادی 
خرد و کان و اشخاص حقیقی دریغ نورزید و دقت کافی داشته باشید 
که در تخصیص منابع، موضوع بهداشت اعتباری تحت شعاع قرار نگیرد 
و تســهیات در بازار های کاذب که باعث آســیب به کشور می گردد 

مصرف نشود.

 روزنامه سراسری صبح ایران
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خلق پول بانک ها یک سوم شد

خریــدار   در حالی کــه در ۴ ماهه اول ســال 
گذشته رشد مانده تســهیات اعطایی به ۱۶.۵ 
درصد رسیده بود، رشد این متغیر در ۴ ماهه اول 
امســال در ســطح ۵.۳ درصد کنترل شده است 
که بیانگر نتیجــه بخش بودن سیاســت کنترل 

ترازنامه بانک ها است.
 بانک مرکزی در راستای سیاســت کنترل رشد 
نقدینگی، سیاســت کنترل ترازنامه بانک ها را در 
پیش گرفته اســت که بر اســاس ضوابط اباغی 
بانک مرکزی در اســفند ۱۳۹۹ رشــد مقداری 
ترازنامه بانک ها برای بانک های تجاری ۲ درصد و 
بانک های تخصصی ۲.۵ درصد در نظر گرفته شد.

این ضوابط از آبان ماه ســال گذشته عملیاتی شد 
و به تدریج رعایت این ضوابط هــم در نظام بانکی 
افزایش پیدا کرد. به تازگــی بانک مرکزی ضوابط 
کنترل مقداری ترازنامه بانک هــا را اصاح کرده 
است. براساس ضوابط اباغی بانک مرکزی، رشد 
ترازنامه هر بانک براساس امتیاز رتبه بندی بانک /

 ،CAMELS مؤسسه اعتباری بر اســاس روش
نسبت کفایت ســرمایه، وضعیت بازار بین بانکی، 
وضعیــت اضافه برداشــت، وضعیــت مطالبات 
غیرجاری ریالی، وضعیت رعایت بخشــنامه های 
مبارزه با پولشــویی و قضــاوت حرفه ای وضعیت 
بانک /مؤسســه اعتبــاری از نظر گروه بازرســی 
در چارچــوب ضوابط و مقــررات مربوط )رعایت 
نرخ سود سپرده ها و تســهیات، کان، مرتبط، 

سرمایه گذاری ها و شفافیت( تعیین می شود.
همچنین طبق اعام علــی اکبر میرعمادی مدیر 

اداره ارزیابی ســامت نظام بانکی بانک مرکزی 
حداقل افزایش ماهانه ترازنامــه برای بانک های 
ضعیف ۱.۳۳ درصد و حداکثــر افزایش هم ۲.۵ 
درصد اســت. ضمن اینکه بانک مرکزی فقط به 
دو بانک تخصصی اجازه رشد ماهانه ۲.۵ درصد را 
داده است. دو بانک قرض الحسنه در شبکه بانکی 
هم به میــزان ۴.۵ درصد در هر ماه اجازه رشــد 

ترازنامه خواهند داشت.
به گفته میرعمادی در ســال گذشــته ۹ بانک به 
دلیل عدم رعایت حدود تعیین شــده برای رشد 
ترازنامه، مشمول افزایش نرخ ســپرده قانونی به 
۱۳ درصد شده اند و امسال هم نرخ سپرده قانونی 
۶ بانک دیگر مشمول این افزایش شد. اما به دلیل 
عدم بازدارندگی و پایین بودن نرخ، بانک مرکزی 
از شــورای پول و اعتبار مجوز افزایش نرخ سپرده 
قانونی برای بانک های متخلف به ۱۵ درصد هم را 

دریافت کرد.
البته تمهیــد مطلــوب در این زمینــه افزایش 
نرخ ســپرده متناســب به حدود عدم رعایت بود 
به طوری که اگر رشــد ترازنامه بانــک ۵ درصد 
بیش از نسبت تعیین شــده بود، به همان میزان 
مشــمول افزایش نرخ ســپرده قانونی شود. نرخ 
سپرده قانونی، درصدی از ســپرده  یا منابع بانک 
اســت که باید نزد بانک مرکزی ســپرده گذاری 
شــود. افزایش این نــرخ موجب کاهــش توان 
تسهیات دهی و افزایش هزینه تامین مالی برای 

بانک می شود.
باید به این نکته توجه داشــت که از دارایی هایی 

حدود رشــد ترازنامه، موجودی نقد، سپرده نزد 
بانک مرکزی، سپرده قانونی، خرید اوراق دولت، 
فــروش اوراق گام و تجدیــد ارزیابــی دارایی ها 

مستثنی شده است.
بنابراین یکــی از مهم ترین عوامل موثر بر رشــد 
ترازنامه بانک ها و رشــد نقدینگی در کل اقتصاد، 
مانده تسهیات اعطایی اســت. در همین راستا 
آمار بانک مرکزی را از رشــد ســپرده ها و مانده 

تسهیات اعطایی ارزیابی می شود.
طبــق این ارقــام در ۴ ماهه اول امســال رشــد 
ســپرده ها ۸.۳ درصد، رشد ســپرده پس از کسر 
سپرده قانونی ۸.۳ درصد و رشد مانده تسهیات 
اعطایــی ۵.۳ درصد بــوده اســت. در حالی که 
در ۴ ماه اول سال گذشته رشــد سپرده ها ۱۴.۲ 
درصد، رشد سپرده ها پس از کسر سپرده قانونی 
۱۴.۷ درصد و رشــد مانده تســهیات اعطایی 
۱۶.۵ درصد بوده اســت.باتوجه به اینکه رشــد 
سپرده ها بیانگر میزان رشــد نقدینگی است، این 
ارقام نشــان می دهد در ۴ ماهه اول امسال رشد 
نقدینگی نســبت به سال گذشــته ۴۱.۵ درصد 
کاهش یافته اســت. میزان رشد مانده تسهیات 
اعطایی که بیانگر حدودی از خلــق پول بانک ها 
است، هم ۶۷.۸ درصد کاهش یافته و به یک سوم 
مدت مشابه سال قبل رسیده است.قطعا استمرار 
سیاســت کنترل رشــد ترازنامه بانک ها در کنار 
سایر سیاست های دولت در زمینه افزایش تولید و 
عرضه و کنترل کسری بودجه، موجب مهار تورم 

در اقتصاد ایران خواهد شد.

خریدار   مدیر اداره ارزیابی سامت نظام بانکی 
بانک مرکزی گفت: فقط ۲ بانک قرض الحســنه 
مهر ایران و رســالت که ســالمتر کار می کنند و 
ماهیت توســعه ای دارند، می توانند تا سقف ۲.۵ 

درصد در هر ماه رشد ترازنامه داشته باشند
به گزارش روابط عمومی بانک قرض الحسنه مهر 
ایران، »علی اکبر« میرعمادی مدیر اداره ارزیابی 
ســامت نظام بانکی بانک مرکزی در برنامه میز 
اقتصاد شــبکه خبر، درباره اقدامات و برنامه های 
بانک مرکــزی برای اجــرای سیاســت کنترل 
مقداری ترازنامه بانک ها، گفت: ترازنامه انعکاسی 
از وضعیت بنگاه اقتصادی در یک تاریخ مشخص 
اســت که تمامــی دارایی ها و بدهی هــا وحقوق 
صاحبان سهام را به اطاع ذینفعان می رساند، اما 
در بانک ها این موضوع مهم تر است، چون با منابع 
بانک ها ســر و کار دارند؛ لذا از این جهت هدایت، 
کنترل و مدیریت آن بســیار حائز اهمیت است و 
نقشــی که می تواند در خلق نقدینگی در اقتصاد 

داشته باشد.
میرعمــادی اضافه کــرد: بانک هــا از مهم ترین 
بنگاه هایی هســتند که می تواننــد از هیچ خلق 
نقدینگی کننــد و این خلق نقدینگــی می تواند 
تورم ایجاد کند و تورم بیماری مزمنی اســت که 
در اقتصاد ما وجــود دارد. باتوجه بــه اینکه ذات 
بانک خلق نقدینگی است، برای این که ما به هدف 
کنترل تورم برســیم مدیریت آن بسیار با اهمیت 

است.
مدیــر اداره ارزیابی ســامت نظــام بانکی بانک 
مرکزی با اشــاره به ضوابط قبلــی بانک مرکزی 
که در اســفند ماه ۱۳۹۹ اباغ شده بود، گفت: در 
این بخشــنامه بدون توجه به شاخص هایی مانند 
کفایت سرمایه و نقدینگی، ســقف رشد ماهیانه 
ترازنامه بانک های تجاری ۲ درصد و ســقف رشد 
ماهانه بانک هــای تخصصــی ۲.۵ درصد در نظر 

گرفته شده بود.
وی افزود: در بخشــنامه جدید بانک مرکزی که 
به تازگی اباغ شده اســت بانک ها براساس مثل 
کفایت ســرمایه، نســبت نقد از نظر نقدینگی در 
بازار بین بانکی و سایر شــاخص ها، تقسیم بندی 
می شــوند و اجازه سقف رشــد ترازنامه براساس 

امتیازی است که بانک از این ارزیابی ها می گیرد.
میرعمــادی همچنین با اشــاره به دامنه رشــد 

ترازنامه بانک ها که حداقل میزان رشــد آن در هر 
ماه ۱.۳۳ درصد و سقف آن ۲.۵ درصد است گفت: 
براساس قاعده شاخص های سامت یعنی بانکی 
که بیشــتر و بهتر دارد کار می کند و سالم تر است 
ما اجازه رشد بیشــتری بهش می دهیم بانکی که 
ناســالم دارد فعالیت می کند ما اجازه رشد آن را 

محدود می کنیم.
وی افزود: ســقف رشــد ماهانه ترازنامه دو بانک 
قرض الحســنه مهر ایران و رســالت را میانگین 
رشد ســال ۱۴۰۰ قرار دادیم که براساس آن دو 
بانک قرض الحسنه کشور می توانند در هر ماه ۴.۵ 

درصد رشد ترازنامه داشته باشند.
مدیــر اداره ارزیابی ســامت نظــام بانکی بانک 
مرکزی اظهارداشــت: فقط ۲ بانک تخصصی که 
ماهیت توســعه ای دارند، می توانند تا سقف ۲.۵ 
درصد در هر ماه رشــد ترازنامه داشــته باشند؛ 
حدود ۳ بانک هم مشــمول رشــد ۱.۳۳ درصد 
هســتند. ۹ بانک هم زیــر ۲ درصد اجازه رشــد 
ترازنامه دارند و مابقی بیــن ۲ تا ۲.۵ درصد اجازه 

رشد خواهند داشت.
میرعمــادی در خصوص اینکه آیــا این ۹ بانک 
رفتارشــان در ســال ۱۴۰۱ تغییر کرده اســت 
گفت: بلــه، مقــررات اینگونه اســت کــه این 
بانک هایی که ســپرده قانونی شان افزایش پیدا 
می کند مادامی کــه خودشــان را در آن حدود 
نیاورند ایــن ســپرده قانونی بــالا می ماند این 
حدود هم از ابتدای دوره اعمال می شــود یعنی 
از آذر ۹۹ میانگین ماهانه شان از ابتدای آذر ۹۹ 
به اصطاح تا مقاطع فصلی که محاسبه می شود 

باید به آن حد برسد.
مدیــر اداره ارزیابی ســامت نظــام بانکی بانک 
مرکزی افزود: تعــدادی از این هــا طبق آخرین 
آماری کــه داریم ماه گذشــته حــدود ۶ بانک و 

موسســه اعتباری تخلف کردند یعنی این سقف 
را رعایت نکردند.

وی افــزود: بانک مرکزی تا مدتــی پیش اجازه 
افزایش نــرخ ســپرده قانونی تــا ۱۳ درصد را 
داشــت و در همین راستا در ســال گذشته نرخ 
ســپرده قانونی ۹ بانک و موسســه اعتباری به 
۱۳ درصد افزایش یافت و امســال هم ۶ موسسه 
اعتباری مشمول نرخ ســپرده قانونی ۱۳ درصد 

شدند.
میرعمادی ادامه داد: با مصوبه اخیر شورای پول و 
اعتبار، بانک مرکزی می تواند نرخ سپرده قانونی 
بانک هایی را که ضوابــط کنترل مقداری ترازنامه 
را رعایت نمی کنند، تا ۱۵ درصــد افزایش دهد؛ 
بانک ها مادامی کــه خودشــان را در این حدود 
نیاورند، نــرخ ســپرده قانونی بــالا می ماند ماه 
گذشته ۶ بانک این ســقف را رعایت نکردند، باید 
آنقدر انقباضی عمل کنند که خودشــان را به این 
نرخ برســانند. این ها کمــاکان در آن دامنه باقی 

مانده اند.
میرعمادی در خصوص نحوه برخورد با مدیران 
این ۹ تــا بانک بــه دلیل عدم رعایــت ضوابط 
کنترل مقداری ترازنامه گفــت: طبق مقررات 
معرفی به هیــات انتظامی در مقاطع ســالیانه 
اتفاق می افتد و برای ســه بانــک این مقدمات 

فراهم شده است.
مدیــر اداره ارزیابی ســامت نظــام بانکی بانک 
مرکزی با بیــان اینکــه معرفی بانــک به هیات 
انتظامی یک فراینــدی دارد و بایــد این فرایند 
طی شود، گفت: تخلفات آن سه بانک برای بانک 
مرکزی محرز است و یک تا دو ماه آینده تخلفات 

به هیات انتظامی معرفی می شوند.
میرعمادی افزود: نکته ای که باید بگویم این که 
حوزه نظارت بانک مرکزی این را معرفی می کند 
به هیات انتظامی، ولی این که این فرآیند هیات 
انتظامی بــه دلیل اینکه بانک ها اســتدلال های 
خودشــان را ارایه می کنند این کــه آن فرآیند 
چقدر طول می کشــد که نهایتا منجر شــود به 
صدور حکم از ســوی هیات انتظامی و این حکم 
اجرایی بشــود آن در اختیار حوزه بانک مرکزی 
نیست آن قاعدتا ساز و کار خاص خودش را دارد 
بســته به ســاز و کار های هیات انتظامی ممکن 

است.

بیمهبانک

ملل

تنها ۲ بانک مجاز به رشد ترازنامه تا سقف ۲.۵ درصد هستند


